
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره برخی ایرادات و ابهامات 
طرح ساماندهی کارکنان دستگاه های دولتی، اطلاعیه ای را صادر کرد.

 به دنبال اظهارات شــتابزده و غیردقیق برخی نمایندگان محترم مجلس 
شــورای اســلامی و طرح پاره ای از ایرادات و ابهامات در خصوص طرح 
ساماندهی کارکنان دستگاه های دولتی، روابط عمومی مجمع تشخیص 
مصلحــت نظــام برای تنویر افکار عمومی اطلاعیــه ای صادر و مواردی را 

یادآوری کرد.متن کامل این اطلاعیه به شرح ذیل است:
طرح ســاماندهی کارکنان دســتگاه های موضوع مــاده ۲۹ قانون برنامه 
پنجســاله ششــم توسعه مصوب مجلس شــورای اسلامی نخستین بار در 
جلسه هیأت عالی نظارت ۰۹/۱۲/۱۴۰۱ و با حضور نمایندگان تام الاختیار 

سران قوا، رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس و مسئولین ذیربط دولتی مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت و اعضای هیأت آن را از حیث افزایش بی رویه 
نیروهــای دولــت، تبعیض در به کارگیری نیروها و نیز افزایش هزینه های 
عمومی کشور، مغایر بندهایی از سیاستهای کلی »نظام اداری« و »اقتصاد 
مقاومتی« تشخیص دادند.مجلس شورای اسلامی به منظور رفع مغایرت، 
اصلاحاتی در مصوبه خود انجام داد، اصلاحات انجام شده در مجلس طی 
دو مرحله در هیأت عالی نظارت مورد بررسی قرار گرفت و اعضاء این هیأت 
بالاتفاق نه تنها مغایرت های مذکور در ماده واحده و تبصره های آن را باقی 
دانستند، بلکه تغییرات اعمال شده توسط مجلس شورای اسلامی را موجب 

تشدید مغایرت با سیاستهای کلی، ارزیابی کردند.

اطلاعیه مجمع تشخیص درباره طرح ساماندهی کارکنان دستگاه های دولتی؛

اظهارات نمایندگان شتابزده و غیردقیق است

گزارش: نسرین هزاره مقدم   
روزگاری نه چندان دور نان جزو کف سبد معیشت بود، قیمتش به حساب 
نمی آمد، اما حالا با تورم ســنگین، بیســت درصد حقوقم را به تنهایی 
می بلعد.دیگر هیچ چیز ارزان نیســت، برای کارگر شاغل یا بازنشسته ای 
که ده یا ۱۱ میلیون تومان حقوق می گیرد، دیگر گزاره هایی مانند »نان 
و تخم مرغ« و »نان و پنیر« هم به معنای دشــواری های بنیادینِ دنیای 
سختِ واقعیت است؛ نان، به تنهایی بخش قابل توجهی از حداقل حقوق 

یا مستمری را می بلعد.
در ماه های اخیر، قطار گرانی ها با سرعت به راه خود ادامه داده و از یک 
ایستگاه به ایستگاه دیگر رسیده؛ ایستگاه اول، گرانیِ »نان« بود، بعدی، 
گرانی لبنیات و بعدتر گرانی گوشــت و ســایر اقلام... پاندول قیمت لرزان 
دلار در بازه ۶۵ تا ۶۸ هزار تومان در حال نوسان است و لاجرم همه چیز، 

دقیقاً همه چیز برای یک خانواده ایرانیِ حقوق بگیر گران است. 
در این میان، مســئولان گاهی با گفتاردرمانی قصد تســکین موقت بازار 
را دارند و مدعی می شــوند در نظام عرضه کالاها و سیاســت های ارزی 
هیچ مشــکلی نیســت؛ برای نمونه، در روزهای ابتدای آبان، وزارت جهاد 
کشاورزی گرانی کالای ناممکنِ سفره های فرودستان یعنی گوشت قرمز 
را تکذیب کرد و وزیر جهاد کشاورزی اعلام نمود »خبر حذف ارز ترجیحی 
گوشــت قرمز شــایعه ای بیش نیست« و » ما دام مازاد آماده پروار زیادی 
برای کشتار در کشور داریم« اما یکی دو روز قبل از این تکذیبیه، افشین 
صدردادرس، مدیرعامل اتحادیه دام ســبک، در گفتگویی تصریح کرده 
بود »اکنون قیمت ها به مرز تمام شــده رســیده؛ به طوری که دامداران با 
زیان دام خود را عرضه می کنند، در حالی که قیمت گوشت در بازار داخل 
نه تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه افزایش یافته اســت«.البته نیازی به این 
جدل های رسانه ای نیست؛ قیاس قیمت گوشت قرمز در روزهای پایانی 
اسفند با قیمت همین کالا در روزهای ابتدایی آبان، نشان از افزایش بین 

۸۰ تا ۱۰۰ هزار تومانی دارد؛ برای مثال ۲۶ اســفند ســال قبل، هر کیلو 
گوشــت سردســت ممتاز گوسفندی ۶۹۹ هزار تومان بوده اما سوم آبان 
امسال قیمت آن به کیلویی ۷۸۸ هزار تومان رسید. در همین مدت، دیگر 

نمونه های گوشت قرمز بیش از این ها گران شده اند.
»گوشــت« کالایی لاکچری ســت و در سبد خرید فرودستان و کارگران 
نمی گنجــد؛ لاجــرم این قلمِ زینت بخش ســفره های ثروتمندان را کنار 
بگذاریم؛ در همین یکی دو ماه اخیر، نان بیش از ۲۵ درصد و لبنیات ۳۰ 
درصد گران شــده اســت؛ ۲۸ مهرماه، محمدحسین مولاخواه، مدیرکل 
بازرسی اقلام مصرفی سازمان حمایت درخصوص افزایش قیمت لبنیات 
گفــت: »تغییــرات قیمتی این اقلام بین ۱۵ تا ۳۰ درصد متفاوت اســت 
و تغییرات قیمتی ســایر اقلام لبنی نیز باید در همین بازه باشــد.«. و این 
یعنی مُهر کاملًا رسمی پای گرانی لبنیات، کالایی که فقدان آن در سبد 
خرید مردم، موجب بروز بیماری های ریز و درشت می شود و رشد نرمال 

کودکان را به خطر می اندازد.
و نکته اینجاست که داده های بسیار محافظه کارانه ی تورم نیز شتاب قطار 
گرانی ها و عدم توقف آن را تایید می کند؛ براساس اعلام مرکز آمار ایران، 
در مهر ماه ســال جاری، شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور 
نســبت به ماه قبل، ۲.۷ درصد افزایش، نســبت به ماه مشــابه سال قبل، 
۳۱.۶ درصد افزایش و در ۱۲ ماهه منتهی به ماه جاری نســبت به دوره 

مشابه سال قبل، ۳۳.۶ درصد افزایش داشته است.
بــه ایــن ترتیب، در مهرماه بازهم قیمت همــه کالاها و خدمات افزایش 
داشته است؛ براساس اعلام مرکز آمار، تورم ماهانه برای گروه های عمده 

»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، ۲.۳ درصد بوده است.
در مهرماه کمترین قیمت خوراکی ها، آنهم براساس سبد رسمی و حداقلی 

مرکز آمار ایران، ۲.۳ درصد به نسبت شهریور افزایش داشته است.
برای درک بهتر از اوضاع، اقلامی مانند گوشــت، تخم مرغ و مرغ را کنار 

می گذاریم، گرانی یک قلم بســیار ســاده یعنی »نان« به تنهایی دمار از 
روزگار کارگران و بازنشستگانِ فرودست درآورده است. »خسرو رنجبری 
امجد« بازنشسته حداقل بگیر کارگری با بیان اینکه »مگر ما بازنشستگان 
بــه جــز اجرای قانون و افزایش حقوق به اندازه این تورم سرســام آور چه 
می خواهیــم« می گوید: فقط از یک قلم ســاده بــه نام »نان« که جدیداً 
افزایش قیمت داشــته ســخن می گویم. مصرف ماهانه نان ســنگک در 
خانواده چهارنفره حدود ۱۰۰ دانه است. قبلًا هر نان سنگک در محله ای 
که ما ســاکن هســتیم )طرشت تهران( ۵۰۰۰ تومان بود و حالا ۱۰۰۰۰ 
تومان شده است و این در حالیست که حقوق منِ مستمری بگیر حدود 

۱۰ میلیون تومان است.
او ادامه می دهد: یک ضرب و تقسیم ساده کفایت می کند؛ منِ بازنشسته 
قبلًا یک بیســتمِ مســتمری ام صرف خرید نان می شد اما حالا یک دهم 
مستمری ام برای خرید نان هزینه می شود. یعنی تورم نان ده درصد حقوق 
من را بلعیده است. نان فقط یک قلم خیلی ابتدایی از سفره منِ بازنشسته 

است که قاعدتاً نباید در محاسبات هزینه های زندگی به حساب بیاید!
»در این چند ساله سبد معیشت من و امثال من را آنقدر محدود و غیرقابل 
دسترس کرده اند که قابل تصور نیست«. رنجبر با بیان این جمله اضافه 
می کند: روزگاری نه چندان دور نان جزو کف سبد معیشت بود، قیمتش 
به حســاب نمی آمد، اما حالا با تورم ســنگین، بیست درصد حقوقم را به 

تنهایی می بلعد.
وقتی یک بیستم حقوق یک بازنشسته صرف خریدِ نان به تنهایی می شود، 
چطور انتظار داشته باشیم گوشتِ کیلویی ۷۰۰ تا ۹۰۰ هزار تومانی سر 
سفره داشته باشد یا به طور مرتب برای یک بطری شیر حداقل ۲۵ هزار 
تومانی هزینه کند؟ زندگی این گروه های فرودســت و کم درآمد، زندگی 
نه، فقط »خوراک شان« چطور قرار است تامین شود، دقیقاً چه معجزه ای 

باید برای گذران امور بلد باشند؟!

سبدهای همیشه خالی کارگران و بازنشستگان؛

وقتی »نان« یک دهمِ حقوقِ بازنشستگان را می بلعد!

 ســال بیســت و د وم -  شــماره  3763  | چهار شنبه | 9 آبان 1403 |  26 ربیع الثانی  1445 | 30 اکتبر  2024 | 8صفحه | قیمت:8000 تومان|

 نوسان متناوب نرخ ها
 و بازارهای بی ثبات 

حمید میرزایی نژاد- صاحب امتیاز    

نوسان نرخ در بازارهای چند 
روز گذشته را باید نشانه ای 
از وضعیت اقتصادی فعلی 
دانشــت. بعــد از حملــه 

اســرائیل، کاهــش قابل توجه نرخ هــا در بازار 
همزمان که شاخص کل بازار سرمایه را صعودی 
کرد، امیدهایی به بار آورد که شاید چند صباحی 
بازارها به روال منطقی برسند و تثبیت قیمت ها 
رخ دهد. اما ورق برگشت و پس از یک روز از این 
اتفاق بازارها روند معکوسی به خود گرفتند. این 
وضعیــت را بایــد از چه منظری تحلیل کرد؟ آیا 
همه آنچه که رخ داد زیر سایه و تاثیر تنش های 
نظامی و سیاست خارجی بود؟ سیاستگذار پولی 
در کشــور که با فرماندهی بانک مرکزی ادعای 
تثبیت نرخ ارز را در سال های گذشته داشته چرا 
از ابزارهــای خود برای کاهش التهابات اقتصادی 
عمل نکرد؟ آیا این ابزارها تاثیر خود را در شرایط 
بحران از دست می دهند؟ این سوال ها را البته باید 
سیاستگذارانی پاسخ دهند که در همین شرایط 
در بودجه سال آینده قصد تک نرخی کردن ارز را 
دارند یا به این نتیجه رسیده اند که حقوق ۳۰-۲۰ 
درصدی برای کارمندان کفایت جبران کمبودها 
را دارد. امــا آنچه که شــاید فعالان بازار و بخش 
خصوصــی درک می کنند بــا آنچه که دولت در 
این باره سیاســت هایش را بر مبنای آن تنظیم 
کرده است تفاوت های ماهوی زیادی داشته باشد. 
رویکرد دولت به وضعیت فعلی کشور را باید از این 
نگاه مورد ارزیابی قرار داد که آنها بعاد از استقراض 
اخیر از صندوق توسعه به هر ترتیب در فکر جبران 

کسری بودجه امسال و سال آینده هستند. 

     سرمقاله
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کاهش کالاهای اساسی مشمول ارز ترجیحی از سال آینده؛

فرمان گرانی کالاهای اساسی  
از مسیر بودجه؟

افزایش 40 درصدی قیمت بنزین در راه است؟ 

پرده برداری از یک تصمیم 
درباره سوخت 

   دریچه
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عصر خلاقیت و ارتباطات موثر

باید مشکل ناترازی ها  را  حل کنیمباید مشکل ناترازی ها  را  حل کنیم
  دفاع پزشکیان از کلیات لایحه بودجه؛

معاون اجرایی رئیس جمهور:

 دولت چهاردهم 
برنامه گراست 

سخنگوی دولت خبر داد:

آغاز دیوارکشی مرزی 
برای ممانعت از ورود 

اتباع غیرمجاز 
ســخنگوی دولــت بــا بیــان ایــن کــه وزارت کشــور 
ــرای  ــی ب ــاع، ماموریت ــور اتب ــی ام ــوان متول ــه عن ب
ــون  ــم اکن ــت: ه ــراد دارد، گف ــن اف ــایی ای شناس
ــه مجــاز بیشــتر اســت،  نســبت اتبــاع غیرمجــاز ب
لــذا وزیــر کشــور در پــی مدیریــت اتبــاع و دیــوار 
ــه  ــا، فاطم ــزارش ایرن ــه گ ــت. ب ــرزی اس ــی م کش
مهاجرانــی در نشســت خبری روز گذشــته در پاســخ 
بــه ســوالی دربــاره موضــوع اتبــاع غیرمجــاز گفــت: 
موضــوع اتبــاع موضوعــی اســت کــه در کل دنیــا به 
عنــوان یــک موضــوع پذیرفتــه شــده بــا آن برخورد 
می شــود، وقتــی مــا موضوعــی را می پذیریــم 
یعنــی اینکــه بــرای آن ســاز و کار ایجــاد می کنیــم 
ــم  ــور آن می دانی ــی ام ــازمانی را متول ــاد و س و نه
ــم.  ــک می کنی ــاز تفکی ــاز را از غیرمج ــد مج و بع
مهاجرانــی گفــت: شناســایی اتبــاع مجــاز و قانونــی 
ــت،  ــم اس ــتند مه ــریفی هس ــیار ش ــراد بس ــه اف ک
در میــان ایــن عزیــزان شــاعر و محقــق، مهنــدس و 
ــه  ــم ک ــم داری ــرادی را ه ــم و اف ــرمایه گذار داری س
غیرمجــاز هســتند، نســبت ایــن هــا بــا هم نســبت 
معنــاداری نیســت،  نســبت اتبــاع غیرمجــاز مــا بــه 
مراتــب از نســبت اتبــاع مجازمــان بیشــتر اســت و 
بــه همیــن دلیــل وزیــر کشــور در حــال ســاماندهی 
افــراد و بــه عبارتــی خارجــی کــردن اتبــاع غیرمجاز 

و دیوارکشــی در مــرز هســتند.
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سردرگمی در سیاست گذاری پولی - ارزی؛

یک بام و دوهوای 
حمایت از بورس 

2     

  گــزارش اخیــر مرکــز پژوهش هــای مجلــس بیانگــر ایــن اســت کــه یک ســوم ایرانی هــا زیــر خــط فقــر هســتند و به گفتــۀ نماینــدگان کارگــری قــدرت 
خریــد کارگــران از ابتــدای ســال تــا امــروز نصــف شــده اســت.دیروز رســانه ها در گزارشــی دربــاره دلایــل اصلــی مشــکلات موجــود و فقــر فزاینــده در 

ایــران دو نکتــه را از ســمت مرکــز پژوهش هــای مجلــس و رویکــرد کارگــری فعــالان ایــن حــوزه مــورد اشــاره قــرار داد. 

نیمی از قدرت خرید کم درآمدها از دست رفت

مارپیچ ناترازی و تشدید گسل های طبقاتی 

2     

3     

سجاد برنجی شهردار صباشهر

آگهی تجدید فراخوان عمومیآگهی تجدید فراخوان عمومی
شهرداری صباشهر در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 84/ص/6 ش مورخ 
 ۱4۰۳/۰4/۲۰شوراي اسلامي شهر نسبت به اجرای پروژه لکه گیری و آسفالت معابر 
سطح شهر با اعتبار 4۰۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰  ريال از طريق تجديد مناقصه عمومي در 
سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( اقدام نمايد. لذا از متقاضیان واجد شرايط 
 دعوت بعمل مي آيد براي دريافت اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس الكترونیكي

 www.setadiran.ir به شرح ذيل مراجعه نمايند.
شهرداری صباشهر در رد يا قبول پیشنهادات مختار است.

کلیه هزينه های مربوط به انتشار آگهی مناقصه عمومی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
هزينه خريد اسناد  ۱۰/۰۰۰/۰۰۰ريال میباشد )که به شرح اسناد میبايست پرداخت و 

تحويل گردد( 
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه به نفع شهرداري صباشهر ۵ درصد مبلغ اعتبار ) مندرج 

در اسناد مناقصه( می باشد. 
تذکر: سپرده نفرات اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد 
شد و نیز نفرات اول تا سوم چنانچه حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به نفع کار 

فرما ضبط خواهد شد.
زمان دریافت اسناد مناقصه در سامانه ستاد، زمان انتشار آگهی : ساعت 8 

روز چهارشنبه مورخ ۱4۰۳/۰8/۰۹
زمان اتمام مهلت شرکت در مناقصه در سامانه ستاد : ساعت ۱4 روز شنبه 

مورخ ۱4۰۳/۰8/۲6 
مهلت ارائه پاکت ضمانت نامه در دبیرخانه شهرداری: پايان وقت اداری روز 

شنبه مورخ ۱4۰۳/۰8/۲6 
زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات در دفتر شهردار: ساعت ۹ روز 

يک شنبه مورخ ۱4۰۳/۰8/۲7
اطلاعات و ساير جزئیات در اسناد مناقصه درج گرديده است.

ضمنا، تنها اسناد پاکت های پیشنهاد دارای امضاي الكترونیكی مورد پذيرش است و در 
جلسه بازگشايی استاد فیزيکي پاکت های )ب( و )ج( و فاقد امضاي الكترونیك به هیچ 

وجه مورد پذيرش نیست.
نوبت اول :  ۱4۰۳/۰8/۰۹نوبت دوم : ۱4۰۳/۰8/۱6

نوبت اول

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی گفت که ۱۷ بانک در 
عدم پرداخت تسهیلات برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تخلف داشته 

که کمیسیون اقتصادی به این موضوع ورود کرده است.
هادی محمدپور در گفت وگو با ایسنا، درباره روند پرداخت تسهیلات مسکن 
در اجرای طرح نهضت ملی مسکن اظهار کرد: طرح نهضت ملی مسکن برای 

خانه دار شدن مردم کلید خورد که در دولت شهید رئیسی پیگیری شد.
وی اضافه کرد: طبق این طرح قرار بود در طی چهار ســال چهار میلیون 
مسکن ساخته شود و به تبع آن تسهیلات مسکن هم به متقاضیان پرداخت 
شود. با توجه به این که دولت شهید رئیسی نیمه تمام باقی ماند و عمرش 
به ســه ســال رسید حداقل باید سه میلیون مسکن ساخته می شد که این 
اتفاق رخ نداد اما در همین مدت باید حداقل یک میلیون خانواده صاحب 
خانه می شدند که طبق آخرین اخبار ۶۵۰ هزار نفر در این طرح توانستند 

از تسهیلات استفاده کنند.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: در طرح نهضت 
ملی مسکن بانک ها مکلف به پرداخت تسهیلات مسکن شده بودند اما از 
اجرای قانون شانه خالی کرده و بار سنگین مسکن تنها بر دوش بانک مسکن 
افتاده است چرا که همه فکر می کنند در اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
فقط باید بانک مســکن تســهیلات دهد حال این که دولت همه بانک ها را 

مکلف کرده بود.
محمدپــور افــزود: طبق بررســی ها ۱۷ بانک در کشــور در عدم پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن تخلف شدید داشتند که باید بانک مرکزی 
پاسخگو باشد. کمیسیون اقتصادی هم به این موضوع ورود داشته که چرا 

تسهیلات مسکن برای خانه دار شدن مردم پرداخت نمی شود؟
وی در پایــان اظهــار کرد: این بانک های متخلف حاضرند ۲۰ درصد جرائم 
برای پرداخت نکردن تسهیلات مسکن بدهند اما به مردم وام نداده تا طی 

۱۰ تا ۱۵ سال پول شان برگردانده شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد:

تخلف ۱۷ بانک در زمینه پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن
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اقتصاد  ی

رئیس اصناف تهران درباره خرید و فروش بدون مجوز هشدار داد

برخورد با فروشندگان اینترنتی طلا 
رئیس اتاق اصناف تهران ضمن بیان اینکه در فضای 
مجازی نباید عرضه طلا و سایر کالاها توسط افرادی 
صورت گیرد که مجوز ندارند و حتی قابل شناسایی 
نیز نیستند، تاکید کرد که واحدهای مجاز فعال در 
حــوزه خرید و فروش کالا، باید مجوزهای مربوطه 
را دریافــت کنند؛ ضمن اینکه باید از آن ها حمایت 

نیز صورت گیرد.  
حمید رضا رســتگار در گفت وگو با ایسنا، در رابطه 
بــا فروش طــلا در فضای مجازی بــدون دریافت 
مجوزهای لازم از وزارت صمت یا تشــکل ها اظهار 
کرد: یکی از اشــکال  و ایراداتی که در حوزه فروش طلا در کشــور وجود دارد، فروش این محصولات 

در فروشگاه های مجازی است که مجوزهای لازم را دریافت نکرده اند.
رئیس اتاق اصناف تهران افزود: بر اســاس قانون مســئول توزیع کالا در کشــور اصناف و واحدهای 
صنفی دارای مجوز کســب و کارهســتند؛ فعالیت واحدهای بدون مجوز باعث به هم ریختی بازار یا 
کلاهبرداری می شــود.وی خاطرنشــان کرد: واحدهایی که در فضای مجازی اقدام به خرید و فروش 
کالا می کنند باید مجوزهای مربوط را دریافت کنند و مورد حمایت هم قرار گیرند؛ از ســوی دیگر 
این کالاها نباید در فضای مجازی توســط افرادی عرضه شــود که حتی شناســایی هم نمی شــوند و 
قابلیت پیگیری از ســوی اتحادیه یا اصناف وجود ندارد.   این مقام صنفی تصریح کرد: افرادی که 
در فضــای مجــازی بدون هرگونه شناســایی و دریافــت مجوزهای لازم، اقدام به خرید و فروش کالا 
می کننــد، امــکان کلاهبــرداری در فعالیت های آنها و فروش مال غیر وجود دارد. رئیس اتاق اصناف 
تهران با تاکید بر اینکه امروزه، فضای مجازی یک واقعیت بازار کشور است، گفت: اما باید با واحدهای 
متخلف برخورد قانونی صورت گیرد، خوشبختانه بازرسی های اصناف در این زمینه به صورت مستمر 
در حال انجام اســت.یادآوری می شــود که وزارت صنعت، معدن و تجارت در  مرداد ماه ســال جاری، 
ســامانه هوشــمند معاملات و انبارداری فلزات گران بها را برای انجام نظارت های بیشــتر در فضای 
مجازی ایجاد کرد، اما هنوز برخی از فروشــگاه های اینترنتی بدون دریافت مجوزهای لازم اقدام به 

عرضه طلا در فضای مجازی می کنند.

سردرگمی در سیاست گذاری پولی – ارزی؛

یک بام و دوهوای حمایت از بورس 
 در حالی که دولت اعلام کرده با دو سیاست موازی 
حرکت به ســوی تک نرخ ســازی ارز و کاهش نرخ 
بهره به دنبال حمایت از بازار ســرمایه است، به نظر 
می رسد با گنجاندن حجم بالایی از اوراق در لایحه 
بودجه، عملکردی در تناقض با این حمایت را دنبال 

کرده است.
به گزارش تســنیم، در شــرایطی که به اعتقاد اکثر 
کارشناسان بازار سرمایه یکی از چالش های اصلی 
بازار سهام که اجازه تنفس به این بازار را نمی دهد، 
نرخ بهره بالا است، شاهد بودجه ریزی از سوی دولت 

هستیم، که مشخصا اجازه کاهش نرخ بهره را نمی دهد.
این در حالی اســت که وزیر اقتصاد برغم اینکه مدام از کاهش نرخ بهره ســخن می گوید و در مصاحبه 
ای مختلف بر این موضوع تاکید کرده، بودجه سال آتی با عرضه ۷۰۰ هزار میلیارد تومان اوراق بسته 

شده، که مشخصا اجازه کاهش نرخ بهره را نمی دهد.
ســخنگوی ســتاد بودجه ســازمان برنامه و بودجه روز دوشــنبه، به این دغدغه فعالان بازار سهام اشاره 
کرده و گفته اســت: ۵۰۰ هزارمیلیارد تومان اوراق پیش بینی شــده هیچ فشــاری به بازار سرمایه ایجاد 
نمی کند و سیاســت بودجه این اســت که آســیبی به بورس وارد نشود. همچنین میزان افزایش سرمایه 

شرکت های تولیدی بورسی معاف از مالیات است.
بر خلاف اظهارات ســخنگوی بودجه، داود منظور، رئیس ســابق ســازمان برنامه و بودجه نیز با اشاره به 
تاثیر این حجم از اوراق بر وضعیت بازار ســهام خاطر نشــان کرد: ما ۷۰۰ هزار میلیارد تومان در بودجه 
سال آتی اوراق گنجاندیم که حدود  ۲۰۰ هزار میلیارد تومان آن صرف تصفیه بدهی بانک ها و حدود  

۵۰۰ هزار میلیارد تومان دیگر صرف بودجه عمومی می شود.
منظور ادامه داد: این در حالی اســت که امســال این عدد ۲۵۰ هزار میلیارد تومان اســت، یعنی عملًا ما 
این رو دو برابر می کنیم.  فراموش نکنیم فروش اوراق در هر صورت در بازار سرمایه اتفاق می افتد و با 
این بازار رقابت می کند. بنابراین می تواند خود به خود در بازار سرمایه تأثیر بگذارد و  نرخ سود  و نرخ 

هزینه مالی را افزایش بدهد. 

افزایش 40 درصدی قیمت بنزین در راه است؟ 

پرده برداری از یک تصمیم درباره سوخت 
با اینکه لایحه بودجه ۱۴۰۴هیچ اشــاره ای به افزایش قیمت بنزین 
نداشــته، اما دیروز یک نماینده مجلس از واقعیتی پرده برداشــت که 
گویا دســت دولت در زمینه افزایش قیمت بنزین باز گذاشــته شــده 
است. دیروز یک نماینده مجلس از افزایش ۴۰ درصدی قیمت بنزین 

پرده برداشت.
به گزارش عصررسانه، افزایش قیمت بنزین تأثیر مستقیم بر زندگی 
و معیشــت مردم دارد، مســئله ای که حتی زمان تبلیغات ریاســت 
جمهوری نیز مطرح شد اما مسعود پزشکیان این موضوع را در زمان 
تبلیغاتــش رد می کرد.تقریبــاً یک هفته از زمان ارائه لایحه بودجه به 
مجلس می گذرد بررســی این لایحه نشــان می دهد در هیچ جای ان 
به طور مســتقیم اشــاره ای به افزایش قیمت بنزین نشده است ولی با 
توجه به افزایش منابع هدفمندی این گمانه زنی وجود دارد که دولت 
قصد افزایش قیمت بنزین را دارد. دیروز یکی از نمایندگان مجلس در 
مخالفت با لایحه بودجه سال آینده از این موضوع پرده برداشت و گفت 
دولت برنامه افزایش قیمت ۴۰ درصدی بنزین را در سال آینده دارد.

به گفته حســین صمصامی عضو کمیســیون اقتصادی دولت ۲۰ هزار 
میلیارد تومان درآمد از محل افزایش قیمت بنزین لحاظ کرده است.

توپ نابسامانی ها در زمین خریداران نان 
گرانی نان و بازخوردهای آن همچنان ادامه دارد. دیروز یکی از خبرگزاری ها 
در گفت وگویی مفصل با یکی از مدیران اســتانداری تهران به نابســامانی 
بازار نان پرداخت و ســوالاتی را با او در میان گذاشــت. معصومه رضایی، 
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری تهران در بخشی از این 
گفت وگو درباره بازرسی از نانوایی های سطح شهر گفت: تقریباً نزدیک به 
۴ هزار نانوایی ســنگک، بربری، تافتون، لواش و برخی نان های محلی در 
تهران فعالیت دارند. آمار بالا اســت. تیم هایی تشــکیل شده تا در یک بازه 
زمانی یک ماهه و حداکثر ۲ ماهه، تمام واحدها حداقل یک بار بازرســی 
شوند.در حال حاضر بیشتر تمرکز ما روی واحدهایی است که تکرار تخلف 
دارند و گزارش های تخلف زیادی از آنها به ما رســیده اســت؛ لذا بنا داریم 

این بازرسی ها ادامه پیدا کند.
وی بــا بیــان اینکه برخی خریداران هم به گرانی دامن می زنند توپ را در 
زمین مردم انداخت و اینگونه اظهارنظر کرد که: در همین بازرســی هایی 
که داشتیم، مراجعه کرده بودم و قرار بود موضوع را از نزدیک مورد بررسی 
قرار دهم. برخی از خریداران اعتراض می کردند چرا با این بازرسی وقت ما 
را می گیرید. ما در حال خرید نان خود هســتیم.هنگامی که من مشــتری 
برای خرید نان می روم و کارت را به دست نانوا می دهم و به مبلغ کشیده 
شده نگاه نمی کنم، باید به قدرت خرید سایر شهروندان هم توجه داشته 
باشــم. برخی افراد اگر نانوا برای ۳ قرص نان، مبلغ ۱۰۰ هزار تومان هم 

درخواست کند، می پردازند.

٢٠ میلیارد دلار ناترازی  ارزی کشور
محمدرضــا رضایــی کوچی در همایش ملی و نمایشــگاه قیر، آســفالت و 
ماشــین آلات با بیان اینکه عمر متوســط پروژه های عمرانی به ۲۰ ســال 
رســیده اظهار داشــت: این مدت زمان یعنی به توان بخش خصوصی توجه 
نداشتیم و نگاه واقع بینانه به بخش خصوصی نداشتیم و لازم است از بخش 

خصوصی در اجرای پروژه های عمرانی حمایت کنیم. 
وی با اشاره به ارزش جاده های کشور گفت: در حال حاضر ارزش جاده های 
کشور ۹۰ هزار همت است و طبق محاسبات استاندارد باید ۲ تا ۶ درصد 
ارزش جاده های کشور صرف نگهداری آنها شود که این عدد ۳۰ همت است. 
رییس کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: امروز همه ساخت و نگهداری 
جاده ها بار بر روی دوش دولت اســت و اگر ســاخت و نگهداری جاده های 
کشــور را به بخش واگذاری می کردیم امروز شــرایط بهتری داشــتیم. اما 

امروز به راحتی راه ها را از دست می دهیم.
رضایی کوچی با بیان اینکه زیرسازی در روکش جاده ها بسیار مهم است، 
گفت: یکی از دلایلی که زیرســازی ها به درســتی انجام نمی شود این است 
کــه منابــع و نقدینگی هــا به موقع به پروژه ها تزریق نمی شــوند و وقتی 
پیمانکار میلیاردها طلبکار است و نمی تواند پول کارگر را بدهد و به جای 
پول به پیمانکار اوراق چند ســاله می دهیم طبیعی اســت که کیفیت کار 

را کاهش می دهد. 
رییس کمیسیون عمران تاکید کرد : در حال حاضر با ناترازی  ۲۰ میلیارد 
دلاری ارزی مواجه هستیم و در حالی که می توانیم از صادرات قیر درآمد 
داشــته باشــیم عمده تولیدات قیر مصرف داخلی می شود بطوریکه از ۵.۵ 

میلیون تن قیر ۴ میلیون تن در داخل مصرف می شود.

 کمبود نیروی انسانی ماهر 
درواحدهای صنعتی 

دستیار ویژه وزیر صمت از کمبود نیروی انسانی ماهر در واحدهای صنعتی 
خبر داد.

سیدعلی لطفی زاده، دستیار ویژه وزیر صمت در گفت وگو با ایلنا از کمبود 
نیــروی انســانی ماهر در واحدهای صنعتــی خبر داد و گفت: امروز در همه 
واحدهای بزرگ صنعتی با مشــکل کمبود نیروی انســانی روبه رو هستیم و 
این کمبود در نیروی متخصص و ماهر با وضوح بیشتری مشاهده می شود.

وی افزود: البته شــمار دانش آموختگان دانشــگاه ها در رشته های مهندسی 
فراوان است اما موضوع مورد بحث این است که این دانش آموختگان تا چه 
اندازه می توانند در صنعت موثر باشند.لطفی زاده تصریح کرد: بنابراین اگر 
فارغ التحصیلان دانشگاه ها بتوانند مهارت کافی داشته باشند و خواسته های 
واحدهای صنعتی را اجابت کنند واحدهای صنعتی از توانمندی آنها استقبال 
می کنند و دستمزد خوبی هم به آنها پرداخت می کنند، این موضوع در مورد 
نیروی کارگر ماهر نیز صادق اســت.وی خاطرنشان کرد: واحدهای صنعتی 
به طور مکرر در مورد کمبود نیروی انســانی به وزارتخانه گزارش می دهند. 
دستیار ویژه وزیر صمت همچنین بر صادرات محصولات دانش بنیان تاکید 
کــرد و گفت: شــرکت های دانش بنیان هــا کالاهایی با ارزش افزوده تولید و 
صادر می کنند و صدور این کالاها ارزش بیشتری برای کشور ایجاد می کند. 

ورود سکه به کانال 55 میلیون تومانی
قیمت طلا ۱۸ عیار، دیروز گرمی ۷۷ هزار تومان نسبت به روز دوشنبه ارتقا 

پیدا کرد و به چهار میلیون و ۶۱۳ هزار تومان رسید.
ســکه امامی همپای دلار در مســیر صعودی حرکت کرد و با جهش قیمت 
یــک میلیــون و ۷۸۰ هزار تومانی پا به محدوده ۵۵ میلیون گذاشــت. یورو 
خدماتی نیز در مرکز مبادله ارز و طلا ۵۴ هزار و ۶۶۵ تومان عرضه شد که 
نشــان از رشــد قیمت ۷۵۵ تومانی دارد.بر اساس این گزارش قیمت دلار در 
مرکز مبادله ارز و طلا ایران ۵۰ هزار و ۵۲۵ تومان است. نرخ دلار خدماتی 
نسبت به معاملات دوشنبه ۸۰ تومان افزایش پیدا کرد و یورو خدماتی حدود 
۷۵۵ تومان گران شد. قیمت یورو خدماتی که مبنای محاسبه ارز مسافرتی 
اســت، دیروز۵۴ هزار و ۶۶۵ تومان تعیین شــد، اما متقاضیان واجد شرایط 
می توانند با نرخی زیر بازار آزاد ســراغ خرید یورو خدماتی بروند.نیم ســکه و 
ربع سکه هر کدام ۷۰۰ هزار تومان و سکه گرمی ۵۰۰ هزار تومان گران شدند.

    تازه ها

عصررسانه- سرویس اقتصادی   
گــزارش اخیر مرکز پژوهش های مجلس بیانگر این 
اســت که یک ســوم ایرانی ها زیر خط فقر هستند و 
به گفتۀ نمایندگان کارگری قدرت خرید کارگران از 

ابتدای سال تا امروز نصف شده است.
دیروز رســانه ها در گزارشــی دربــاره دلایل اصلی 
مشــکلات موجــود و فقر فزاینــده در ایران دو نکته 
را از ســمت مرکــز پژوهش های مجلــس و رویکرد 
کارگری فعالان این حوزه مورد اشاره قرار داد. درباره 
دلایل تشــدید فقر، مواردی برجسته شد که در کنار 
ناترازی های موجود و فشاری که بر تولید وارد می شود 
بیانگر مارپیچ ناترازی ها و مشکلات تولید است و در 
نهایت روی سفره ضعیف ترین اقشار جامعه به اشکال 
مختلف نمود پیدا می کند. در این گزارش ابعاد مختلف 
مسئله مورد توجه قرار گرفت، ابعادی همچون افزایش 
فقر معیشتی و سلامت در میان کارگران، آسیب های 
اجتماعی ناشی از آن و سردرگمی های تولید در ایران 
که با گفته های دیروز مسعود پزشکیان در صحن علنی 
مجلس قرابت معنایی داشت. همانطور که پزشکیان 
در روزهای اخیر بارها به این نکته اشاره کرد » همه 
مشکلات مردم به ناترازی ها گزه خورده است« فعالان 
کارگزی و بازوی پژوهشی مجلس نیز همین موضوع 

را مورد توجه قرار می دهند. 
گسل های طبقاتی در ایران   

امیرمحمود حریرچی، جامعه شناس و آسیب شناس 
اجتماعی درباره گزارش مرکز پژوهش ها که می گوید 
یک سوم ایرانی ها زیر خط فقر قرار دارند، معتقد است: 
غیر از فقر معیشــتی که طبقات کارگر و مزدبگیر با 

آن روبه رو هســتند؛ فقر در حوزه سلامت و بهداشت 
هم از جمله  چالش های این اقشار محسوب می شود. 
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه با اشاره به وضعیت 
طبقاتی در ایران اضافه می کند: فاصله های طبقاتی 
در ایران سال ها است به گسل تبدیل شده است، این 
موضــوع تنها به دلیل افزایــش فقر و وضعیت ناگوار 
اقتصادی رخ می دهد چنین شرایطی در حالی به وجود 
آمده است که ایران ثروتمند است ولی در مقابل شاهد 

گسترش فقر هستیم.
قدرت خرید کارگران از ابتدای سال    

تا امروز نصف شده است
آیت اسدی؛ عضو شورای عالی کار در مورد درخواست 
کارگــران مبنی بر تجدیدنظر در حداقل دســتمزد 
کارگران در ســال جاری می گوید: با توجه به اینکه 
دولت در جریان تصویب حداقل مزد برای سال ۱۴۰۲ 
قول داده بود که امســال به خاطر سیاست مهار تورم 

حداکثــر نرخ تورم ۲۰درصد خواهد بود، اما در عمل 
تورم بیش از این رقم اتفاق افتاد، بنابراین نمایندگان 
کارگری در شورای عالی کار بارها درخواست برگزاری 
جلســه شورای عالی کار و ترمیم مزدی را داده اند که 

هنوز با این درخواست موافقت نشده است.
وی می افزایــد: البتــه از ابتدای ســال تاکنون دو 
جلســه شــورای عالی کار برگزار شــده است اما 
موضوع بررســی مجــدد حداقل مزد کارگران در 

آن مطرح نشده است.
اســدی گفت: طرف کارفرمایان نیز مشکلات خاص 
خود را دارند چون دولت به وعده خود مبنی بر تثبیت 
قیمت کالاهای اساسی مانند حامل های انرژی، آب، 
برق و حتی قیمت زمین در شهرک های صنعتی عمل 
نکرد و همچنین قیمت  تمام شــده کالاهای اساسی 

برای تولیدکننده هم افزایش یافت.
وی در مورد اینکه حداقل دستمزد کارگران امسال 
چقدر از ســبد معیشــت را پوشش می دهد، گفت:  
حداقــل مزد کارگــران هنگام تصویب حداقل مزد، 
قادر بود یک دوم ســبد معیشــت را تعیین کند اما 
اکنــون به خاطــر تورم و کاهش ارزش پول این رقم 

به حدود یک چهارم کاهش یافته است.
عضو کارگری شورای عالی کار گفت: در زمان حاضر 
هزینه تمام شــده کارگر در تولید به طور میانگین ۵ 
درصــد و در برخــی موارد ۱۰ درصد و در مشــاغل 
بــزرگ هــم ۲ تا ۴ درصد اســت. وقتی قدرت خرید 
کارگــر کاهش پیدا کند، تقاضای مؤثر برای اقتصاد 
افت می کند و کالاهای تولیدشده توسط کارفرمایان 

خریداری ندارد.

نیمی از قدرت خرید کم درآمدها از دست رفت

مارپیچ ناترازی و تشدید گسل های طبقاتی 

رقم ارز کالاهای اساســی برای ســال جاری ۱۵ میلیارد دلار بود که دولت 
قصد دارد ســال آینده ۳ میلیارد دلار را کم کند و در نتیجه چند کالای 

اساسی از سبد ارز ترجیحی حذف خواهد شد.
خبرگزاری مهر در این باره نوشت،اگر مجلس این بند از بودجه سال آینده  
را تصویب کند، دولت توپ گرانی ها را به زمین مجلس می اندازد. با توجه 
به اســتقراض دولت از صندوق توســعه ملی و پیش بینی افزایش درآمد 
نفتی در لایحه بودجه، ضروری اســت رقم ارز کالاهای اساســی همان ۱۵ 

میلیارد دلار تصویب شود.
از ســوی دیگر در لایحه بودجه ۱۴۰۴ نرخ تســعیر کالاهای اساســی قرار 
است معادل تورم افزایش یابد یعنی از ۲۸,۵۰۰ تومان به ۳۷ هزار تومان 
برسد که این حکم هم در صورت تصویب مجلس، گرانی کالاهای اساسی 

را قطعی می کند.
وضعیت قیمت گوشت در لایحه بودجه ۱۴٠۴   

گوشت قرمز در ۲ سال اخیر بالاترین تأثیر را در افزایش قیمت مواد غذایی 
داشــته اســت. به علت مشــکلاتی که در تولید دام کشور )کاهش واردات 
نهاده هــای دامــی، کمبود علوفه در مراتع و کشــتار دام های مولد( ایجاد 
شــد، هزینه تولید گوشــت قرمز به شدت بالا رفت و دولت سیزدهم برای 
کنترل بازار اقدام به واردات گسترده گوشت قرمز از کشورهای دیگر با ارز 
۲۸,۵۰۰ تومان و توزیع آن در فروشــگاه های زنجیره ای با قیمت مصوب 

۲۹۹ تا ۳۱۶ هزار تومان کرد.
در نیمه اول ســال جاری حدود ۷۰۰ میلیون دلار انواع گوشــت قرمز گرم 
و منجمد وارد کشــور شــده است. از آنجا که دولت چهاردهم قصد دارد در 
سال آینده ۳ میلیارد دلار ارز کمتری به واردات کالاهای اساسی بدهد، یکی 
از گزینه های مطرح برای حذف از لیست دریافت کنندگان ارز ترجیحی، 

گوشت قرمز است.
در سناریوی خوش بینانه بنابراین اگر واردات گوشت قرمز در سال آینده 
به جای ارز ۲۸,۵۰۰ تومان با ارز نیمایی ۵۵ هزار تومان انجام شود، قیمت 
گوشت وارداتی ۲ برابر خواهد شد و افزایش ۱۰۰ درصدی خواهد داشت و 

حدوداً ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار تومان به دست مردم خواهد رسید که فرق زیادی 
با قیمت گوشت در بازار آزاد ندارد.

در سناریو بدبینانه نیز افشین صدر دادرس، رئیس اتحادیه دام سبک در 
گفت وگویی گفته است: دولت به دنبال حذف کامل واردات گوشت قرمز 

است چون میزان دام موجود در کشور کفاف بازار را می دهد.
وی افزود: از ســوی دیگر یکی دیگر از سیاســت های دولت افزایش نرخ 
ارز ترجیحی کشور است چون مسئولین دولتی بارها گفته اند که قیمت 
گوشت قرمز و گوشت وارداتی باید به هم نزدیک شود تا واردات آن قطع 
شــود، این در حالی اســت که هم اکنون قیمت گوشــت وارداتی یک سوم 

قیمت گوشت گرم موجود در بازار است.
وضعیت قیمت مرغ در لایحه بودجه ۱۴٠۴   

یکی از مهمترین فرآورده های غذایی مورد هدف سیاست پرداخت نرخ ارز 
ترجیحی، تولید و تأمین گوشت مرغ به عنوان یکی از منابع اصلی تأمین 
کننده پروتئین در جامعه اســت که می تواند تأمین کننده امنیت غذایی 

کشور در این بخش باشد.
بنابراین قیمت مرغ از دو جنبه در سال آینده با تهدید گرانی مواجه است. 
یکی افزایش نرخ ارز نیمایی است که به شدت از سوی عبدالناصر همتی 
وزیر اقتصاد در حال پیگیری است. دیگری هم افزایش نرخ ارز ترجیحی. 
در سال جاری تاکنون قیمت ارز نیمایی بیش از ۳۰ درصد افزایش یافته 
و وزارت اقتصاد در حال فشــار به بانک مرکزی اســت تا نرخ ارز نیمایی به 

ارقام بالاتری برسد و به نرخ ارز آزاد نزدیک تر شود.
اگر قیمت ارز نیمایی تا پایان ســال به ۵۵ هزار تومان برســد و از ســوی 
دیگــر دولــت چهاردهم موفق شــود نظر مثبت مجلــس را جلب کرده و 
نــرخ ارز ترجیحــی را هم برای ســال آینده ۳۰ درصــد افزایش دهد و از 
۲۸,۵۰۰ تومان به ۳۷,۰۰۰ تومان برساند، حتی اگر نهاده های تولید مرغ 
از لیســت دریافت کنندگان ارز ترجیحی حذف یا کم نشــود، شاهد گرانی 

مرغ خواهیم بود.
در ابتدای سال جاری هزینه تأمین یک سوم نهاده های مرغ با ارز ۲۸۵۰۰ 

تومانی و دو ســوم آن با ارز نیمایی ۴۰۰۰۰ تومانی بود که مجموع هزینه 
تولید مرغ به طور متوسط به ۳۶,۰۰۰ تومان می رسید.

از آنجا که یک ســوم هزینه تولید مرغ با ارز ترجیحی و بقیه با ارز نیمایی 
و آزاد اســت، قطعــاً بــا افزایش بیــش از ۳۰ درصدی نرخ نیما و همچنین 
افزایــش بیــش از ۳۰ درصــدی نرخ ارز ترجیحــی، هزینه تولید مرغ نیز 

افزایش خواهد داشت.
با فرض اینکه نرخ ارز نیمایی تا پایان ســال به ۵۵,۰۰۰ تومان برســد و 
دولت و مجلس رأی به افزایش نرخ ارز ترجیحی در سال آینده به ۳۷,۰۰۰ 
تومان بدهند، هزینه تولید مرغ به طور متوسط به ۵۰,۰۰۰ تومان افزایش 
خواهد یافت یعنی افزایش ۳۹ درصدی نســبت به ســال جاری. البته این 
بدون محاســبه تورم عمومی در کشــور است که سایر هزینه های جانبی 

تولید مرغ را هم افزایش می دهد.
بر اســاس گزارش مرکز آمار متوســط قیمت مرغ در بازار در شــهریورماه 
امسال ۸۹ هزار تومان بوده است. بنابراین با اجرای خواسته های دولت در 
لایحه بودجه ســال آینده و افزایش حداقل ۳۹ درصدی هزینه تمام شــده 
نهاده های تولید مرغ و حتی با فرض صفر بودن تورم عمومی تولید، قیمت 
مرغ در سال آینده در بازار به ۱۲۳ هزار تومان خواهد رسید. همین وضعیت 
در قیمت تخم مرغ نیز رخ خواهد داد یعنی با تصویب لایحه بودجه دولت 
توسط مجلس و عدم اصلاح مسائل فوق، قیمت تخم مرغ که به طور متوسط 

۶۹,۰۰۰ تومان است به بالای ۹۵,۰۰۰ تومان می رسد.

کاهش کالاهای اساسی مشمول ارز ترجیحی از سال آینده؛

فرمان گرانی کالاهای اساسی  از مسیر بودجه؟
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ســخنگوی دولت با بیان این که وزارت کشــور به عنوان متولی امور اتباع، 
ماموریتی برای شناســایی این افراد دارد، گفت: هم اکنون نســبت اتباع 
غیرمجاز به مجاز بیشتر است، لذا وزیر کشور در پی مدیریت اتباع و دیوار 

کشی مرزی است.
به گزارش ایرنا، فاطمه مهاجرانی در نشست خبری روز گذشته در پاسخ به 
سوالی درباره موضوع اتباع غیرمجاز گفت: موضوع اتباع موضوعی است که 
در کل دنیا به عنوان یک موضوع پذیرفته شده با آن برخورد می شود، وقتی ما 
موضوعی را می پذیریم یعنی اینکه برای آن ساز و کار ایجاد می کنیم و نهاد و 
سازمانی را متولی امور آن می دانیم و بعد مجاز را از غیرمجاز تفکیک می کنیم.

مهاجرانی گفت: شناسایی اتباع مجاز و قانونی که افراد بسیار شریفی هستند 
مهم است، در میان این عزیزان شاعر و محقق، مهندس و سرمایه گذار داریم و 
افرادی را هم داریم که غیرمجاز هستند، نسبت این ها با هم نسبت معناداری 
نیست،  نسبت اتباع غیرمجاز ما به مراتب از نسبت اتباع مجازمان بیشتر است 
و به همین دلیل وزیر کشــور در حال ســاماندهی افراد و به عبارتی خارجی 

کردن اتباع غیرمجاز و دیوارکشی در مرز هستند.
وی در بخش دیگری از این نشست با بیان این که دیپلماسی فعال وزارت 
خارجه همچنان ادامه دارد، اظهار داشت: این دیپلماسی فعال موجب شده 
اراده ای که دشــمن برای ضربه زدن دارد، به حداقل کاهش پیدا کند و ما 

همراهی بســیاری از کشــورها را در محکوم کردن این تعرض آشکار شاهد 
بودیم، همه کشــورهای اروپایی و منطقه اقدام جســورانه و بی ادبانه رژیم 

صهیونیستی را محکوم کردند.
سخنگوی دولت در مورد انتصابات دولت نیز گفت: انتصاب اولین استاندار 
عرب برای خوزســتان؛ اقدامی بود که برای اولین بار صورت گرفته اســت و 
نشانه وفاق و توجه به ایران یکپارچه ای است که حاصل قومیت ها و زبان های 
مختلف اســت و همه ما زیر پرچم ســه رنگ جمهوری اسلامی ایران جمع 
شــده ایم.مهاجرانی ادامه داد: انتصاب فرماندار زن در کردســتان نیز جای 
خوشحالی دارد و امیدواریم سهم زنان افزایش پیدا کند.سخنگوی دولت با 
اعلام اینکه در حال حاضر در نخستین سال اجرای برنامه هفتم هستیم و 
لذا بنا نیست همه اهداف برنامه در سال اول محقق شود، گفت: بودجه در 
دو مرحله به مجلس شورای اسلامی ارائه می شود؛ ابتدا کلیات و در مرحله 
دوم اعداد و ارقام ارائه خواهد شد.مهاجرانی افزود: تمام تلاش ما بر این است 
که ان شاءلله بتوانیم حداکثر آنچه را که در توان بودجه کشور هست برای 
آموزش و پرورش اختصاص دهیم.وی ادامه داد: شاهد حضور هفتگی رئیس 
جمهور در جلسات آموزش و پرورش هستیم. رئیس جمهور برای رفع مسائل 
آموزش و پرورش تمام توان خود را بکار گرفته اند.ســخنگوی دولت گفت: 
رئیس جمهور با کمک سایر نهادها برای ساخت مدارس برنامه هایی را دنبال 

می کند تا مشکل فضای فیزیکی مدارس را حل کند. 
مهاجرانی تاکید کرد: تمام تلاش دولت و وزیر آموزش و پرورش بر این هست 
که ان شاءلله بتواند آنچه را که حق آموزش و پرورش است محقق کند و به 

سمت عدالت آموزشی گام برداریم.
مهاجرانی اظهار داشت: یکبار دیگر از قرارگاه پدافند که قدرت خیلی خوبی 
را از توان دفاعی کشور به نمایش گذاشت قدردانی می کنیم، در بودجه باید 
به موضوعاتی مانند آموزش و پرورش، بهداشت و درمان، مواد غذایی اولیه، 
واردات، دارو، واردات خودرو و صنایعی توجه کرد.ســخنگوی دولت افزود: 
گاهی اوقات اینطور القا می شــود که هر چقدر بیشــتر پول به دســت مردم 
بدهیم وضعیت بهتر می شود در حالی که اینگونه نیست، وقتی پول صرف 
زیرساخت ها می شود اثرات بهتری را شاهد هستیم به خصوص زمانی که به 
صنایع توجه درستی داشته باشیم.وی تاکید کرد: در بودجه همه اهتمام بر 
این بوده است که نیازمندی های دفاعی کشور برطرف شود و توجه ویژه ای 
به این موضوع شده است، از این رو افزایش قابل توجه بالغ بر ۲۰۰ درصدی 
را در بودجه نظامی کشور شاهد بودیممهاجرانی در پاسخ به سوالی درباره 
موضع ایران درخصوص برنده انتخابات آمریکا گفت: موضوع این انتخابات 
به مردم آمریکا مربوط است و برای ما هیچ فرقی نمی کند که کدام یک از 

این دو کاندیدا در ایالات متحده رای بیاورند.

سخنگوی دولت خبر داد:

آغاز دیوارکشی مرزی برای ممانعت از ورود اتباع غیرمجاز 

افتتاح 5 مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس 
با حضور رئیس جمهور

پنــج مرکــز فرهنگــی و موزه دفــاع مقدس صبح دیــروز با حضور 
رئیس جمهور و رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در موزه ملی انقلاب 

اسلامی و دفاع مقدس افتتاح شد.
 در این مراسم که هم زمان به صورت ویدئوکنفرانس مراکز استان های 
سراســر کشور نیز مشارکت داشتند، سردار سرتیپ بسیجی »بهمن 
کارگر« رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، معاونین 
و مدیران بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس و جمعی از 
مدیران و مســئولان لشکری و کشــوری و خانواده های معظم شهدا 

حضور یافتند.
پنج مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس مذکور در استان های »قزوین«، 
»زنجان«، »گیلان«، »گلستان« و »لرستان« افتتاح و مورد بهره بردای 

قرار گرفت.

شیخ نعیم قاسم دبیرکل حزب الله شد
حزب الله لبنان شیخ نعیم قاسم را دبیرکل جدید این جنبش معرفی 
کرد. او پیشــتر در زمان دبیرکلی ســید حسن نصرالله معاون دبیرکل 

حزب الله بود.
در بیانیــه حزب الله آمده اســت: با تــوکل به خداوند متعال، التزام به 
اســلام ناب محمدی )ص(، و پایبندی به اصول و اهداف حزب الله، و 
با رعایت سازوکار تعیین شده برای انتخاب دبیرکل، شورای حزب الله 
بر انتخاب شیخ نعیم قاسم به عنوان دبیرکل حزب الله به توافق رسید 
تا وی پرچم مبارک این مســیر را به دوش گیرد.ما با خداوند متعال، 
روح گرانقدرترین شــهیدمان سید حسن نصرالله )رضوان الله علیه(، 
شــهدای مقاومت، مجاهدان و مردم مقاوم، صبور و وفادار خود عهد 
می بندیم که برای تحقق اصول و اهداف حزب الله و زنده نگه داشــتن 
شــعله مقاومت و برافراشــته ماندن پرچم آن تا پیروزی نهایی تلاش 

کنیم. و خداوند بر امر خود غالب است.

 حاشیه های حضور جنجالی جلیلی 
در مجلس 

حضور جلیلی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در فراکســیون 
انقلاب اسلامی خبر ساز شد.

به گزارش ایســنا، صبح دیروز تصویری در صفحات مجازی از حضور 
ســعید جلیلی در محل برگزاری جلســه کمیسیون اصل ۹۰ منتشر 
شد که حسن نتاج در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: فراکسیون انقلاب 
اســلامی از آقای ســعید جلیلی دعوت کرد تا با حضور در فراکسیون 

به ارائه توضیحاتی درباره بودجه و نقاط ضعف و قوت آن بپردازد.
وی ادامه داد: این جلســه در محل برگزاری جلســات کمیسیون اصل 
۹۰ برگزار شد لذا این جلسه، جلسه فراکسیون انقلاب اسلامی بوده 
و نه جلســه کمیســیون اصل ۹۰. این نماینده مجلس بیان کرد: این 
جلسه پیش از آغاز جلسه علنی مجلس شورای اسلامی با حضور تعداد 

محدودی از اعضای فراکسیون اسلامی برگزار شد.
احد آزادی خواه ســخنگوی فراکســیون انقلاب اســلامی در باره این 
موضوع بیان کرد: فراکســیون انقلاب اســلامی به عنوان فراکسیون 
اکثریت با هیات رئیسه موقت در مجلس فعالیت دارد و در اولین فرصت 

برای برگزاری انتخابات هیات رئیسه دائم اقدام می کند.
وی افزود: تاکنون فراکســیون انقلاب اســلامی هیچ گونه جلسه ای 
دربــاره بودجــه ۱۴۰۴ برگزار نکرده و اظهارنظرهای مطرح شــده 
درست نیست. البته ممکن است برخی گروه ها و نمایندگان جلساتی 
به تشــخیص خودشــان تشکیل دهند که این مربوط به فراکسیون 

انقلاب اسلامی نیست.
این نماینده مجلس با اشاره به موافقت مجلس با کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۴ گفت:  نمایندگان مجلس علی رغم ایرادها و اشکالات به بودجه 
رای دادند که مجلس این موارد را در فرایند بررسی بودجه رفع خواهد 
کرد همان طور که رئیس مجلس با اشاره به ایرادات، از دولت خواستند 

که برای رفع آن ها همکاری کند.

 عربستان آماده میانجیگری میان 
روسیه و اوکراین 

سفیر سعودی در روسیه آمادگی کشورش برای میانجیگری در جنگ 
اوکراین را ارائه کرد.

به گزارش شــفقنا؛ رویترز نوشــت: خبرگزاری دولتی تاس دیروز سه 
شنبه اعلام کرد: سفیر عربستان سعودی در مسکو برای میانجیگری 
کشورش در جنگ میان روسیه و اوکراین اعلام آمادگی کرده است.

سفیر عربستان در روسیه افزود: عربستان از اقدامات برای کاهش تنش 
در اوکرایــن حمایــت کرده و آماده انجام تلاش های میانجی گرانه به 

منظور برقراری تماس بین همه طرف های درگیر است.
این درحالی است که از ابتدای یورش ارتش روسیه به اوکراین در فوریه 
۲۰۲۲ تقریباً هیچ گفت وگوی صلحی میان دو کشور صورت نگرفته 
اســت. روســیه می گوید اوکراین باید دست از جاه طلبی های خود در 
پیوستن به ناتو برداشته و چهار منطقه ای را که در شرق این کشور به 
روسیه پیوسته اند به رسمیت بشناسد. اوکراین ضمن رد این درخواست 
گفته طرحی را به کشــورهای متحد غربی خود به نام طرح پیروزی 

ارائه کرده و به دنبال تامین خواسته های خود در میدان نبرد است.

 پیش بینی »نوستراداموس آمریکا«
 درباره پیروز انتخابات

یک پیشگو موسوم به »نوستراداموس انتخابات ریاست جمهوری آمریکا« که 
قبلا گفته بود هریس پیروز انتخابات نوامبر خواهد بود، بار دیگر تاکید کرد که 
نظرش تغییری نکرده و همچنان نامزد دموکرات ها را برنده رقابت ها می داند. 
پروفسور »آلن لیختمن« که به عنوان نوستراداموس انتخابات آمریکا شناخته 
می شود، اعلام کرد که پیش بینی او درباره برنده انتخابات ریاست جمهوری 

۲۰۲۴ آمریکا تغییر نخواهد کرد. 
در حالی که پیش بینی لیختمن می گوید که »کامالا هریس« نامزد دموکرات ها 
در رقابت کاخ سفید که قرار است هفته آینده در ۵ نوامبر برگزار شود، پیروز 
خواهد شــد، مدعی شــد که »هرگز« این همه »نفرت« را در طول انتخابات 
تجربــه نکرده اســت. با این حــال، لیختمن گفت این احتمال وجود دارد که 
او اشــتباه کند. او گفت: »همیشــه ممکن است چیزی فاجعه آمیز و بی سابقه 

بتواند الگوی تاریخ را تغییر دهد.« 

      خبر

رئیس جمهور با حضور در مجلس شورای اسلامی 
ضمن تشــکر از همدلی و همراهی نمایندگان، از 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ کل کشــور دفاع کرد. 
پس از آن نیز نمایندگان به کلیات این بودجه رای 

مثبت دادند.
به گزارش عصررســانه رئیس دولت چهاردهم دیروز در 
حالی به مجلس رفت که بودجه ۱۴۰۴ همچنان زیر تیغ 
نقد مخالفان در مجلس و محافل کارشناســی قرار دارد، 
موضوعی که اغلب با نرخ ارز ترجیحی در ســند دولت و 
مسئله حقوق کارمندان در سال آینده گره خورده است.

پزشکیان سخنان خود را در دفاع از بودجه دولت با اشاره 
به چند نکته بیان کرد. او مانند گذشته بر وفاق و هگرایی 
نمایندگان و کابینه اصرار کرد و پرهیز از اختلاف و دعوا را 
راهکاری اساسی برای برون رفت از مشکلات دانست. البته 
مسئله ناترازی ها که طی چند روز گذشته به ترجیع بند 
ســخنان او تیم اقتصادی دولت تبدیل شده، همچنان از 
تریبون مجلس بیان شــد و پزشکیان رفع ناترازی ها را با 
بودجه دولت و همگرایی سطوح مختلف مدیریتی در کشور 
ممکن دانست. رئیس دولت در این دفاعیه که در مجلس 
انجام شــد با ابراز خوشــحالی از حضور مجدد در مجلس 
از همراهی و همدلی نمایندگان که در هفته گدشته در 
کمیسیون تلفیق کلیات بودجه را بررسی و تصویب کردند 
گفت: از نظر فکری و چارچوب برای ارائه بودجه ۴ اصل 
را در نظر داشتیم؛ ساختار، توجه به ثبات، رشد اقتصادی 

و عدالت.
وی با اشــاره به این که »با اســاتید دانشگاه و کمیسیون 
اقتصادی و نخبگان مشــورت و ســعی شــده است تا با 
همفکری و نگاه مشترک بودجه تدوین و به مجلس ارائه 
شــود«، ادامه داد: در خصوص ســاختار ما در اولین زمان 
ممکن قانونی علی رغم تمام مشــکلات بودجه را تقدیم 
کردیم. پیش از این معمولا بودجه دو یا سه ماه بعد زمان 
قانونی مقرر می آمد ولی ما سعی کردیم بودجه را در زمان 
تعیین شده ارائه دهیم. بودجه ارائه شده شفاف است. ما 
قبلا یک بودجه داشــتیم که حســاب و کتاب نمیشد و 

یک بودجه ای که حساب و کتاب میشد اما بودجه ارائه 
شده شفاف است. به صورت شفاف همه پول هایی که در 
قیمت های مختلف هزینه می شد در این بودجه به شما 

ارائه شده است.
اوراق برای درآمد دولت چاپ نمی شود    

وی هم چنین خاطرنشان کرد: آن چه که نوشتیم با قانون 
برنامه هماهنگ هست. در خصوص ثبات اقتصادی تلاش 
کردیــم که به بانک هــا و بورس دقت کنیم.  معمولا اگر 
دولــت کــم پول می آورد از بانک ها قرص می گرفت. ما نه 
تنها از بانک ها قرص نمی گیریم بلکه ۲۰۰ هزار میلیارد 
پول گذاشتیم تا بدهی بانک ها را بپردازیم و تلاش کردیم 
سرمایه بانک ها افزایش یابد. سعی کردیم تکلیف اضافی 
بر دوش بانک ها نگذاریم. در خصوص بورس نیر ما به جای 
این که اوراق چاپ کنیم بدهی های سر رسید و سود اوراق 
را به اندازه ای که باید بدهی دهیم اوراق چاپ کنیم. اوراق 

برای درآمد دولت چاپ نمی شود بلکه برای پرداخت بدهی 
دولت چاپ خواهد شد.

از کسبه و حقوق بگیران تا ٢۴ میلیون    
درآمد مالیات نمی گیریم

رئیس جمهور گفت: از رهبری نیز اجازه گرفتیم مقداری 
از ارزی که وسط سال تقاضا می کردیم را قبل این اتفاقات 
به بودجه بیاوریم. در رابطه با رشد اقتصادی تلاش کردیم 
مقررات و قوانین را ثبات ببخشیم. مدام مقررات و آیین نامه 
را عوص نکنیم. مالیات بنگاه و شرکت های بورسی را تلاش 
کردیــم همــان ۲۰ درصد بمانــد و به ۲۵ درصد مطابق 
قانــون افزایش ندادیم. اگر درآمد کســب کردند و آن را 
سرمایه گذاری کردند مالیات به آن درآمد تعلق نمی گیرد. 
تلاش کردیم به آن ها کمک کنیم. برای کسبه مالیات را 
مانند حقوق بگیران کردیم و تا ۲۴ میلیون درآمد مالیات 

نمی گیریم.

وی افزود: در خصوص عدالت به بانک ها کمک کردیم. به 
بانک ها پول دادیم تا تســهیلات اشتغال زایی ارائه دهند. 
امسال در بودجه ۱۴۰ همت برای پرداخت بدهی گندم 
کاران در نظر گرفته شــده بود. امســال برای پرداخت 
مطالبات گندم کاران ۲۳۰ همت لازم بود. مجبور شدیم از 
رهبری اجازه گرفتیم و بدهی آن ها را دادیم. برای پرداخت 
پاداش بازنشستگی مشکل داشتیم. اما برای سال آینده 
۲۵۰ همــت بــرای پرداخت مطالبات گندم کاران پیش 
بینی شده است. سعی کردیم منابعی که داریم به اهداف 

مشخصی در اقتصاد بدهیم.
وی بیان کرد: در خصوص عدالت سعی کردیم ۲۰ درصد 
حقوق را افزایش دهیم. اما متوســط افزایش حقوق ۲۸ 
درصد است. کسانی که هزینه بیشتر دارند و خانواده بزرگ 
تری دارند افزایش حقوق آنان تا ۴۰ درصد است. مالیات 
از حقوق ها بالای ۲۴ میلیون اخذ می شود. در خصوص 
نهاده ها و کالاهای اساسی و دارو و تجهیزات سعی کردیم 
ارز را داشته باشیم که در دارو و کالاهای اساسی مشکل 

پیدا نکنیم.
 اگر باهم باشیم می توانیم   

 ناترازی را حل کنیم
پزشکیان خاطر نشان کرد: یک فرصت هایی برای یکسری 
کارها گذاشتیم که لازمه آن کمک همه شما و دانشگاهیان 
است. شما می دانید که ناترازی در برق و گاز و آب داریم. 
نیــاز به مداخلات علمی و کارشناســی دارد. هر اقدامی 
می خواهیم انجام دهیم باید گروهی که ممکن اســت از 
مداخله ما صدمه ببیند را در نظر بگیریم. اگر باهم باشیم 
می توانیم ناترازی را حل کنیم.  ما ناترازی در برق و گاز داریم. 
همین الان گاز برخی کارخانجات را نمی توان تامین کرد. ما 
باید این مشکل را حل کنیم.وی خطاب به نمایندگان گفت: 
امیدوارم شما با همفکری در چارچوب بودجه  به ما کمک 
کنید. در چارچوب برنامه و سیاســت های کلی رهبری 
بودجه تدوین شــده اســت. قدردان همراهی و همکاری 
شما هستم. امیدوارم دست به دست هم دهیم تا بتوانیم 

مشکلات کشور را حل کنیم.

معاون اجرایی رئیس جمهور، دولت دولتی برنامه گرا 
است و اجرای سیاست های کلی نظام و برنامه هفتم 

در دستور کار دولت است.
به گزارش ایرنا، محمدجعفر قائم پناه روز گذشته در 
ســی و سومین کنگره سالیانه انجمن چشم پزشکی 
ایران بیان اینکه این دولت، برنامه محور است و برنامه 
گرایــی را دنبال می کنــد و از ابتدا صحبت از اجرای 
سیاســت های کلی ملی نظام و اجرای برنامه هفتم 
شــد، گفت: در سیاســت های کلی، ایران باید از نظر 
اجتماعی و اقتصادی رتبه اول منطقه را داشته باشد 
و در برنامه هفتم به رشد اقتصادی مناسبی باید برسیم.

معاون رئیس جمهور تاکید کرد: از نظر اجتماعی، حفظ و کرامت انســان ها مد نظر قرار گرفت و از نظر سیاســی 
اینکه تلاش کنیم با اولویت همســایگان یک رابطه  منطقی و دوســتانه با جهان داشــته باشیم.قائم پناه ادامه داد: 
در این مدت با وجود همه تلاش هایی که رژیم منحوث اسرائیل انجام می دهد، موفق شدیم روز به روز همکاری 
بیشتری با همسایگان داشته باشیم و حتی روابط خوبی با کشورهای عربی و غیرعربی منطقه و اخیرا مصر ایجاد 
کرده ایم.معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه نگاه اداره امور کشور نگاهی کارشناسانه است، گفت: در مدتی 
که دولت بر سر کار آمده از همه نخبگان کشور در زمینه های اجتماعی و سیاسی اقتصادی مشورت گرفته شده 
و جلسات متعدد ادامه دارد.وی از همه کارشناسان و نخبگان خواست دولت را یاری دهند و در این رابطه گفت: 
افتخار می کنیم که طرف مشورت ما دانشجویان و دانشگاهیان کشور هستند.قائم پناه یکی از رویکردهای اصلی 
دولت را نگاه به علم  و حرمت گذاشتن به عالمان برشمرد و افزود: همیشه عالم و دانشمندان در صدر کشور قرار 
گیرند و از دانش آنها در همه عرصه ها استفاده کنیم .وی افزود: رویکرد بعدی دولت این است که ایران متعلق 
به همه ایرانیان است و هیچ قومی و تفکری ارجحیت بر دیگری ندارد و ایران متعلق به ما ایرانیان است ، بلوچ و 
عرب و فارس و ترک و هرکســی در این نقشــه زیبا قرار دارد ایرانیان این کشــور هســتند و همه باید بر سرنوشت 

 خود دخالت کنند.

قاســم محبعلی، تحلیلگر مســائل سیاست خارجی، در 
ارزیابی انتخابات آمریکا و احتمالاتی که در انتخاب هریس 
یــا ترامــپ وجود دارد، گفت: »در انتخابات آمریکا صرفا 
آرای مردمی تعیین کننده نیســت و کالج الکترال و حد 
نصابی که در آن باید به دست آید هم بسیار تعیین کننده 
است و نامزد پیروز باید کرسی های لازم را در آن به دست 
آورد اما به هر حال فعلا سرنوشت انتخابات آمریکا روشن 
نیســت ولی به طور کلی اگر روند به همین شــکل پیش 

برود به نظر می رسد که شانس ترامپ بیشتر باشد«.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی همچین بیان کرد: 
»ممکن است مواضع قبل و بعد از انتخابات نامزدها قدری 
متفاوت باشــد و برای مثال اگر ترامپ رئیس جمهور ممکن اســت مواضعش تعدیل شــود اما در اینکه مواضع ترامپ 
نزدیک به نتانیاهو و جریان افراطی اسرائیل است، شکی نیست. گرچه این شرایط وجود دارد اما الزاما نمی شود گفت 
که ترامپ دنبال جنگ است یا نیست. هم در دوره ریاست جمهوری دموکرات ها و هم جمهوری خواهان جنگ به راه 
افتاده است و حتی شاید بشود گفت که در دوران دموکرات ها بیشتر جنگ آغاز شده است اما از آن سو هم یکی از به 
یاد داریم که در دوره بوش پسر جنگ وسیعی در منطقه راه افتاد که جمهوری خواه بود. یک مسئله دیگر هم هست؛ 
آنکه اگر ترامپ روی کار آید شاید کشورهایی که با آمریکا دچار مشکل اند احتیاط بیشتری به خرج دهند که این عامل 
هم می تواند باعث شود جنگی در نگیرد«.او در پاسخ به این پرسش که اگر ترامپ روی کار آید وضعیت مذاکره ایران 
با غربی ها برای رفع تحریم ها و احیای برجام چگونه می شود، مطرح کرد: »اگر ترامپ هم روی کار آید نمی شود گفت 
مذاکرات منتفی است اما دیگر شرایط مذاکرات با سال ۲۰۱۵ متفاوت است و مذاکرات فقط بر سر مسئله هسته ای 
نخواهد بود و حتما اتفاقات خاورمیانه مهم ترین محور مذاکرات خواهد بود. حتی ســایر مســائل میان ایران، آمریکا و 
اروپا هم باید بحث شــود که مهم ترین موضوع در میان همه مســائل امنیت خاورمیانه اســت. بنابراین بحث هســته ای 
ایران بعد از موضوع خاورمیانه مورد مذاکره خواهد بود و البته احتمالا بعد از آن موضوعاتی مانند حقوق بشر، موشکی 

و... نیز مورد مذاکره قرار بگیرد«.

معاون اجرایی رئیس جمهور:

برنامه گراست  چهاردهم  دولت 
 قاسم محبعلی:

موضوع مذاکره با حضور ترامپ منتفی نیست 

      روزنه

دفاع پزشکیان از کلیات لایحه بودجه؛

باید مشکل ناترازی ها را حل کنیم
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دکتر براهویی شهردار کلانشهر زاهدان: 

بازار اقتصادی وبین المللی چهــار راه رسولی در آینده ای نزدیک بازار اقتصادی وبین المللی چهــار راه رسولی در آینده ای نزدیک 
نگین گردشگری واقتصـــــادی شرق کشور خواهد شدنگین گردشگری واقتصـــــادی شرق کشور خواهد شد

  گزارشگر: حاجی غلام نبی براهویی
دکتر محمد امیر براهویی شهردار کلانشهر زاهدان  در ااین گفتگو ضمن عرض سلام به 
خوانندگان گرامی وبه شهروندان زاهدان وبه هم وطنان ایرانی  ابتدا در مورد همکاری های 
مردم با کارکنان شهرداری اشاره کرد وگفت:الحمدالله مردم شهر زاهدان از جمله بهترین افراد 

جامعه هستند که با جان دل برای آبادانی شهر زاهدان با ما همکاری می کنند
دکتر براهویی گفت:شهر خوب ساختنی است نه یافتنی و این شهروندان هستند که باعث 
می شوند با رعایت قوانین شهروندی و تعهد به حقوق شهروندی خود شهر زیبنده ای داشته باشند، 
زیرا شهر متعلق به همه مردم است و همین امر شهروندان را موظف به مشارکت و همکاری 

برای داشتن یک شهر خوب می کند
توانایی و صلاحیت  پرورش  است  نگاه یک شهروند خوب  گرو  در  افزود:شهر خوب  وی 
دموکراتیک شهروندان، افزودن بر چارچوب های اجتماعی و بسترهای مادی، بیشتر در گرو 
آموزش شهروندان است، بنابراین برای داشتن یک شهر خوب با شهروندان خوب باید تک تک 
عموم تحت آموزش های لازم و فرهنگ شهرنشینی قرار گیرند و بهتر است که این آموزش 
ها در مدارس از همان ابتدا تدریس شود تا نسل شهروندان فهیم و توانا با افکار و ایده های 

جدید داشته باشیم.
شهردار زاهدان گفت: یک سوم مساحت شهر زاهدان و ۴۴.۴ درصد جمعیت شهری این شهر 
در بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری در زاهدان قرار گرفته اند و به نوعی زاهدان به تناسب 

جمعیت رتبه اول جمعیت حاشیه نشینی را در سطح کشور دارد.
دکتر محمدامیر براهویی اظهار کرد: یک سوم مساحت شهر زاهدان و ۴۴.۴ درصد جمعیت 
شهری این شهر در بافت های فرسوده و ناکارامد شهری در زاهدان قرار گرفتند و به نوعی 

زاهدان به تناسب جمعیت رتبه اول جمعیت حاشیه نشینی را در سطح کشور دارد.
وی ادامه داد: در زمینه بافت های فرسوده که بیشتر در مناطق پهنه شمالی شهر زاهدان و 
هسته مرکزی شهر واقع شدند، دولت اقدامات خوبی را پیگیری کرده و بسته های نوزده گانه 
تشویقی را هم در نظر گرفته است که هم در حوزه بحث تخفیفات عوارضی مردم می توانند از 
تخفیفات عوارضی ۵۰ درصد بافت های فرسوده استفاده کنند و هم در بحث تراکم سطح اشغال 
و هم در بحث طبقات اضافه برای شهروندانی که در بافت های فرسوده زندگی می کنند و برای 
مقاوم سازی و نوسازی بافت های فرسوده مراجعه کنند و به نوعی این تشویقات در نظر گرفته 

شده است تا ساکنان این مناطق استفاده کنند.
شهردار زاهدان بیان کرد: در بحث های کالبدی و عمرانی این مناطق هم سالانه در زمینه 
آسفالت، قیری را در قالب قیر بازآفرینی از وزارت راه و ستاد بازآفرینی شهری تحویل گرفته و 
هر سال حدود هزار تن قیر به شهر زاهدان اختصاص پیدا کرده است که با پیگیری های انجام 
شده و دستور وزیر راه و شهرسازی برای سال جاری حدود هفت هزار و ۵۰۰ تن ثبت قیر را در 
سامانه وزارت راه و شهرسازی انجام دادیم که از این میزان حواله هزار و ۵۰۰ تن صادر شده 
و  ان شاالله در سال جاری این میزان را استفاده می کنیم که قطعاً نقش به سزایی در کاهش 

مشکلات معابر شهری بافت های فرسوده دارد.
وی با اشاره به اینکه در بحث زیباسازی در خیلی از مناطق که اراضی و زمینه موجود بوده، 
پارک هایی ایجاد شده است، تصریح کرد: ایجاد پارک وحدت در منطقه کوثر، پارک کودک در 
منطقه یاسر و عمار، پارک همت آباد در میدان همت، بهسازی میدان کشاورز و اجرای پارک 

خطی کنار میدان کشاورز در بلوار کشاورز انجام شده است.
دکتر براهویی یادآور شد: ایجاد ۱۱ چمن مصنوعی در محلات مختلف پهنه شمالی و بافت های 
فرسوده را داشتیم که بخشی را با مشارکت اداره کل ورزش و جوانان و بخشی با مشارکت بنیاد 
مسکن و بخشی توسط شهرداری انجام شده که در راستای اوقات فراغت جوانان و نوجوانان و 

خانواده ها در این مناطق اجرایی شده است. 
وی گفت: با پیگیری های اعضای شورای اسلامی شهر ،شهرداری آماده سازی زمین های  

چمن مصنوعی مینی فوتبال را در دستور کار خود قرار داده است 
وی ضمن اعلام این خبر اظهار داشت: به منظور توسعه و ترویج ورزش در بین شهروندان به 
ویژه نوجوانان و جوانان شهر و پر کردن اوقات فراغت آنها، پروژه های  آماده سازی زمین چمن 

مصنوعی مینی فوتبال  در حال اجرا است.
وی در ادامه با اشاره به نقش ورزش در کاهش آسیب های اجتماعی و سلامت جامعه بیان 
داشت:یکی از اهداف احداث زمین های چمن مصنوعی مینی فوتبال در سطح محلات 
شهرزاهدان توسعه زیرساخت های ورزشی و افزایش سرانه ورزشی  و همچنین ایجاد بستر 

مناسب برای اوقات فراغت جوانان و نوجوانان است.
وی افزود: همچنین احداث یک فرهنگسرا در محدوده خیابان بعثت و ایجاد فرهنگ سرای سیار 
را برای مناطقی که فعلًا فرهنگ سرا نداشتند، داشتیم که در حال حاضر مورد استفاده مردم قرار 
گرفته است و همچنین واگذاری زمین به اداره راه و شهرسازی برای احداث یک فرهنگسرای 

دیگر در خیابان رجایی را داشتیم که در حال احداث است.
شهردار زاهدان  در مورد سلسله  اقدامات فرهنگی شهرداری زاهدان به کلنگ ساخت فرهنگ 
سرای شهدای گرگیچ واقع در خیابان شهید باقری شمالی  اشاره کرد وگفت: مراسم  آیین کلنگ 
زنی احداث این  فرهنگسرا که با حضور دکتر مالکی نماینده مردم شریف زاهدان در مجلس 
شورای اسلامی ، ابراهیمی مدیرکل دفتر سیاسی و اجتماعی استانداری، رئیس و اعضای شورای 

اسلامی شهر و جمعی از معتمدین و ریش سفیدان محله ی شیرآباد برگزار شد، 
وی با اشاره به اینکه محله شیرآباد یکی از مناطق قدیمی و بنیادین زاهدان است و  مشکل 
کمبود سرانه فضای فرهنگی دارد افزود :این پروژه به عنوان یکی از پروژه های تعریف شده در 

طرح بازآفرینی شهری در دستور کار قرار گرفت و کلنگ آن به زمین نشست.

 شهردار زاهدان  با اشاره به اهمیت مقوله فرهنگ شهروندی بیان کرد :این فرهنگسرا بناست 
با مساحت پانصد و چهل متر مربع با فضاهای فرهنگی و هنری جهت برگزاری کارگاه ها و 
کلاس های آموزشی ،کتابخانه و سالن مطالعه،فضای مدیریتی و تدارکاتی ساخته شود که می 
تواند فرصت جدیدی برای گسترش فعالیت های فرهنگی در راستای ارتقا جایگاه شهروندی در 

محلات ایجاد کند.
شهردار زاهدان از واگذاری زمین در پارک گل ها برای احداث یک مجموعه ورزشی ویژه بانوان 
خبر داد و گفت: اقدامات زیادی برای اجرای پروژه های فرهنگی ورزشی و اجرای پروژه های 

عمرانی انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه مسیل کلات یکی از مسیل هایی بود که در زمان بارندگی به شدت در این 
مناطق به مشکل برمی خوردیم، گفت: این مسیل در حال اجراست و سعی می شود تا زمستان 
سال جاری به پایان برسد و مشکل آب گرفتگی که در محدوده شیرآباد و پهنه شمالی شهر 

داشتیم، حل شود.
دکتر براهویی اذعان کرد: بهسازی مسیل سیستان حدفاصل طباطبایی تا رجایی که از مطالبات 

مردمی بود، شروع شده و در حال اجراست.
وی خاطرنشان کرد: پروژه های مهم دیگری در زمینه هدایت آب های سطحی در سطح شهر در 
حال اجراست و امیدواریم تا زمان آغاز بارندگی ها از قسمت عمده ای از مشکلاتی که بارندگی ها 

برای مردم ایجاد می کند، کاسته شود.
 دکتر براهویی از پروژه ممیزی املاک شهرداری زاهدان  گامی به سوی به روزرسانی شهرخبر 
دادوگفت : پیشرفت و گسترش شهرنشینی و مدیریت شهری از اهمیت بالایی برخوردار است لذا 
برای این منظور باید دسترسی به منابع دقیق در مورد مستحدثات و ابنیه معابر در اختیار مدیران 
شهرداری قرار گیرد در این راستا و به منظور ایجاد درآمد پایدار شهرداری ها  به صورت اختصاصی 

اقدام به انجام پروژه ممیزی در بازه های زمانی مختلف می نمایند
وی ادامه داد :شهرداری زاهدان طی ادوار گذشته چندین مرتبه اقدام به انجام این پروژه با 
بکارگیری شرکت های پیمانکار کرده است که متاسفانه با شکست مواجه شده و این شهرداری 
از این باب متحمل ضرر و زیان هم به لحاظ مادی و هم به لحاظ اتلاف وقت و زمان گردیده 
است وی ادامه داد:لذا از ابتدای سال ۱۴۰۲ به طور اختصاصی پروژه ممیزی زیر نظر معاونت مالی 
و اقتصادی و با همکاری سایر معاونتها و مناطق  با بکارگیری توان، تجربه و تخصص نیروهای 
داخلی و بدون بکارگیری شرکت های پیمانکاری شروع به کار کرده و تواسته گام مهمی در محقق 

شدن اهداف مورد نظر این شهرداری بردارد. 
دکتر براهویی  با اشاره به اینکه این پروژه بدون به کارگیری شرکت های پیمانکاری و با استفاده 
از تخصص نیروهای شاغل در مجموعه انجام پذیرفته و از صرف هزینه ی زیادی جلوگیری کرده 
است افزود : ایرادات و کاستی های موجود در بحث شهرسازی، نوسازی، و مباحث درآمدی بررسی 

، اصلاح و بروزرسانی شد و موجب ایجاد درآمد پایدار در شهرداری گردید . 
شهردار زاهدان گفت: تهیه نقشه GIS و شناسایی موقعیت مکانی املاک در سطح شهر،بارگزاری 
اطلاعات اشخاص  بر روی نقشه،اصلاح اطلاعات بر روی دیتا بیس،شناسایی عرصه های فاقد 
سند و تصرفی،بروزرسانی بانک اطلاعات املاک در سطح منطقه یک، انجام محاسبات عوارض 
نوسازی به شکل دقیق به دلیل اصلاح بلوک گردشی را از دیگر اقدات انجام شده در راستای 

اجرای طرح ممیزی هستند . 
وی هدف از اجرای این پروژه را امکان بارگذاری ضوابط شهرسازی و طرح تفصیلی توسط 
معاونت محترم شهرسازی و مشاهده ضوابط شهرسازی مربوط به هر پارسل به صورت غیر 
حضوری و برخط ،امکان دسترسی شهروندان به اطلاعات املاک پس از احراز هویت از طریق 
سامانه های مربوطه،امکان بارگذاری قیمت منطقه ایی و فرمول های درآمدی و جلوگیری از بروز 
خطای انسانی ،شناسایی املاک فاقد سند و یا تصرفی،دسترسی به اطلاعات شهرسازی و پرونده 
ها از روی نقشه )با توجه به انجام فرآیند تطبیق نقشه با دیتابیس( توسط کاربران ذیربط،تسهیل 
شناسایی تخلف ساختمانی توسط اجراییات مناطق با مشخص شدن موقعیت دقیق مکانی.،تسهیل 
و جلوگیری از بروز خطا در تخصیص کد نوسازی فرعی به آپارتمانها با توجه به اختصاص کد 
نوسازی یونیک به هر عرصه.،امکان اختصاص پلاک آبی توسط اداره نوسازی به هر عرصه با 
توجه به مشخص بودن نقاط UTM کلیه عرصه ها،مشخص شدن تعداد و ابعاد فضاهای سبز 

موجود در مناطق عنوان کرد .
وی در ادامه از راه اندازی نخستین پارک گل و گیاه زاهدان خبر دادوگفت:در راستای ساماندهی 
دکه های سطح شهر زاهدان، ساماندهی ۱۸ دکه میدان امام خمینی)ره( در ورودی شهر زاهدان با 
مدیریت سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری زاهدان و سرمایه 
خود صاحبان دکه ها به صورت مغازه های منظم انجام شد که موجب شده نظم قابل قبولی را در 

آن نقطه شهر شاهد باشیم.
دکتر براهویی خاطر نشان کرد: در راستای شفاف سازی اقدامات این سازمان، با استفاده از 
http://mashaghel.. شرکت های مستقر در پارک علم و فناوری استان سامانه ای به آدرس

zahedan.ir/ راه اندازی کردیم که امروز کل عملیات صدور مجوز، تمدید قرارداد، عقد قرارداد 
جدید و  مربوط به این سازمان از طریق این سامانه و به صورت کاملًا شفاف انجام می شود که 

این اقدام موجب شد درآمدهای این سازمان ۷ برابر افزایش پیدا کند.
 وی عنوان کرد: در راستای ساماندهی زیست شبانه در شهر زاهدان، احداث دو ردیف »خیابان 
غذا« توسط سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری زاهدان در 
دستور کار بوده که یکی از آنها در آدرس تقاطع خیابان پیامبر اعظم)ص( و خیابان شورا راه اندازی 
شده و از رونق خوبی برخوردار است و یکی هم در حاشیه خیابان جانبازان جنب پارک لاله در حال 
احداث است که به زودی  به بهره برداری می رسد. همچنین مرکز بازی های کودکان نیز در خیابان 

دانشگاه روبروی اداره کل ثبت تعریف شده و در حال احداث است.
وی تاکید کرد: در حال حاضر فعالیت همه گلخانه های فعال در سطح شهر زاهدان شامل ۱۳ مورد 
غیرمجاز است که در راستای ساماندهی آنها راه اندازی پارک گل و گیاه زاهدان در محل »بوستان 
ولایت«  به وسعت ۲۰ هزار مترمربع در دستور کار است که مجوزهای آن اخذ شده و برای هر 

گلخانه یک هزار مترمربع فضای در نظر گرفته شده که تا پایان سال به بهره برداری می رسد
 شهردار زاهدان گفت:عبور از روش های سنتی تامین مالی مدیریت شهری و اولیت بخشی به 

سرمایه گذاری در شهر زاهدان از نتایج  قابل انتظار سند جامع شبکه مسائل شهر است.
 وی در مورد برگزاری نشست بررسی چالش های درآمدی شهرداری زاهدان از سلسله مباحث زیر 
مجموعه پروژه  تدوین سند جامع شبکه مسائل شهر در محل پارک علم و فناوری استان گفت: 
با توجه به نیاز جدی مدیریت شهری به تامین درآمدهای پایدار با هدف تامین مالی پروژه های 
عمرانی ،خدماتی، زیرساختی و ارتقاء شاخص های کمی و کیفی خدمات دهی به شهروندان این 

موضوع در دستور کار مرکز فناوری و نوآوری شهری قرار گرفت.
وی افزود؛ این نشست در مرحله اول با حضور کارشناسان در حوزه های برنامه ریزی، مالی و 
درآمدی با هدف احصاء چالش ها و ثبت تجربیات کارکنان ،کارشناسان و مدیران و متخصصین 
شهری برگزار گردید و پس از جمع بندی نیازها با حضور متخصصین علاقمند به رفع چالش های 
شهری در پارک علم و فناوری استان نسبت به حل مسئله با هدف تغییر چهره شهر زاهدان اقدام 
خواهد شد. شهردار زاهدان گفت :امسال در زمان بازگشایی مدارس  اقدامات  خوب وجدیدی 
جهت مدیریت ترافیک مدارس انجام شد   وی افزود :مهم ترین موضوعات که مورد بررسی قرار 

گرفت شامل نظارت بر وضعیت ترافیکی مناطق اطراف مدارس   و برنامه ریزی برای بهبود ایمنی 
راه ها و مسیرهای عبوری بود. همچنین ، تمهیدات لازم جهت مدیریت ترافیک در پیک ترافیک 

بازگشایی مدارس مورد بحث قرار گرفت.
 وی تأکید کرد که هدف از این اقدامات ، تأمین ایمنی دانش آموزان و بهبود کیفیت خدمات حمل 
و نقل عمومی است. به همین منظورهماهنگی های لازم با پلیس راهور و شرکت های حمل و 
نقل عمومی انجام شد تا مشکلات ترافیکی کاهش یافته و دسترسی به مدارس به راحتی ممکن 
شوداین اقدامات به منظور ارتقاء امنیت و راحتی دانش آموزان وخانواده هایشان در سال تحصیلی 
جدید طراحی شده است. دکتر محمد امیر براهویی از عملیاتی شدن فاز نخست برنامه جامع تدوین 
سند جامع شبکه مسائل شهر توسط مرکز فناوری واز اولویت های ۱۰ گانه سند در حال تدوین 

شبکه مسائل شهر توسط مرکز فناوری و نوآوری شهری خبر داد.
وی اظهار داشت؛ با توجه به چالش های متعدد، متغیر و متنوع شهر زاهدان، شناسایی دقیق و ارائه 
راهکار جهت رفع آنها در سال جاری به مرکز فناوری و نوآوری شهری مستقر در پارک علم و 
فناوری استان واگذار گردیده است که این پروژه در قالب تدوین سند جامع شبکه مسائل شهر با 

اولویت های دهگانه در حال اجراست.
شهردار زاهدان گفت ؛بر اساس برنامه زمانبندی و اولویت های حیاتی مدیریت شهری شهر 
زاهدان، بررسی چالش های درآمدی و خدمات شهری به ویژه فضای سبز و مدیریت پسماند 
در دستور کاراز مرداد ماه مرکز نوآوری شهر قرار گرفته و تاکنون در پنل های چالشی اجرا شده 
توسط این مجموعه حداقل بیش از۵۰۰ چالش و ایده جدید جهت ارتقاء خدمات در حوزه خدمات 

شهری و نیز وصول درآمدهای پایدار شهری و جذب حداکثری سرمایه گذار احصا گردیده است.
وی افزود: اولویت های اصلی و ۱۰گانه تدوین سند جامع شبکه مسائل شهر عبارت است از تامین 
درآمدهای پایدار، توسعه سرمایه گذاری، شهری، ساماندهی و مدیریت پسماند شهری ،توسعه 
پایدار فضای سبز، ساماندهی مشاغل شهری،مولدسازی و همسان سازی در شهرسازی، اجرای 
مدون و برنامه محور پروژه های عمران شهری، ساماندهی، کنترل و پایش ناوگان حمل و نقل 
عمومی و خدماتی شهر، ورود جدی فناوری های نوین به کارزار خدمات شهری و نوآوری در شهر 
که مرکز نوآوری شهری مکلف گردیده احصاء چالش ها و راهکارهای لازم در فاز اول تا پایان 

شهریور ماه ارائه شدند.
شهردار زاهدان اظهار داشت ؛به پیشنهاد مرکز فناوری و نوآوری شهری کلیه رویدادهای مرتبط با 
حوزه شهری همسو با نیازهای ارائه شده در این سند و در راستای اولویت های شهر و شهروندان 

زاهدانی برگزار خواهد گردید.
دکتر براهویی در ادامه گفتگو  به اجرای عملیات روکش آسفالت خیابان امیرالمومنین )ع(  توسط 
سازمان عمران وبازآفرینی فضای های شهری  اشاره کرد وگفت:با توجه به انجام عملیات 
زیرسازی محور امیرالمومنین )ع( حدفاصل بیمارستان بوعلی  تا میدان امام علی )ع( )لاین غربی( 
توسط  بخش خصوصی به منظور تسریع در بهره برداری از محور یاد شده، اجرای روکش آسفالت 
موقعیت فوق الذکر به میزان  ) ۳۵۰۰ ( متر مربع با بهره گیری از توان داخلی و ظرفیت سازمان 

عمران وبازآفرینی فضای های شهری انجام گردید.
 وی از انتخاب سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری زاهدان به عنوان دستگاه برتر 

اجرایی شهرستان زاهدان خبر داد وگفت:با تشکیل جلسه شورای اداری شهرستان زاهدان به 
مناسبت هفته دولت، از ده دستگاه اجرایی برتر شهرستان تقدیر به عمل آمددر این جلسه که با 
حضور »رضا شریفی« معاون سیاسی و اجتماعی استانداری سیستان و بلوچستان، علیرضا شهرکی 
فرماندار زاهدان و سایر اعضای شورای اداری شهرستان برگزار شد،خوشبختانه  سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری زاهدان به عنوان دستگاه برتر اجرایی شهرستان انتخاب و به همین 

مناسبت از پیمان ناروئی رئیس این سازمان با اهدای لوحی تقدیر شد. 
شهردار زاهدان ازگرامیداشت روز کارمند و تجلیل ازکارمندان نمونه در شهرداری زاهدان خبر 
دادوگفت:آیین گرامیداشت روز کارمند و تجلیل ازکارمندان نمونه شهرداری زاهدان برای ارج 

نهادن به زحماتی که می کشندبرگزار شد.
 وی همچنین از برگزاری دهمین نشست هیئت اجرایی مجمع شهرداران آسیایی به میزبانی تهران 

و به صورت هیبریدی خبر داد
 دکتر محمد امیر براهوئی شهردار کلان شهر زاهدان درمورد  این نشست گفت: در این نشست  با 
اشاره به ثبت بیش از ۲ هزار اثر تاریخی در سیستان و بلوچستان ،این استان را به عنوان سرزمین 
ناشناخته ها و گنج های پنهان معرفی کردم وخطاب به مهمانان این نشست گفتم:سیستان و 
بلوچستان جزء متمدن ترین استان های کشور است و ظرفیت های بی نظیری در بحث توسعه 
گردشگری دارد که می توان از انها جهت رشد و بالندگی جنوب شرق ایران و شهر زاهدان بهره 
جست .   همچنین  در این نشست خواستار راه اندازی خبرگزاری شهرهای آسیایی و تقویت 
استفاده از شرکت های دانش بنیان در حل مسائل شهری شدم و  گفتم  این نشست ها می تواند 

سبب بهره بردن از تجربیات شهرداران دیگردر حوزه مدیریت شهری شود و در نتیجه توسعه صنعت 
گردشگری و تقویت زیر ساخت های شهری را به همراه داشته باشد 

 وی گفت لازم است یاد آور شوم  دهمین نشست هیئت اجرایی مجمع شهرداران آسیایی 
شاهد حضور نمایندگان، سفرا و شهرداران از کشورهای تاجیکستان، روسیه، ترکیه، اندونزی، 
مالزی، فیلیپین و همچنین نمایندگان موسسه فرهنگی اکو )ECI( و سازمان بین المللی مهاجرت 
)IOM( بود.شهرداران  زاهدان ،تهران، مشهد، شیراز، قزوین، رشت، کرمانشاه،  بجنورد و خرم 

آباد شهرهای ایرانی حاضر در این نشست بودند.
شهردار زاهدان در ادامه این گفتگو  در مورد  احداث گرم خانه بانوان در زاهدان اشاره کرد وگفت:با 
توجه به مرزی بودن زاهدان وارزان بودن موادمخدر نسبت به سایر مناطق کشور متاسفانه جمعی 
از هم وطنان از سایر استانها به این شهر می آیند وبه دلیل نداشتن جاشب را در سرما سوزان 

زاهدان در خیابان ها می گذرانند
 ویبیان کرد:گرم خانه بانوان در راستای ساماندهی زنان بی سرپناه یا کارتن خواب در شهر زاهدان 

در حال احداث است و سعی می شود تا پایان آبان سال جاری به بهره برداری برسد.
 دکتر براهویی اظهار کرد: یکی از موضوعات مهمی که در حوزه مدیریت شهری و شهرداری 

زاهدان پیگیری شد، بحث توجه به آسیب های اجتماعی در سطح شهر بود.
وی ادامه داد: در این زمینه با توجه به اینکه افراد معتاد و کارتن خواب زیادی در سطح شهر پراکنده 
بودند، لازم بود برای ساماندهی این قشر از جامعه، بحث ایجاد گرم خانه در سطح شهر را پیگیری 
کنیم که در سال گذشته بحث احداث گرم خانه آقایان را داشتیم که در خیابان میرحسینی احداث 

شد. شهردار زاهدان بیان کرد: این گرم خانه در حال حاضر ظرفیت ۱۲۰ نفر را پوشش می دهد و 
هم در زمستان و هم سایر فصل ها برای ساماندهی و ترک معتادان که به صورت کارتن خواب 
از سطح شهر جمع آوری می شوند، استفاده می شود و به عنوان یکی از گرم خانه های خوب و الگو 

در کشور نیز معرفی شده است.
وی تصریح کرد: قشر دیگری که نیاز بود بحث ساماندهی آن ها را نیز پیگیری کنیم، زنان 
کارتن خواب بودند که جایی را برای این افراد نداشتیم و لازم بود پیگیری و برنامه ریزی مناسبی 
صورت گیرد.  دکتر براهویی با اشاره به اینکه یک مکان را برای این کار در نظر گرفتیم و 
تأمین اعتبار انجام شده است، گفت: فضایی حدود هزار متر با زیربنایی حدود ۵۰۰ متر در کنار 
شهرداری منطقه ۳ در حال احداث است و اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد تومان برای این پروژه 

پیش بینی شده است.
وی خاطرنشان کرد: قرار است تا پایان آبان سال جاری بحث عملیات ساختمانی این پروژه به پایان 
برسد و این پروژه حداقل برای زمستان سال جاری بتواند در اختیار بانوانی که سرپناهی ندارند و 

افراد کارتن خواب قرار گیرد و این قشر از جامعه نیز ساماندهی شوند.
وی افزود : برای نگهداری وارایه خدمات مطلوب تر می طلبد ارگانها ونهاد وسازمانها و ادارات 
وافراد وخیرین محترم به کمک شهرداری زاهدان بیایند لازم است یادآوری کنم تعدادی از این 
افراد  علاوه بر ترک اعتیاد  اکنون با ارایه آموزش ها لازم در کنار گرم خانه آقایان با ایجاد محل 

کاری که شهرداری برای آنها ایجاد کرده  مشغول انجام کار ودرآمد زایی هستند 
دکتر براهویی شهردار جوان وپرتلاش زاهدان خبر از احیای باغ خانواده  و احداث پارک بانوان؛ 

۲ اقدام موثر مدیریت شهری برای زنان زاهدانی داد وگفت: در راستای مطالبات به حق بانوان 
زاهدانی که نیمی از جمعیت این شهر رو تشکیل می دهند، مدیریت شهری اقدام با احیای باغ 

خانواده و احداث پارک بانوان کرده است.
دکتر محمدامیر براهویی اظهار کرد: یکی از مطالبات به حقی که از طرف نیمی از جمعیت شهر 

زاهدان مطرح می شد، موضوع احداث پارک ها و مراکز تفریحی ویژه بانوان در شهر زاهدان بود.
وی افزود: در این راستا دو اتفاق خوب در زاهدان رقم خورد که یکی احیای باغ خانواده بود که 
بعد از سال ها بهسازی شد  و زمینه ای برای استفاده بانوان و خانواده ها فراهم شد تا صبح ها برای 

ورزش در اختیار بانوان و شب ها برای خانواده ها مورد استفاده قرار بگیرد.
شهردار زاهدان بیان کرد: اقدام دیگری که صورت گرفت، احداث پارک بانوان در زاهدان بود که 

با مساحتی بالغ بر ۵۲ هزار مترمربع در خیابان انقلاب ایجاد شد.
وی با اینکه پارک بانوان یک نیاز اساسی برای بانوان شهر بود که هم بتوانند از این تفرجگاه در 
بحث تفریح و هم ورزش و هم اوقات فراغت استفاده کنند، گفت: جشنواره های ویژه بانوان در 
زاهدان نیز در این پارک برگزار می شود و یک ظرفیت خوب برای برگزاری این جشنواره هاست.

دکتر براهویی با اشاره به اینکه زیرسازی و فاز یک این مجموعه به اتمام رسیده و در بحث مبلمان 
دارای مبلمان خوبی است، تصریح کرد: این پارک دارای وسایل بازی کودکان، خانه مادر و کودک، 
آلاچیق، آب نماهای مختلف و فضای سبز است که با توجه به چاه آبی که دارد، می توان از ظرفیت 

چاه برای توسعه فضای سبز استفاده کرد.
وی یادآور شد: بازارچه محلی زنان سرپرست خانوار نیز در حال احداث است که به زودی راه اندازی 
می شود و زنان سرپرست خانوار تولیدات خودشان را برای فروش در این محل عرضه خواهند کرد.

شهردار زاهدان بیان کرد: در جلوی درب این پارک نیز گذر هنر و غذا ایجاد شده است تا خانواده ها 
و و عموم مردم بتوانند از این فضا استفاده کنند.

وی با بیان اینکه فاز یک مجموعه پارک بانوان به اتمام رسیده و زیرساخت های اولیه آن کاملًا 
فراهم شده است، گفت: تاکنون بالغ بر ۱۸ میلیارد تومان در این پارک هزینه شده است و در 

قسمت احداث زیرساخت های ورزشی آن هستیم.
دکتر براهویی اذعان کرد: در فاز بعدی احداث زمین گلف، زمین والیبال، اسکیت و یک سالن 
ورزشی چند منظوره در دستور کار است که قسمت هایی از کارها انجام شده و در مرحله اجرایی 
است، همچنین استفاده از بخش خصوصی برای ایجاد رستوران و فضای بسته بازی کودکان را 
در برنامه داریم که در حال انتخاب سرمایه گذار و پیمانکار هستیم و از همه کسانی که توانایی و 
سرمایه لازم را دارند، دعوت می کنیم تا در حوزه پارک بانوان که ظرفیت خوبی دارد و افراد زیادی 
روزانه از این فضا استفاده می کنند در بحث ایجاد بازارچه، رستوران و فضای سرپوشیده بازی 
کودکان سرمایه گذاری کنند. وی با بیان اینکه از زمانی که این پارک احداث شده با استقبال خوبی 
از سوی زنان زاهدانی روبه رو شده است، گفت: در جشنواره هایی که در این مجموعه برگزار شده 

است، بیش ازهزار نفر نیز حضور پیدا کرده و از ظرفیت این فضا استفاده می کنند.
شهردار زاهدان افزود: امیدوارم با تأمین اعتباراتی که انجام می شود، فضاهای ورزشی نیز ایجاد 

کنیم و این فضا یک فضای تکمیل شده برای بانوان باشد.
وی خاطرنشان کرد: در منطقه ۳ با همکاری اداره ورزش و جوانان و نماینده مردم زاهدان، 
زمینی را برای ایجاد مجموعه ورزشی سرپوشیده چند منظوره ویژه بانوان اختصاص دادیم که 
در حال ساخت است  امیدواریم این پارک بانوان هم تا پایان سال راه اندازی شودتا بانوان 
بتواننداز آن استفاده کنند. وی همچنین ازبرپایی بازارچه خوداشتغالی و کار آفرینی ویژه بانوان 
توانمند در محوطه گردشگری لادیز خبردادویبا اشاره به استقبال خوب شهروندان از این غرفه 
ها خاطر نشان کرد: صنایع دستی، پوشاک، ملزومات خانگی، زیورآلات، مواد غذایی و... در این 

غرفه ها عرضه شدند.

    چند خبر به نقل از روابط عمومی
 امور بین الملل شهرداری زاهدان

استاندار سیستان و بلوچستان با تاکید بر اینکه ورودی های شهر زاهدان حتما 
بایستی ساماندهی شود، تصریح کرد: طرح جامعی در زمینه ساماندهی شهر 
زاهدان و چشم انداز بلند مدت ارائه و روند پیشرفت و مراحل انجام پروژه ها و 

طرحهای عمرانی به طور دقیق نظارت شود
محمد کرمی در جلسه باشهردار زاهدان واعضا شورای اسلامی شهر زاهدان 
وبا تعدادی از مدیران استانی و شهرستانی بر تسریع در انجام کارها و پیگیری 
جدی امور تاکید کرد و گفت: روند پیشرفت و مراحل انجام پروژه ها و طرحهای 
عمرانی بایستی بطور دقیق نظارت شود تا مورد سوء استفاده برخی قرار نگیرد.
  وی افزود: برای پیشگیری از بروز مشکلات با برنامه ریزی و طراحی دقیق 

زمین های طرح مسکن به مردم واگذار گردد.
  سردارکرمی بیان داشت: طرح و نقشه کمربندی زاهدان در اختیار شهرداری 
قرار بگیرد، همچنین در زمینه گسترش فضای سبز به خصوص ورودی های 

شهر حتماً اقدامات لازم انجام شود.
وی افزود: ادارات در زمینه زیباسازی و اجرای طرح های شهری همکاری لازم 

را برای رونق شهر داشته باشند.
  وی تصریح کرد: شهر زاهدان مرکز تردد بسیاری از استان ها و کشورهای 
همجوار است و نیاز به برنامه ریزی دقیق و طراحی لازم برای گسترش این 

شهر است. در دیدار ونشستی که دکتر فداحسین مالکی نماینده مردم شریف 
زاهدان به همراه دکتر محمد امیر براهویی شهردار زاهدان و دکترکاوه سرجو 
رئیس شورای اسلامی شهر زاهدان ،دکتر محمد رضا کوچکزایی و دکتر محمود 
نژاد  دکترجمالی  با  اسلامی شهرزاهدان  محترم شورای  اعضای  صفرزهی 
معاون وزیر و رییس سازمان شهرداریهای کشور در راستای بیان مطالبات 
و مشکلات حوزه مدیریت شهری داشتند خواستارتوجه ویژه به مشکلات حاد 

شهری و مالی شهرداری زاهدان شدند
درابتدای جلسه دکترمالکی با اشاره به اینکه بیش از ۴۴ درصد جمعیت شهر 
زاهدان حاشیه نشین هستند که مشکلات اجتماعی و سیاسی خاص خودشان 
را دارند افزود: شهرداری زاهدان بعلت تنگناهای مالی و مشکلات روزمره 

خدمات رسانی به مردم نجیب و قدرشناس زاهدان دچار مشکلاتی است 
وی تاکیدکرد: در آمد حاصل از ارزش افزوده بسیار ناچیز قابل قیاس با مراکز 
استانهای همجوار نیست و این بی عدالتی بین مراکز استانها قابل قبول نیست  
که این درآمد ناچیز حتی کفاف پوشش هزینه های حقوق و دستمزد پرسنل 
زحمتکش شهرداری را نمی دهد، البته در دولت قبلی جلسات خوبی با سران 
قوا،وزیر کشور و معاون اجرایی ریاست جمهوری و رئیس بنیاد جانبازان به 
اتفاق آقای شهردار در این خصوص داشتیم و دستوراتی نیز صادر گردید که 
متاسفانه هنوز اجرایی نشده است ، بر همین اساس از جنابعالی به عنوان 
معاون وزیر کشور و رئیس کل شهرداریهای کشور  انتظار می رود تا نسبت به 

اجرایی شدن این موضوعات دستورات لازم را صادر فرمایید.
در این جلسه شهردار با اشاره به پنج پروژه بزرگ شهری که توسط شهرداری 
زاهدان در حال اجرا می باشد نسبت به عدم تامین مالی و مشکلات و چالش 
های موجود اعم از کمبود ماشین آلات عمرانی و خدمات شهری،کمبود نیروی 
انسانی و تجهیزات آتش نشانی،بافت فرسوده و ناکارآمد شهر زاهدان، کاهش 
درآمد شهرداری از بخش سرمایه گذاری و عدم دریافت مطالبات شهرداری 
زاهدان از دستگاه های دولتی به ارایه گزارش پرداخت و خواستار تسریع در 
برطرف شدن موضوعات فوق از طریق معاون عمران و توسعه امور شهری 
رئیس  سرجو،  کاوه  دیدارمهندس  این  در  شد.  کشور  وزارت  روستایی  و 
شورای اسلامی شهر زاهدان، ضمن قدردانی از حمایت های دکتر مالکی، به 
حاشیه نشینی ۴۴ درصدی در زاهدان اشاره کرد و توضیح داد که با حضور اتباع 
و فاقدین شناسنامه، این میزان به ۵۰ درصد نیز می رسد، به طوری که نیمی از 

جمعیت شهر در مناطق حاشیه ای ساکن هستند. 
وی همچنین افزود: یک سوم مساحت شهر به بافت های ناکارآمد شهری 

اختصاص یافته است.
وی با تأکید بر وضعیت نامناسب بافت های شهری زاهدان، تصریح کرد که 
در مقایسه با سایر شهرها، وضعیت این بافت ها به مراتب وخیم تر است و 
بافت های فرسوده در دیگر شهرها گاه معادل بافت های برخوردار در زاهدان 
محسوب می شوند. مهندس سرجو به کاهش سرمایه گذاری  درزاهدان اشاره 
کرد و این مسئله را از عوامل اصلی وضعیت بحرانی شهرداری زاهدان دانست. 
او خواستار توجه ویژه به مسائل و مشکلات شهری زاهدان شد و از تبعیض 
در پرداخت مالیات بر ارزش افزوده به عنوان یکی از چالش های اصلی نام برد. 
وی تأکید کرد که سهم اندکی از منابع ملی و صنایع به زاهدان اختصاص یافته 

و این شهر نیازمند حمایت و توجه بیشتری است.
مهندس سرجو تخصیص خودروهای خدمات شهری، خودروهای آتش نشانی 
و تجهیزات ایمنی به ویژه برای نیروهای آتش نشانی را از ضروریات دانست 
و خواستار توجه جدی به مشکلات شهرداری زاهدان شد تا در این برهه 

حساس، حمایت های لازم برای بهبود شرایط شهری صورت گیرد.
در پایان این جلسه دکتر جمالی نژاد  ضمن پذیرش همه پیشنهادات ارائه 
شده توسط حاضرین و دستورات ویژه ای که بصورت کتبی صادر کردند ،  
با اشاره به بازدید اخیر خود از شهرداری های استان سیستان و بلوچستان 
خصوصا مرکز استان ابراز داشت شهرداری ها می توانند از محل تغییر کاربری 
ها، گردشگری و مطالبه خسارت سیل و بحران ها طبق بند میم ماده 28 و 
موارد دیگر درآمدزایی داشته باشند و شهرداری زاهدان از آن مستثنی نیست.
همچنین ایشان در خصوص پرداخت معوقات حقوق پرسنل شهرداری زاهدان 

و استفاده از بودجه ماده ۵8 دستورات لازم را صادر کردند
وی در خصوص وصول مطالبات شهرداری از دستگاهای دولتی که بالغ ؛ چهل 
میلیارد ریال  ) ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان (  مقرر شد دکتر مالکی در جلسه 
ایی که با رئیس جمهور محترم خواهند داشت نسبت به اخذ دستور ایشان 
به رئیس سازمان برنامه بودجه کشور نسبت به پرداخت بدهی به شهرداری 

زاهدان اقدام  و پیگیری شود . 
طبق اطلاع واصله از دفتر نماینده محترم در تهران و نیز دفتر آقای رئیس 
جمهور در ملاقات حضوری مالکی با دکتر پزشکیان  دستور پرداخت بدهی 
شهرداری زاهدان به رئیس سازمان برنامه و دستگاهای دولتی صادر شده 

است

برای آبادانی ورفع مشکلات شهر زاهدان  پایتخت وحدت اسلامی ایران نیاز به اختصاص بودجه واعتبارات ملی واستانی است

اشاره :
 زاهدان به عنوان مرکزاستان سیستان وبلوچستان وپایتخت وحدت اسلامی ایران  و شهر حافظان قرآن به عنوان یکی از کلانشهرهای ایران در مرزهای شرقی با کشورهای افغانستان و پاکستان همسایه است ازاین جهت از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است به گونه ای که توسعه سیستان وبلوچستان خصوصا شهر زاهدان به عنوان ناحیه استراتژیک، توسعه پایدار ملی را تضمین می کند. بسیاری از تحلیلگران  بر این باور هستند که مسیر توسعه ایران از اهتمام ویژه به مسایل مناطق استراتژیک مرزی نظیر استان سیستان و بلوچستان می گذرد. این همسایگی با 

کشورهای پاکستان وافغانستان  توام با چالش و فرصت های بسیاری بودهاست، به همین جهت است که شناخت مسایل استراتژیک شهری می تواند در تدوین برنامه راهبردی مدیریت شهری، اثربخش و پیشران توسعه باشد زاهدان به دلیل هم  مرز بودن بااین دو کشورومحل بارانداز ومرکز انتقال کالاهای که از جنوب استان به سایر استان وکشورهای همجوار ایران  در مسیر تجارت با کشورها  قرار دارد و شهرداری زاهدان در صدد آن است با ارائه برنامه های نوین به چرخه تجارت منطقه رونق بخشداکنون راهبردی باهدف  بهسازی بازارهای مرزی  در استان 
خصوصا در زاهدان دنبال می شود. در بحث توسعه صنایع درزاهدان شهرداری ضمن مشارکت در تامین جادراین  حوزه کوشیده با ایجاد فضای مناسب فیزیکی برای راه اندازی توسعه صنایع  کمک کند و با ارائه بسته پیشنهادی به سرمایه گذاران آنان  را تشویق به سرمایه گذاری در حوزه های مختلف عمرانی، اجتماعی، فرهنگی و  شهری کنددر بحث توسعه گردشگری زاهدان سرشاراز شگفتی های  فراوانی  در حوزه گردشگری است شهرداری زاهدان با درک  اینکه توسعه گردشگری در آینده ای نزدیک از مهم ترین عوامل تحقق زاهدانی مدرن خواهد بود برای 

ترقی آن کوشش نموده که اجرای پروژه تجاری ،گردشگری بازار چهارراه رسولی از جلوه های مهم آن است
در شهر زاهدان دلیل حضور اقوام ومذاهب مختلف  وادیان مختلف که در کنار هم به صورت مسالمت آمیز بااتحاد ودوستی  زندگی می کنند واخوت وبرادری وبرابری درمیان آنها مشاهده می شود  به عنوان پایتخت  وحدت اسلامی ایران وشهر حافظان قرآن  در جوامع مختلف معرفی شده است .اگر گریزی کوتاه به مهمترین راهبردهای حوزه شهری بخواهیم بزنیم باید یادآور شد که راهبردهای زیر رویتگر استراتژی شهری است که دکتر محمد امیر براهویی به عنوان  شهردارکلانشهر  زاهدان در ساحت مدیریتی ارشد  خود دنبال می کند.مهمترین راهبردهای اخذ شده 

شهرداری زاهدان بدین شهر است:1-ساماندهی فضای شهری:بهبود فضای شهری با اجرای طرح های توسعه محور نظیر آسفالت؛ توسعه فضای سبز؛ برنامه بهبود سیما و منظر؛ بهسازی زیر ساخت های عبور و مرور دنبال می شود. 2-ساماندهی بازار: یکی از  شاخص هایی که غنا بخش هویت زاهدان بوده؛ وجود بازارهای منحصربه فرد  محلی و سنتی در قلب این شهر است که شهرداری برای توسعه و ترقی آن در عین حفظ کالبد و روح سنتی آن؛ پروژه های کلانی را تدین نموده که بسیاری از آنان در حال اجرا و یا به بهره برداری رسیده است 3-تغنییع و نهادینه 
سازی فرهنگ شهروندی:هویت شهری با افزایش حس تعلق شهروند به شهر می تواند واجد کارکرد توسعه گر باشد و این مهم با توسعه فعالیت های آموزشی مستمر امکانپذیر است که شهرداری زاهدان در این مسیر سعی نموده حلقه مفقوده آموزش را با تدوین و اجرای یک نظام مدرن آموزشی به ویژه در محلات و بهره گیری از فضاهایی نظیر سرای محلات و فرهنگسرا ها دنبال کند و از همین رو آموزش حقوق شهروندی به عنوان سنگ بنای تمامی برنامه های آموزشی در حوزه تربیت شهری شناخته شده است. 3-تحول سازی مدرن اداری:ایجاد نظام ارزیابی 

عملکرد و توسعه درآمدهای پایدار شهری در کنار بروزرسانی آموزش کارکنان شهرداری و تحول در سیستم های پاسخگویی با تکیه بر اهرم فناوری با هدف توسعه خدمات رسانی به شهروندان از جمله برنامه های محوری اخیر شهرداری زاهدان بوده که نقشه راهی منسجم و تخصصی برای آن تعبیه شده است.
اینـک گرچـه زاهـدان بـه شــهر بزرگــی در مقیــاس کشــوری تبدیــل شــده کــه رســیدن جمعیــت آن بــه آســتانه به بیش ا ز یــک میلیــون نفــر چنــدان دور از دیــد نیســت، ولــی شــرایط موجودیــت شــهر چنــان رقــم خــورد، کــه تــداوم حیــات آن بــدون حمایـت هـای دولتـی، بـا اختلال جـدی مواجـه خواهـد شـدپس نیاز است  دولت به کمک شهرداری زاهدان بیاید بزرگترین کمک دولت  گرفتن مطالبات شهرداری زاهدان از ادارات وسازمانها وارگانها ونهاد های دولتی است که چند دهه است از پرداخت آنها سرباز می زنند 

وهمچنین  شهرداری زاهدان به اعتبارات ملی واستانی نیاز دارد زاهدان از جمله شهرهای است که در آن هیچ کارخانه ویا تولیدی بزرگی نیست که از طریق آن بودجه ویا اعتباری به آن تعلق گیرد وهمچنین به دلیل وضعیت بد مالی ساکنین شهر میزان ساخت وسازها در آن اندک هستند با همه این مشکلات یکی از شهرهای است که بیشترین حاشیه نشین را دارد که برای ساخت وسازهای خود متاسفانه مبادرت به گرفتن پروانه کار نمی کنند وهیچ گونه عوارضی پرداخت نمی نمایند ولی بیشترین میزان زباله ونخاله ساختمانی را در محلات حاشیه شهر  رها سازی می 
نمایند که جمع آوری سه نوبت جمع آوری زباله ونخاله های آنها بیشترین توان کارگران وبودجه شهرداری را به خود اختصاص می دهندبرای ساماندهی وجلوگیری از ساخت وسازهای غیر مجاز آنها همکاری ادارات ونهاد های مختلف نیاز است .

شهرداری زاهدان تنهاترین هلدینگ یک کلانشهر است با نیم نگاهی که به عملکرد شهرداری زاهدان انداختم از بحث تنظیف شهری گرفته تا عمرانی و .... متوجه یک واقعیت تلخ ، بی مهری و تبعیض از نظر اقتصادی و مالی و عدم کمک و حمایت از طرف دولت شدم حسرت پول پاشی دولت به مراکز استانهای همسایه ، استان خراسان جنوبی ) بیرجند ( تازه تاسیس و کرمان به بلندای تاریخ کهن ایران زمین ، به دلم سنگینی کرد و برایم غیر قابل هضم شد آنچه در ذهنم برجسته شد نه زباله بلکه شرایط سخت اقتصادی و نه عمرانی که بحران مالی و تنهایی 
شهردار جوان و دلسوز شهرم ذهنم را در گیر کرد شهردار جوانی که با وجود تنگنا و فشار و دستان خالی هنوز افتتاحیه دارد و هنوز خبرهایی از باز سازی پارکها و خیابان ها را با چشم میبینیم و هنوز پروژه های سنگین اجرایی از تقاطع غیر هم سطح گرفته تا پروژه چهار راه رسولی که ادامه دارد. هنوز با امید به پیش میرود. دوماه حقوق پاکبانان عزیز با شرایط مالی سخت تقدیمشان گشت و هنوز با انرژی ادامه میدهد و بخش خصوصی با توجه به دیدن تلاشهای شبانه روزی شهردار جوان ، » با شعار همت بلند شهرداری زاهدان و مشارکت زیبای بخش خصوصی « 

که این مشارکت و همدلی در نوع خودش بی نظیر است و به نقل از فعالین اجتماعی و شهردار مردمی زاهدان » این خدمت ادامه دار خواهد بود. « به هدف اصلی که جلب رضایت مردم است می اندیشد. پوشیده نیست که این حرکت در بخش تنظیف و پسماند شهری حرکتی جهاد گونه است با دیدن بی تابی شهردار پر جنب و جوش زاهدان در راه خدمت ، بخش خصوصی احساس مسولیت کرده ، پا پیش گذاشت تا از این تلاش و دلسوزی به هم نوع و امر خیر خدمت صادقانه جای نماند.
میدانم و یقین دارم دکتر براهویی به راه خدمت ادامه خواهد داد و شبانه روز رو به جلو خواهد رفت چرا که ایمان به رفع تاریکی و برآمدن سپیده دم دارد و اینکه از پس هر سختی آسانی و بعد از هر تلخی حلاوت و شیرینی خواهد آمد اطمینان دارد. مانند یک شطرنج باز ماهر دست به مهره شده است و روزی دکتر مقدم علمدار است و روزی دکتر هاشمزهی را در قاب و کسوت معاونت خدمات شهر میبینیم اما مهم جلب رضایت مردم است و باز هم به صفحه شطرنج و سربازان با غیرتی که حاضرند با حقوق چند ماه عقب افتاده نیز به پیش روند و به قلعه و پادشاه نا 

امیدی و سیاهی حمله کنند تشخیص داده شد باید سربازی دیگر و تازه نفس به میدان بیاید و آمد ، دکتر آسا ریگی با کوله باری از تجربه و تخصص ، فرماندهی را از متخصص دیگر تحویل گرفت این چرخه ادامه دار است و مبارزه تنها راه حل فائق آمدن بر مشکلات ، این مهم را جناب دکتر محمد امیر براهویی و همکارانش به خوبی درک کرده اند
 مردم شهر زاهدان می گویند ما نیز از این عزیزان  حمایت میکنیم و برای این دلسوزان دعا میکنیم. جهت احقاق حق چند هزار میلیاردی مطالبه شهرداری که متلعق به مردم است و باید برای سامان دادن کلانشهر زاهدان تزریق و خرج شود کنار شهردار جوان هستیم و خواهیم بود از دولت همدلی و وفاق ملی درخواست نگاه پر مهر و نگاه همیاری به این سازمان خدمت رسان داریم 

اکنون  نزدیک به چهار ساله که مهندسی جوان وبومی جوانی دلسوز شهر زاهدان واز نخبگان علمی وکار بلد واز جنس مردم شهر زاهدان  مسوولیت شهرداری کلانشهر  زاهدان را بر عهده گرفته  در این دوره شورا  دکتر  محمدامیر براهوئی با  تمام 11 رای اعضای شورای اسلامی شهر زاهدان به عنوان شهردار جدید این شهر انتخاب شد.  دکتر  محمدامیر براهوئی شهردار جوان کلانشهر زاهدان  پیش از این  در قسمت های مختلف شهرداری مسوولیت داشته  وهمچنین ریاست شورای  اسلامی شهر زاهدان در دوره چهارم،معاون خدمات شهری،قائم مقام و 
سرپرستی شهرداری زاهدان را درکارنامه کاری  خود دارد در رابطه با عملکرد شهرداری زاهدان  با وی گفتگویی انجام دادیم که در زیر می خوانید:
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دکتر براهویی شهردار کلانشهر زاهدان: 

بازار اقتصادی وبین المللی چهــار راه رسولی در آینده ای نزدیک بازار اقتصادی وبین المللی چهــار راه رسولی در آینده ای نزدیک 
نگین گردشگری واقتصـــــادی شرق کشور خواهد شدنگین گردشگری واقتصـــــادی شرق کشور خواهد شد

  گزارشگر: حاجی غلام نبی براهویی
دکتر محمد امیر براهویی شهردار کلانشهر زاهدان  در ااین گفتگو ضمن عرض سلام به 
خوانندگان گرامی وبه شهروندان زاهدان وبه هم وطنان ایرانی  ابتدا در مورد همکاری های 
مردم با کارکنان شهرداری اشاره کرد وگفت:الحمدالله مردم شهر زاهدان از جمله بهترین افراد 

جامعه هستند که با جان دل برای آبادانی شهر زاهدان با ما همکاری می کنند
دکتر براهویی گفت:شهر خوب ساختنی است نه یافتنی و این شهروندان هستند که باعث 
می شوند با رعایت قوانین شهروندی و تعهد به حقوق شهروندی خود شهر زیبنده ای داشته باشند، 
زیرا شهر متعلق به همه مردم است و همین امر شهروندان را موظف به مشارکت و همکاری 

برای داشتن یک شهر خوب می کند
توانایی و صلاحیت  پرورش  است  نگاه یک شهروند خوب  گرو  در  افزود:شهر خوب  وی 
دموکراتیک شهروندان، افزودن بر چارچوب های اجتماعی و بسترهای مادی، بیشتر در گرو 
آموزش شهروندان است، بنابراین برای داشتن یک شهر خوب با شهروندان خوب باید تک تک 
عموم تحت آموزش های لازم و فرهنگ شهرنشینی قرار گیرند و بهتر است که این آموزش 
ها در مدارس از همان ابتدا تدریس شود تا نسل شهروندان فهیم و توانا با افکار و ایده های 

جدید داشته باشیم.
شهردار زاهدان گفت: یک سوم مساحت شهر زاهدان و ۴۴.۴ درصد جمعیت شهری این شهر 
در بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری در زاهدان قرار گرفته اند و به نوعی زاهدان به تناسب 

جمعیت رتبه اول جمعیت حاشیه نشینی را در سطح کشور دارد.
دکتر محمدامیر براهویی اظهار کرد: یک سوم مساحت شهر زاهدان و ۴۴.۴ درصد جمعیت 
شهری این شهر در بافت های فرسوده و ناکارامد شهری در زاهدان قرار گرفتند و به نوعی 

زاهدان به تناسب جمعیت رتبه اول جمعیت حاشیه نشینی را در سطح کشور دارد.
وی ادامه داد: در زمینه بافت های فرسوده که بیشتر در مناطق پهنه شمالی شهر زاهدان و 
هسته مرکزی شهر واقع شدند، دولت اقدامات خوبی را پیگیری کرده و بسته های نوزده گانه 
تشویقی را هم در نظر گرفته است که هم در حوزه بحث تخفیفات عوارضی مردم می توانند از 
تخفیفات عوارضی ۵۰ درصد بافت های فرسوده استفاده کنند و هم در بحث تراکم سطح اشغال 
و هم در بحث طبقات اضافه برای شهروندانی که در بافت های فرسوده زندگی می کنند و برای 
مقاوم سازی و نوسازی بافت های فرسوده مراجعه کنند و به نوعی این تشویقات در نظر گرفته 

شده است تا ساکنان این مناطق استفاده کنند.
شهردار زاهدان بیان کرد: در بحث های کالبدی و عمرانی این مناطق هم سالانه در زمینه 
آسفالت، قیری را در قالب قیر بازآفرینی از وزارت راه و ستاد بازآفرینی شهری تحویل گرفته و 
هر سال حدود هزار تن قیر به شهر زاهدان اختصاص پیدا کرده است که با پیگیری های انجام 
شده و دستور وزیر راه و شهرسازی برای سال جاری حدود هفت هزار و ۵۰۰ تن ثبت قیر را در 
سامانه وزارت راه و شهرسازی انجام دادیم که از این میزان حواله هزار و ۵۰۰ تن صادر شده 
و  ان شاالله در سال جاری این میزان را استفاده می کنیم که قطعاً نقش به سزایی در کاهش 

مشکلات معابر شهری بافت های فرسوده دارد.
وی با اشاره به اینکه در بحث زیباسازی در خیلی از مناطق که اراضی و زمینه موجود بوده، 
پارک هایی ایجاد شده است، تصریح کرد: ایجاد پارک وحدت در منطقه کوثر، پارک کودک در 
منطقه یاسر و عمار، پارک همت آباد در میدان همت، بهسازی میدان کشاورز و اجرای پارک 

خطی کنار میدان کشاورز در بلوار کشاورز انجام شده است.
دکتر براهویی یادآور شد: ایجاد ۱۱ چمن مصنوعی در محلات مختلف پهنه شمالی و بافت های 
فرسوده را داشتیم که بخشی را با مشارکت اداره کل ورزش و جوانان و بخشی با مشارکت بنیاد 
مسکن و بخشی توسط شهرداری انجام شده که در راستای اوقات فراغت جوانان و نوجوانان و 

خانواده ها در این مناطق اجرایی شده است. 
وی گفت: با پیگیری های اعضای شورای اسلامی شهر ،شهرداری آماده سازی زمین های  

چمن مصنوعی مینی فوتبال را در دستور کار خود قرار داده است 
وی ضمن اعلام این خبر اظهار داشت: به منظور توسعه و ترویج ورزش در بین شهروندان به 
ویژه نوجوانان و جوانان شهر و پر کردن اوقات فراغت آنها، پروژه های  آماده سازی زمین چمن 

مصنوعی مینی فوتبال  در حال اجرا است.
وی در ادامه با اشاره به نقش ورزش در کاهش آسیب های اجتماعی و سلامت جامعه بیان 
داشت:یکی از اهداف احداث زمین های چمن مصنوعی مینی فوتبال در سطح محلات 
شهرزاهدان توسعه زیرساخت های ورزشی و افزایش سرانه ورزشی  و همچنین ایجاد بستر 

مناسب برای اوقات فراغت جوانان و نوجوانان است.
وی افزود: همچنین احداث یک فرهنگسرا در محدوده خیابان بعثت و ایجاد فرهنگ سرای سیار 
را برای مناطقی که فعلًا فرهنگ سرا نداشتند، داشتیم که در حال حاضر مورد استفاده مردم قرار 
گرفته است و همچنین واگذاری زمین به اداره راه و شهرسازی برای احداث یک فرهنگسرای 

دیگر در خیابان رجایی را داشتیم که در حال احداث است.
شهردار زاهدان  در مورد سلسله  اقدامات فرهنگی شهرداری زاهدان به کلنگ ساخت فرهنگ 
سرای شهدای گرگیچ واقع در خیابان شهید باقری شمالی  اشاره کرد وگفت: مراسم  آیین کلنگ 
زنی احداث این  فرهنگسرا که با حضور دکتر مالکی نماینده مردم شریف زاهدان در مجلس 
شورای اسلامی ، ابراهیمی مدیرکل دفتر سیاسی و اجتماعی استانداری، رئیس و اعضای شورای 

اسلامی شهر و جمعی از معتمدین و ریش سفیدان محله ی شیرآباد برگزار شد، 
وی با اشاره به اینکه محله شیرآباد یکی از مناطق قدیمی و بنیادین زاهدان است و  مشکل 
کمبود سرانه فضای فرهنگی دارد افزود :این پروژه به عنوان یکی از پروژه های تعریف شده در 

طرح بازآفرینی شهری در دستور کار قرار گرفت و کلنگ آن به زمین نشست.

 شهردار زاهدان  با اشاره به اهمیت مقوله فرهنگ شهروندی بیان کرد :این فرهنگسرا بناست 
با مساحت پانصد و چهل متر مربع با فضاهای فرهنگی و هنری جهت برگزاری کارگاه ها و 
کلاس های آموزشی ،کتابخانه و سالن مطالعه،فضای مدیریتی و تدارکاتی ساخته شود که می 
تواند فرصت جدیدی برای گسترش فعالیت های فرهنگی در راستای ارتقا جایگاه شهروندی در 

محلات ایجاد کند.
شهردار زاهدان از واگذاری زمین در پارک گل ها برای احداث یک مجموعه ورزشی ویژه بانوان 
خبر داد و گفت: اقدامات زیادی برای اجرای پروژه های فرهنگی ورزشی و اجرای پروژه های 

عمرانی انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه مسیل کلات یکی از مسیل هایی بود که در زمان بارندگی به شدت در این 
مناطق به مشکل برمی خوردیم، گفت: این مسیل در حال اجراست و سعی می شود تا زمستان 
سال جاری به پایان برسد و مشکل آب گرفتگی که در محدوده شیرآباد و پهنه شمالی شهر 

داشتیم، حل شود.
دکتر براهویی اذعان کرد: بهسازی مسیل سیستان حدفاصل طباطبایی تا رجایی که از مطالبات 

مردمی بود، شروع شده و در حال اجراست.
وی خاطرنشان کرد: پروژه های مهم دیگری در زمینه هدایت آب های سطحی در سطح شهر در 
حال اجراست و امیدواریم تا زمان آغاز بارندگی ها از قسمت عمده ای از مشکلاتی که بارندگی ها 

برای مردم ایجاد می کند، کاسته شود.
 دکتر براهویی از پروژه ممیزی املاک شهرداری زاهدان  گامی به سوی به روزرسانی شهرخبر 
دادوگفت : پیشرفت و گسترش شهرنشینی و مدیریت شهری از اهمیت بالایی برخوردار است لذا 
برای این منظور باید دسترسی به منابع دقیق در مورد مستحدثات و ابنیه معابر در اختیار مدیران 
شهرداری قرار گیرد در این راستا و به منظور ایجاد درآمد پایدار شهرداری ها  به صورت اختصاصی 

اقدام به انجام پروژه ممیزی در بازه های زمانی مختلف می نمایند
وی ادامه داد :شهرداری زاهدان طی ادوار گذشته چندین مرتبه اقدام به انجام این پروژه با 
بکارگیری شرکت های پیمانکار کرده است که متاسفانه با شکست مواجه شده و این شهرداری 
از این باب متحمل ضرر و زیان هم به لحاظ مادی و هم به لحاظ اتلاف وقت و زمان گردیده 
است وی ادامه داد:لذا از ابتدای سال ۱۴۰۲ به طور اختصاصی پروژه ممیزی زیر نظر معاونت مالی 
و اقتصادی و با همکاری سایر معاونتها و مناطق  با بکارگیری توان، تجربه و تخصص نیروهای 
داخلی و بدون بکارگیری شرکت های پیمانکاری شروع به کار کرده و تواسته گام مهمی در محقق 

شدن اهداف مورد نظر این شهرداری بردارد. 
دکتر براهویی  با اشاره به اینکه این پروژه بدون به کارگیری شرکت های پیمانکاری و با استفاده 
از تخصص نیروهای شاغل در مجموعه انجام پذیرفته و از صرف هزینه ی زیادی جلوگیری کرده 
است افزود : ایرادات و کاستی های موجود در بحث شهرسازی، نوسازی، و مباحث درآمدی بررسی 

، اصلاح و بروزرسانی شد و موجب ایجاد درآمد پایدار در شهرداری گردید . 
شهردار زاهدان گفت: تهیه نقشه GIS و شناسایی موقعیت مکانی املاک در سطح شهر،بارگزاری 
اطلاعات اشخاص  بر روی نقشه،اصلاح اطلاعات بر روی دیتا بیس،شناسایی عرصه های فاقد 
سند و تصرفی،بروزرسانی بانک اطلاعات املاک در سطح منطقه یک، انجام محاسبات عوارض 
نوسازی به شکل دقیق به دلیل اصلاح بلوک گردشی را از دیگر اقدات انجام شده در راستای 

اجرای طرح ممیزی هستند . 
وی هدف از اجرای این پروژه را امکان بارگذاری ضوابط شهرسازی و طرح تفصیلی توسط 
معاونت محترم شهرسازی و مشاهده ضوابط شهرسازی مربوط به هر پارسل به صورت غیر 
حضوری و برخط ،امکان دسترسی شهروندان به اطلاعات املاک پس از احراز هویت از طریق 
سامانه های مربوطه،امکان بارگذاری قیمت منطقه ایی و فرمول های درآمدی و جلوگیری از بروز 
خطای انسانی ،شناسایی املاک فاقد سند و یا تصرفی،دسترسی به اطلاعات شهرسازی و پرونده 
ها از روی نقشه )با توجه به انجام فرآیند تطبیق نقشه با دیتابیس( توسط کاربران ذیربط،تسهیل 
شناسایی تخلف ساختمانی توسط اجراییات مناطق با مشخص شدن موقعیت دقیق مکانی.،تسهیل 
و جلوگیری از بروز خطا در تخصیص کد نوسازی فرعی به آپارتمانها با توجه به اختصاص کد 
نوسازی یونیک به هر عرصه.،امکان اختصاص پلاک آبی توسط اداره نوسازی به هر عرصه با 
توجه به مشخص بودن نقاط UTM کلیه عرصه ها،مشخص شدن تعداد و ابعاد فضاهای سبز 

موجود در مناطق عنوان کرد .
وی در ادامه از راه اندازی نخستین پارک گل و گیاه زاهدان خبر دادوگفت:در راستای ساماندهی 
دکه های سطح شهر زاهدان، ساماندهی ۱۸ دکه میدان امام خمینی)ره( در ورودی شهر زاهدان با 
مدیریت سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری زاهدان و سرمایه 
خود صاحبان دکه ها به صورت مغازه های منظم انجام شد که موجب شده نظم قابل قبولی را در 

آن نقطه شهر شاهد باشیم.
دکتر براهویی خاطر نشان کرد: در راستای شفاف سازی اقدامات این سازمان، با استفاده از 
http://mashaghel.. شرکت های مستقر در پارک علم و فناوری استان سامانه ای به آدرس

zahedan.ir/ راه اندازی کردیم که امروز کل عملیات صدور مجوز، تمدید قرارداد، عقد قرارداد 
جدید و  مربوط به این سازمان از طریق این سامانه و به صورت کاملًا شفاف انجام می شود که 

این اقدام موجب شد درآمدهای این سازمان ۷ برابر افزایش پیدا کند.
 وی عنوان کرد: در راستای ساماندهی زیست شبانه در شهر زاهدان، احداث دو ردیف »خیابان 
غذا« توسط سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری زاهدان در 
دستور کار بوده که یکی از آنها در آدرس تقاطع خیابان پیامبر اعظم)ص( و خیابان شورا راه اندازی 
شده و از رونق خوبی برخوردار است و یکی هم در حاشیه خیابان جانبازان جنب پارک لاله در حال 
احداث است که به زودی  به بهره برداری می رسد. همچنین مرکز بازی های کودکان نیز در خیابان 

دانشگاه روبروی اداره کل ثبت تعریف شده و در حال احداث است.
وی تاکید کرد: در حال حاضر فعالیت همه گلخانه های فعال در سطح شهر زاهدان شامل ۱۳ مورد 
غیرمجاز است که در راستای ساماندهی آنها راه اندازی پارک گل و گیاه زاهدان در محل »بوستان 
ولایت«  به وسعت ۲۰ هزار مترمربع در دستور کار است که مجوزهای آن اخذ شده و برای هر 

گلخانه یک هزار مترمربع فضای در نظر گرفته شده که تا پایان سال به بهره برداری می رسد
 شهردار زاهدان گفت:عبور از روش های سنتی تامین مالی مدیریت شهری و اولیت بخشی به 

سرمایه گذاری در شهر زاهدان از نتایج  قابل انتظار سند جامع شبکه مسائل شهر است.
 وی در مورد برگزاری نشست بررسی چالش های درآمدی شهرداری زاهدان از سلسله مباحث زیر 
مجموعه پروژه  تدوین سند جامع شبکه مسائل شهر در محل پارک علم و فناوری استان گفت: 
با توجه به نیاز جدی مدیریت شهری به تامین درآمدهای پایدار با هدف تامین مالی پروژه های 
عمرانی ،خدماتی، زیرساختی و ارتقاء شاخص های کمی و کیفی خدمات دهی به شهروندان این 

موضوع در دستور کار مرکز فناوری و نوآوری شهری قرار گرفت.
وی افزود؛ این نشست در مرحله اول با حضور کارشناسان در حوزه های برنامه ریزی، مالی و 
درآمدی با هدف احصاء چالش ها و ثبت تجربیات کارکنان ،کارشناسان و مدیران و متخصصین 
شهری برگزار گردید و پس از جمع بندی نیازها با حضور متخصصین علاقمند به رفع چالش های 
شهری در پارک علم و فناوری استان نسبت به حل مسئله با هدف تغییر چهره شهر زاهدان اقدام 
خواهد شد. شهردار زاهدان گفت :امسال در زمان بازگشایی مدارس  اقدامات  خوب وجدیدی 
جهت مدیریت ترافیک مدارس انجام شد   وی افزود :مهم ترین موضوعات که مورد بررسی قرار 

گرفت شامل نظارت بر وضعیت ترافیکی مناطق اطراف مدارس   و برنامه ریزی برای بهبود ایمنی 
راه ها و مسیرهای عبوری بود. همچنین ، تمهیدات لازم جهت مدیریت ترافیک در پیک ترافیک 

بازگشایی مدارس مورد بحث قرار گرفت.
 وی تأکید کرد که هدف از این اقدامات ، تأمین ایمنی دانش آموزان و بهبود کیفیت خدمات حمل 
و نقل عمومی است. به همین منظورهماهنگی های لازم با پلیس راهور و شرکت های حمل و 
نقل عمومی انجام شد تا مشکلات ترافیکی کاهش یافته و دسترسی به مدارس به راحتی ممکن 
شوداین اقدامات به منظور ارتقاء امنیت و راحتی دانش آموزان وخانواده هایشان در سال تحصیلی 
جدید طراحی شده است. دکتر محمد امیر براهویی از عملیاتی شدن فاز نخست برنامه جامع تدوین 
سند جامع شبکه مسائل شهر توسط مرکز فناوری واز اولویت های ۱۰ گانه سند در حال تدوین 

شبکه مسائل شهر توسط مرکز فناوری و نوآوری شهری خبر داد.
وی اظهار داشت؛ با توجه به چالش های متعدد، متغیر و متنوع شهر زاهدان، شناسایی دقیق و ارائه 
راهکار جهت رفع آنها در سال جاری به مرکز فناوری و نوآوری شهری مستقر در پارک علم و 
فناوری استان واگذار گردیده است که این پروژه در قالب تدوین سند جامع شبکه مسائل شهر با 

اولویت های دهگانه در حال اجراست.
شهردار زاهدان گفت ؛بر اساس برنامه زمانبندی و اولویت های حیاتی مدیریت شهری شهر 
زاهدان، بررسی چالش های درآمدی و خدمات شهری به ویژه فضای سبز و مدیریت پسماند 
در دستور کاراز مرداد ماه مرکز نوآوری شهر قرار گرفته و تاکنون در پنل های چالشی اجرا شده 
توسط این مجموعه حداقل بیش از۵۰۰ چالش و ایده جدید جهت ارتقاء خدمات در حوزه خدمات 

شهری و نیز وصول درآمدهای پایدار شهری و جذب حداکثری سرمایه گذار احصا گردیده است.
وی افزود: اولویت های اصلی و ۱۰گانه تدوین سند جامع شبکه مسائل شهر عبارت است از تامین 
درآمدهای پایدار، توسعه سرمایه گذاری، شهری، ساماندهی و مدیریت پسماند شهری ،توسعه 
پایدار فضای سبز، ساماندهی مشاغل شهری،مولدسازی و همسان سازی در شهرسازی، اجرای 
مدون و برنامه محور پروژه های عمران شهری، ساماندهی، کنترل و پایش ناوگان حمل و نقل 
عمومی و خدماتی شهر، ورود جدی فناوری های نوین به کارزار خدمات شهری و نوآوری در شهر 
که مرکز نوآوری شهری مکلف گردیده احصاء چالش ها و راهکارهای لازم در فاز اول تا پایان 

شهریور ماه ارائه شدند.
شهردار زاهدان اظهار داشت ؛به پیشنهاد مرکز فناوری و نوآوری شهری کلیه رویدادهای مرتبط با 
حوزه شهری همسو با نیازهای ارائه شده در این سند و در راستای اولویت های شهر و شهروندان 

زاهدانی برگزار خواهد گردید.
دکتر براهویی در ادامه گفتگو  به اجرای عملیات روکش آسفالت خیابان امیرالمومنین )ع(  توسط 
سازمان عمران وبازآفرینی فضای های شهری  اشاره کرد وگفت:با توجه به انجام عملیات 
زیرسازی محور امیرالمومنین )ع( حدفاصل بیمارستان بوعلی  تا میدان امام علی )ع( )لاین غربی( 
توسط  بخش خصوصی به منظور تسریع در بهره برداری از محور یاد شده، اجرای روکش آسفالت 
موقعیت فوق الذکر به میزان  ) ۳۵۰۰ ( متر مربع با بهره گیری از توان داخلی و ظرفیت سازمان 

عمران وبازآفرینی فضای های شهری انجام گردید.
 وی از انتخاب سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری زاهدان به عنوان دستگاه برتر 

اجرایی شهرستان زاهدان خبر داد وگفت:با تشکیل جلسه شورای اداری شهرستان زاهدان به 
مناسبت هفته دولت، از ده دستگاه اجرایی برتر شهرستان تقدیر به عمل آمددر این جلسه که با 
حضور »رضا شریفی« معاون سیاسی و اجتماعی استانداری سیستان و بلوچستان، علیرضا شهرکی 
فرماندار زاهدان و سایر اعضای شورای اداری شهرستان برگزار شد،خوشبختانه  سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری زاهدان به عنوان دستگاه برتر اجرایی شهرستان انتخاب و به همین 

مناسبت از پیمان ناروئی رئیس این سازمان با اهدای لوحی تقدیر شد. 
شهردار زاهدان ازگرامیداشت روز کارمند و تجلیل ازکارمندان نمونه در شهرداری زاهدان خبر 
دادوگفت:آیین گرامیداشت روز کارمند و تجلیل ازکارمندان نمونه شهرداری زاهدان برای ارج 

نهادن به زحماتی که می کشندبرگزار شد.
 وی همچنین از برگزاری دهمین نشست هیئت اجرایی مجمع شهرداران آسیایی به میزبانی تهران 

و به صورت هیبریدی خبر داد
 دکتر محمد امیر براهوئی شهردار کلان شهر زاهدان درمورد  این نشست گفت: در این نشست  با 
اشاره به ثبت بیش از ۲ هزار اثر تاریخی در سیستان و بلوچستان ،این استان را به عنوان سرزمین 
ناشناخته ها و گنج های پنهان معرفی کردم وخطاب به مهمانان این نشست گفتم:سیستان و 
بلوچستان جزء متمدن ترین استان های کشور است و ظرفیت های بی نظیری در بحث توسعه 
گردشگری دارد که می توان از انها جهت رشد و بالندگی جنوب شرق ایران و شهر زاهدان بهره 
جست .   همچنین  در این نشست خواستار راه اندازی خبرگزاری شهرهای آسیایی و تقویت 
استفاده از شرکت های دانش بنیان در حل مسائل شهری شدم و  گفتم  این نشست ها می تواند 

سبب بهره بردن از تجربیات شهرداران دیگردر حوزه مدیریت شهری شود و در نتیجه توسعه صنعت 
گردشگری و تقویت زیر ساخت های شهری را به همراه داشته باشد 

 وی گفت لازم است یاد آور شوم  دهمین نشست هیئت اجرایی مجمع شهرداران آسیایی 
شاهد حضور نمایندگان، سفرا و شهرداران از کشورهای تاجیکستان، روسیه، ترکیه، اندونزی، 
مالزی، فیلیپین و همچنین نمایندگان موسسه فرهنگی اکو )ECI( و سازمان بین المللی مهاجرت 
)IOM( بود.شهرداران  زاهدان ،تهران، مشهد، شیراز، قزوین، رشت، کرمانشاه،  بجنورد و خرم 

آباد شهرهای ایرانی حاضر در این نشست بودند.
شهردار زاهدان در ادامه این گفتگو  در مورد  احداث گرم خانه بانوان در زاهدان اشاره کرد وگفت:با 
توجه به مرزی بودن زاهدان وارزان بودن موادمخدر نسبت به سایر مناطق کشور متاسفانه جمعی 
از هم وطنان از سایر استانها به این شهر می آیند وبه دلیل نداشتن جاشب را در سرما سوزان 

زاهدان در خیابان ها می گذرانند
 ویبیان کرد:گرم خانه بانوان در راستای ساماندهی زنان بی سرپناه یا کارتن خواب در شهر زاهدان 

در حال احداث است و سعی می شود تا پایان آبان سال جاری به بهره برداری برسد.
 دکتر براهویی اظهار کرد: یکی از موضوعات مهمی که در حوزه مدیریت شهری و شهرداری 

زاهدان پیگیری شد، بحث توجه به آسیب های اجتماعی در سطح شهر بود.
وی ادامه داد: در این زمینه با توجه به اینکه افراد معتاد و کارتن خواب زیادی در سطح شهر پراکنده 
بودند، لازم بود برای ساماندهی این قشر از جامعه، بحث ایجاد گرم خانه در سطح شهر را پیگیری 
کنیم که در سال گذشته بحث احداث گرم خانه آقایان را داشتیم که در خیابان میرحسینی احداث 

شد. شهردار زاهدان بیان کرد: این گرم خانه در حال حاضر ظرفیت ۱۲۰ نفر را پوشش می دهد و 
هم در زمستان و هم سایر فصل ها برای ساماندهی و ترک معتادان که به صورت کارتن خواب 
از سطح شهر جمع آوری می شوند، استفاده می شود و به عنوان یکی از گرم خانه های خوب و الگو 

در کشور نیز معرفی شده است.
وی تصریح کرد: قشر دیگری که نیاز بود بحث ساماندهی آن ها را نیز پیگیری کنیم، زنان 
کارتن خواب بودند که جایی را برای این افراد نداشتیم و لازم بود پیگیری و برنامه ریزی مناسبی 
صورت گیرد.  دکتر براهویی با اشاره به اینکه یک مکان را برای این کار در نظر گرفتیم و 
تأمین اعتبار انجام شده است، گفت: فضایی حدود هزار متر با زیربنایی حدود ۵۰۰ متر در کنار 
شهرداری منطقه ۳ در حال احداث است و اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد تومان برای این پروژه 

پیش بینی شده است.
وی خاطرنشان کرد: قرار است تا پایان آبان سال جاری بحث عملیات ساختمانی این پروژه به پایان 
برسد و این پروژه حداقل برای زمستان سال جاری بتواند در اختیار بانوانی که سرپناهی ندارند و 

افراد کارتن خواب قرار گیرد و این قشر از جامعه نیز ساماندهی شوند.
وی افزود : برای نگهداری وارایه خدمات مطلوب تر می طلبد ارگانها ونهاد وسازمانها و ادارات 
وافراد وخیرین محترم به کمک شهرداری زاهدان بیایند لازم است یادآوری کنم تعدادی از این 
افراد  علاوه بر ترک اعتیاد  اکنون با ارایه آموزش ها لازم در کنار گرم خانه آقایان با ایجاد محل 

کاری که شهرداری برای آنها ایجاد کرده  مشغول انجام کار ودرآمد زایی هستند 
دکتر براهویی شهردار جوان وپرتلاش زاهدان خبر از احیای باغ خانواده  و احداث پارک بانوان؛ 

۲ اقدام موثر مدیریت شهری برای زنان زاهدانی داد وگفت: در راستای مطالبات به حق بانوان 
زاهدانی که نیمی از جمعیت این شهر رو تشکیل می دهند، مدیریت شهری اقدام با احیای باغ 

خانواده و احداث پارک بانوان کرده است.
دکتر محمدامیر براهویی اظهار کرد: یکی از مطالبات به حقی که از طرف نیمی از جمعیت شهر 

زاهدان مطرح می شد، موضوع احداث پارک ها و مراکز تفریحی ویژه بانوان در شهر زاهدان بود.
وی افزود: در این راستا دو اتفاق خوب در زاهدان رقم خورد که یکی احیای باغ خانواده بود که 
بعد از سال ها بهسازی شد  و زمینه ای برای استفاده بانوان و خانواده ها فراهم شد تا صبح ها برای 

ورزش در اختیار بانوان و شب ها برای خانواده ها مورد استفاده قرار بگیرد.
شهردار زاهدان بیان کرد: اقدام دیگری که صورت گرفت، احداث پارک بانوان در زاهدان بود که 

با مساحتی بالغ بر ۵۲ هزار مترمربع در خیابان انقلاب ایجاد شد.
وی با اینکه پارک بانوان یک نیاز اساسی برای بانوان شهر بود که هم بتوانند از این تفرجگاه در 
بحث تفریح و هم ورزش و هم اوقات فراغت استفاده کنند، گفت: جشنواره های ویژه بانوان در 
زاهدان نیز در این پارک برگزار می شود و یک ظرفیت خوب برای برگزاری این جشنواره هاست.

دکتر براهویی با اشاره به اینکه زیرسازی و فاز یک این مجموعه به اتمام رسیده و در بحث مبلمان 
دارای مبلمان خوبی است، تصریح کرد: این پارک دارای وسایل بازی کودکان، خانه مادر و کودک، 
آلاچیق، آب نماهای مختلف و فضای سبز است که با توجه به چاه آبی که دارد، می توان از ظرفیت 

چاه برای توسعه فضای سبز استفاده کرد.
وی یادآور شد: بازارچه محلی زنان سرپرست خانوار نیز در حال احداث است که به زودی راه اندازی 
می شود و زنان سرپرست خانوار تولیدات خودشان را برای فروش در این محل عرضه خواهند کرد.

شهردار زاهدان بیان کرد: در جلوی درب این پارک نیز گذر هنر و غذا ایجاد شده است تا خانواده ها 
و و عموم مردم بتوانند از این فضا استفاده کنند.

وی با بیان اینکه فاز یک مجموعه پارک بانوان به اتمام رسیده و زیرساخت های اولیه آن کاملًا 
فراهم شده است، گفت: تاکنون بالغ بر ۱۸ میلیارد تومان در این پارک هزینه شده است و در 

قسمت احداث زیرساخت های ورزشی آن هستیم.
دکتر براهویی اذعان کرد: در فاز بعدی احداث زمین گلف، زمین والیبال، اسکیت و یک سالن 
ورزشی چند منظوره در دستور کار است که قسمت هایی از کارها انجام شده و در مرحله اجرایی 
است، همچنین استفاده از بخش خصوصی برای ایجاد رستوران و فضای بسته بازی کودکان را 
در برنامه داریم که در حال انتخاب سرمایه گذار و پیمانکار هستیم و از همه کسانی که توانایی و 
سرمایه لازم را دارند، دعوت می کنیم تا در حوزه پارک بانوان که ظرفیت خوبی دارد و افراد زیادی 
روزانه از این فضا استفاده می کنند در بحث ایجاد بازارچه، رستوران و فضای سرپوشیده بازی 
کودکان سرمایه گذاری کنند. وی با بیان اینکه از زمانی که این پارک احداث شده با استقبال خوبی 
از سوی زنان زاهدانی روبه رو شده است، گفت: در جشنواره هایی که در این مجموعه برگزار شده 

است، بیش ازهزار نفر نیز حضور پیدا کرده و از ظرفیت این فضا استفاده می کنند.
شهردار زاهدان افزود: امیدوارم با تأمین اعتباراتی که انجام می شود، فضاهای ورزشی نیز ایجاد 

کنیم و این فضا یک فضای تکمیل شده برای بانوان باشد.
وی خاطرنشان کرد: در منطقه ۳ با همکاری اداره ورزش و جوانان و نماینده مردم زاهدان، 
زمینی را برای ایجاد مجموعه ورزشی سرپوشیده چند منظوره ویژه بانوان اختصاص دادیم که 
در حال ساخت است  امیدواریم این پارک بانوان هم تا پایان سال راه اندازی شودتا بانوان 
بتواننداز آن استفاده کنند. وی همچنین ازبرپایی بازارچه خوداشتغالی و کار آفرینی ویژه بانوان 
توانمند در محوطه گردشگری لادیز خبردادویبا اشاره به استقبال خوب شهروندان از این غرفه 
ها خاطر نشان کرد: صنایع دستی، پوشاک، ملزومات خانگی، زیورآلات، مواد غذایی و... در این 

غرفه ها عرضه شدند.

    چند خبر به نقل از روابط عمومی
 امور بین الملل شهرداری زاهدان

استاندار سیستان و بلوچستان با تاکید بر اینکه ورودی های شهر زاهدان حتما 
بایستی ساماندهی شود، تصریح کرد: طرح جامعی در زمینه ساماندهی شهر 
زاهدان و چشم انداز بلند مدت ارائه و روند پیشرفت و مراحل انجام پروژه ها و 

طرحهای عمرانی به طور دقیق نظارت شود
محمد کرمی در جلسه باشهردار زاهدان واعضا شورای اسلامی شهر زاهدان 
وبا تعدادی از مدیران استانی و شهرستانی بر تسریع در انجام کارها و پیگیری 
جدی امور تاکید کرد و گفت: روند پیشرفت و مراحل انجام پروژه ها و طرحهای 
عمرانی بایستی بطور دقیق نظارت شود تا مورد سوء استفاده برخی قرار نگیرد.

  وی افزود: برای پیشگیری از بروز مشکلات با برنامه ریزی و طراحی دقیق 
زمین های طرح مسکن به مردم واگذار گردد.

  سردارکرمی بیان داشت: طرح و نقشه کمربندی زاهدان در اختیار شهرداری 
قرار بگیرد، همچنین در زمینه گسترش فضای سبز به خصوص ورودی های 

شهر حتماً اقدامات لازم انجام شود.
وی افزود: ادارات در زمینه زیباسازی و اجرای طرح های شهری همکاری لازم 

را برای رونق شهر داشته باشند.
  وی تصریح کرد: شهر زاهدان مرکز تردد بسیاری از استان ها و کشورهای 
همجوار است و نیاز به برنامه ریزی دقیق و طراحی لازم برای گسترش این 

شهر است. در دیدار ونشستی که دکتر فداحسین مالکی نماینده مردم شریف 
زاهدان به همراه دکتر محمد امیر براهویی شهردار زاهدان و دکترکاوه سرجو 
رئیس شورای اسلامی شهر زاهدان ،دکتر محمد رضا کوچکزایی و دکتر محمود 
نژاد  دکترجمالی  با  اسلامی شهرزاهدان  محترم شورای  اعضای  صفرزهی 
معاون وزیر و رییس سازمان شهرداریهای کشور در راستای بیان مطالبات 
و مشکلات حوزه مدیریت شهری داشتند خواستارتوجه ویژه به مشکلات حاد 

شهری و مالی شهرداری زاهدان شدند
درابتدای جلسه دکترمالکی با اشاره به اینکه بیش از ۴۴ درصد جمعیت شهر 
زاهدان حاشیه نشین هستند که مشکلات اجتماعی و سیاسی خاص خودشان 
را دارند افزود: شهرداری زاهدان بعلت تنگناهای مالی و مشکلات روزمره 

خدمات رسانی به مردم نجیب و قدرشناس زاهدان دچار مشکلاتی است 
وی تاکیدکرد: در آمد حاصل از ارزش افزوده بسیار ناچیز قابل قیاس با مراکز 
استانهای همجوار نیست و این بی عدالتی بین مراکز استانها قابل قبول نیست  
که این درآمد ناچیز حتی کفاف پوشش هزینه های حقوق و دستمزد پرسنل 
زحمتکش شهرداری را نمی دهد، البته در دولت قبلی جلسات خوبی با سران 
قوا،وزیر کشور و معاون اجرایی ریاست جمهوری و رئیس بنیاد جانبازان به 
اتفاق آقای شهردار در این خصوص داشتیم و دستوراتی نیز صادر گردید که 
متاسفانه هنوز اجرایی نشده است ، بر همین اساس از جنابعالی به عنوان 
معاون وزیر کشور و رئیس کل شهرداریهای کشور  انتظار می رود تا نسبت به 

اجرایی شدن این موضوعات دستورات لازم را صادر فرمایید.
در این جلسه شهردار با اشاره به پنج پروژه بزرگ شهری که توسط شهرداری 
زاهدان در حال اجرا می باشد نسبت به عدم تامین مالی و مشکلات و چالش 
های موجود اعم از کمبود ماشین آلات عمرانی و خدمات شهری،کمبود نیروی 
انسانی و تجهیزات آتش نشانی،بافت فرسوده و ناکارآمد شهر زاهدان، کاهش 
درآمد شهرداری از بخش سرمایه گذاری و عدم دریافت مطالبات شهرداری 
زاهدان از دستگاه های دولتی به ارایه گزارش پرداخت و خواستار تسریع در 
برطرف شدن موضوعات فوق از طریق معاون عمران و توسعه امور شهری 
رئیس  سرجو،  کاوه  دیدارمهندس  این  در  شد.  کشور  وزارت  روستایی  و 
شورای اسلامی شهر زاهدان، ضمن قدردانی از حمایت های دکتر مالکی، به 
حاشیه نشینی ۴۴ درصدی در زاهدان اشاره کرد و توضیح داد که با حضور اتباع 
و فاقدین شناسنامه، این میزان به ۵۰ درصد نیز می رسد، به طوری که نیمی از 

جمعیت شهر در مناطق حاشیه ای ساکن هستند. 
وی همچنین افزود: یک سوم مساحت شهر به بافت های ناکارآمد شهری 

اختصاص یافته است.
وی با تأکید بر وضعیت نامناسب بافت های شهری زاهدان، تصریح کرد که 
در مقایسه با سایر شهرها، وضعیت این بافت ها به مراتب وخیم تر است و 
بافت های فرسوده در دیگر شهرها گاه معادل بافت های برخوردار در زاهدان 
محسوب می شوند. مهندس سرجو به کاهش سرمایه گذاری  درزاهدان اشاره 
کرد و این مسئله را از عوامل اصلی وضعیت بحرانی شهرداری زاهدان دانست. 
او خواستار توجه ویژه به مسائل و مشکلات شهری زاهدان شد و از تبعیض 
در پرداخت مالیات بر ارزش افزوده به عنوان یکی از چالش های اصلی نام برد. 
وی تأکید کرد که سهم اندکی از منابع ملی و صنایع به زاهدان اختصاص یافته 

و این شهر نیازمند حمایت و توجه بیشتری است.
مهندس سرجو تخصیص خودروهای خدمات شهری، خودروهای آتش نشانی 
و تجهیزات ایمنی به ویژه برای نیروهای آتش نشانی را از ضروریات دانست 
و خواستار توجه جدی به مشکلات شهرداری زاهدان شد تا در این برهه 

حساس، حمایت های لازم برای بهبود شرایط شهری صورت گیرد.
در پایان این جلسه دکتر جمالی نژاد  ضمن پذیرش همه پیشنهادات ارائه 
شده توسط حاضرین و دستورات ویژه ای که بصورت کتبی صادر کردند ،  
با اشاره به بازدید اخیر خود از شهرداری های استان سیستان و بلوچستان 
خصوصا مرکز استان ابراز داشت شهرداری ها می توانند از محل تغییر کاربری 
ها، گردشگری و مطالبه خسارت سیل و بحران ها طبق بند میم ماده 28 و 
موارد دیگر درآمدزایی داشته باشند و شهرداری زاهدان از آن مستثنی نیست.

همچنین ایشان در خصوص پرداخت معوقات حقوق پرسنل شهرداری زاهدان 
و استفاده از بودجه ماده ۵8 دستورات لازم را صادر کردند

وی در خصوص وصول مطالبات شهرداری از دستگاهای دولتی که بالغ ؛ چهل 
میلیارد ریال  ) ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان (  مقرر شد دکتر مالکی در جلسه 
ایی که با رئیس جمهور محترم خواهند داشت نسبت به اخذ دستور ایشان 
به رئیس سازمان برنامه بودجه کشور نسبت به پرداخت بدهی به شهرداری 

زاهدان اقدام  و پیگیری شود . 
طبق اطلاع واصله از دفتر نماینده محترم در تهران و نیز دفتر آقای رئیس 
جمهور در ملاقات حضوری مالکی با دکتر پزشکیان  دستور پرداخت بدهی 
شهرداری زاهدان به رئیس سازمان برنامه و دستگاهای دولتی صادر شده 

است

برای آبادانی ورفع مشکلات شهر زاهدان  پایتخت وحدت اسلامی ایران نیاز به اختصاص بودجه واعتبارات ملی واستانی است

اشاره :
 زاهدان به عنوان مرکزاستان سیستان وبلوچستان وپایتخت وحدت اسلامی ایران  و شهر حافظان قرآن به عنوان یکی از کلانشهرهای ایران در مرزهای شرقی با کشورهای افغانستان و پاکستان همسایه است ازاین جهت از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است به گونه ای که توسعه سیستان وبلوچستان خصوصا شهر زاهدان به عنوان ناحیه استراتژیک، توسعه پایدار ملی را تضمین می کند. بسیاری از تحلیلگران  بر این باور هستند که مسیر توسعه ایران از اهتمام ویژه به مسایل مناطق استراتژیک مرزی نظیر استان سیستان و بلوچستان می گذرد. این همسایگی با 

کشورهای پاکستان وافغانستان  توام با چالش و فرصت های بسیاری بودهاست، به همین جهت است که شناخت مسایل استراتژیک شهری می تواند در تدوین برنامه راهبردی مدیریت شهری، اثربخش و پیشران توسعه باشد زاهدان به دلیل هم  مرز بودن بااین دو کشورومحل بارانداز ومرکز انتقال کالاهای که از جنوب استان به سایر استان وکشورهای همجوار ایران  در مسیر تجارت با کشورها  قرار دارد و شهرداری زاهدان در صدد آن است با ارائه برنامه های نوین به چرخه تجارت منطقه رونق بخشداکنون راهبردی باهدف  بهسازی بازارهای مرزی  در استان 
خصوصا در زاهدان دنبال می شود. در بحث توسعه صنایع درزاهدان شهرداری ضمن مشارکت در تامین جادراین  حوزه کوشیده با ایجاد فضای مناسب فیزیکی برای راه اندازی توسعه صنایع  کمک کند و با ارائه بسته پیشنهادی به سرمایه گذاران آنان  را تشویق به سرمایه گذاری در حوزه های مختلف عمرانی، اجتماعی، فرهنگی و  شهری کنددر بحث توسعه گردشگری زاهدان سرشاراز شگفتی های  فراوانی  در حوزه گردشگری است شهرداری زاهدان با درک  اینکه توسعه گردشگری در آینده ای نزدیک از مهم ترین عوامل تحقق زاهدانی مدرن خواهد بود برای 

ترقی آن کوشش نموده که اجرای پروژه تجاری ،گردشگری بازار چهارراه رسولی از جلوه های مهم آن است
در شهر زاهدان دلیل حضور اقوام ومذاهب مختلف  وادیان مختلف که در کنار هم به صورت مسالمت آمیز بااتحاد ودوستی  زندگی می کنند واخوت وبرادری وبرابری درمیان آنها مشاهده می شود  به عنوان پایتخت  وحدت اسلامی ایران وشهر حافظان قرآن  در جوامع مختلف معرفی شده است .اگر گریزی کوتاه به مهمترین راهبردهای حوزه شهری بخواهیم بزنیم باید یادآور شد که راهبردهای زیر رویتگر استراتژی شهری است که دکتر محمد امیر براهویی به عنوان  شهردارکلانشهر  زاهدان در ساحت مدیریتی ارشد  خود دنبال می کند.مهمترین راهبردهای اخذ شده 

شهرداری زاهدان بدین شهر است:1-ساماندهی فضای شهری:بهبود فضای شهری با اجرای طرح های توسعه محور نظیر آسفالت؛ توسعه فضای سبز؛ برنامه بهبود سیما و منظر؛ بهسازی زیر ساخت های عبور و مرور دنبال می شود. 2-ساماندهی بازار: یکی از  شاخص هایی که غنا بخش هویت زاهدان بوده؛ وجود بازارهای منحصربه فرد  محلی و سنتی در قلب این شهر است که شهرداری برای توسعه و ترقی آن در عین حفظ کالبد و روح سنتی آن؛ پروژه های کلانی را تدین نموده که بسیاری از آنان در حال اجرا و یا به بهره برداری رسیده است 3-تغنییع و نهادینه 
سازی فرهنگ شهروندی:هویت شهری با افزایش حس تعلق شهروند به شهر می تواند واجد کارکرد توسعه گر باشد و این مهم با توسعه فعالیت های آموزشی مستمر امکانپذیر است که شهرداری زاهدان در این مسیر سعی نموده حلقه مفقوده آموزش را با تدوین و اجرای یک نظام مدرن آموزشی به ویژه در محلات و بهره گیری از فضاهایی نظیر سرای محلات و فرهنگسرا ها دنبال کند و از همین رو آموزش حقوق شهروندی به عنوان سنگ بنای تمامی برنامه های آموزشی در حوزه تربیت شهری شناخته شده است. 3-تحول سازی مدرن اداری:ایجاد نظام ارزیابی 

عملکرد و توسعه درآمدهای پایدار شهری در کنار بروزرسانی آموزش کارکنان شهرداری و تحول در سیستم های پاسخگویی با تکیه بر اهرم فناوری با هدف توسعه خدمات رسانی به شهروندان از جمله برنامه های محوری اخیر شهرداری زاهدان بوده که نقشه راهی منسجم و تخصصی برای آن تعبیه شده است.
اینـک گرچـه زاهـدان بـه شــهر بزرگــی در مقیــاس کشــوری تبدیــل شــده کــه رســیدن جمعیــت آن بــه آســتانه به بیش ا ز یــک میلیــون نفــر چنــدان دور از دیــد نیســت، ولــی شــرایط موجودیــت شــهر چنــان رقــم خــورد، کــه تــداوم حیــات آن بــدون حمایـت هـای دولتـی، بـا اختلال جـدی مواجـه خواهـد شـدپس نیاز است  دولت به کمک شهرداری زاهدان بیاید بزرگترین کمک دولت  گرفتن مطالبات شهرداری زاهدان از ادارات وسازمانها وارگانها ونهاد های دولتی است که چند دهه است از پرداخت آنها سرباز می زنند 

وهمچنین  شهرداری زاهدان به اعتبارات ملی واستانی نیاز دارد زاهدان از جمله شهرهای است که در آن هیچ کارخانه ویا تولیدی بزرگی نیست که از طریق آن بودجه ویا اعتباری به آن تعلق گیرد وهمچنین به دلیل وضعیت بد مالی ساکنین شهر میزان ساخت وسازها در آن اندک هستند با همه این مشکلات یکی از شهرهای است که بیشترین حاشیه نشین را دارد که برای ساخت وسازهای خود متاسفانه مبادرت به گرفتن پروانه کار نمی کنند وهیچ گونه عوارضی پرداخت نمی نمایند ولی بیشترین میزان زباله ونخاله ساختمانی را در محلات حاشیه شهر  رها سازی می 
نمایند که جمع آوری سه نوبت جمع آوری زباله ونخاله های آنها بیشترین توان کارگران وبودجه شهرداری را به خود اختصاص می دهندبرای ساماندهی وجلوگیری از ساخت وسازهای غیر مجاز آنها همکاری ادارات ونهاد های مختلف نیاز است .

شهرداری زاهدان تنهاترین هلدینگ یک کلانشهر است با نیم نگاهی که به عملکرد شهرداری زاهدان انداختم از بحث تنظیف شهری گرفته تا عمرانی و .... متوجه یک واقعیت تلخ ، بی مهری و تبعیض از نظر اقتصادی و مالی و عدم کمک و حمایت از طرف دولت شدم حسرت پول پاشی دولت به مراکز استانهای همسایه ، استان خراسان جنوبی ) بیرجند ( تازه تاسیس و کرمان به بلندای تاریخ کهن ایران زمین ، به دلم سنگینی کرد و برایم غیر قابل هضم شد آنچه در ذهنم برجسته شد نه زباله بلکه شرایط سخت اقتصادی و نه عمرانی که بحران مالی و تنهایی 
شهردار جوان و دلسوز شهرم ذهنم را در گیر کرد شهردار جوانی که با وجود تنگنا و فشار و دستان خالی هنوز افتتاحیه دارد و هنوز خبرهایی از باز سازی پارکها و خیابان ها را با چشم میبینیم و هنوز پروژه های سنگین اجرایی از تقاطع غیر هم سطح گرفته تا پروژه چهار راه رسولی که ادامه دارد. هنوز با امید به پیش میرود. دوماه حقوق پاکبانان عزیز با شرایط مالی سخت تقدیمشان گشت و هنوز با انرژی ادامه میدهد و بخش خصوصی با توجه به دیدن تلاشهای شبانه روزی شهردار جوان ، » با شعار همت بلند شهرداری زاهدان و مشارکت زیبای بخش خصوصی « 

که این مشارکت و همدلی در نوع خودش بی نظیر است و به نقل از فعالین اجتماعی و شهردار مردمی زاهدان » این خدمت ادامه دار خواهد بود. « به هدف اصلی که جلب رضایت مردم است می اندیشد. پوشیده نیست که این حرکت در بخش تنظیف و پسماند شهری حرکتی جهاد گونه است با دیدن بی تابی شهردار پر جنب و جوش زاهدان در راه خدمت ، بخش خصوصی احساس مسولیت کرده ، پا پیش گذاشت تا از این تلاش و دلسوزی به هم نوع و امر خیر خدمت صادقانه جای نماند.
میدانم و یقین دارم دکتر براهویی به راه خدمت ادامه خواهد داد و شبانه روز رو به جلو خواهد رفت چرا که ایمان به رفع تاریکی و برآمدن سپیده دم دارد و اینکه از پس هر سختی آسانی و بعد از هر تلخی حلاوت و شیرینی خواهد آمد اطمینان دارد. مانند یک شطرنج باز ماهر دست به مهره شده است و روزی دکتر مقدم علمدار است و روزی دکتر هاشمزهی را در قاب و کسوت معاونت خدمات شهر میبینیم اما مهم جلب رضایت مردم است و باز هم به صفحه شطرنج و سربازان با غیرتی که حاضرند با حقوق چند ماه عقب افتاده نیز به پیش روند و به قلعه و پادشاه نا 

امیدی و سیاهی حمله کنند تشخیص داده شد باید سربازی دیگر و تازه نفس به میدان بیاید و آمد ، دکتر آسا ریگی با کوله باری از تجربه و تخصص ، فرماندهی را از متخصص دیگر تحویل گرفت این چرخه ادامه دار است و مبارزه تنها راه حل فائق آمدن بر مشکلات ، این مهم را جناب دکتر محمد امیر براهویی و همکارانش به خوبی درک کرده اند
 مردم شهر زاهدان می گویند ما نیز از این عزیزان  حمایت میکنیم و برای این دلسوزان دعا میکنیم. جهت احقاق حق چند هزار میلیاردی مطالبه شهرداری که متلعق به مردم است و باید برای سامان دادن کلانشهر زاهدان تزریق و خرج شود کنار شهردار جوان هستیم و خواهیم بود از دولت همدلی و وفاق ملی درخواست نگاه پر مهر و نگاه همیاری به این سازمان خدمت رسان داریم 

اکنون  نزدیک به چهار ساله که مهندسی جوان وبومی جوانی دلسوز شهر زاهدان واز نخبگان علمی وکار بلد واز جنس مردم شهر زاهدان  مسوولیت شهرداری کلانشهر  زاهدان را بر عهده گرفته  در این دوره شورا  دکتر  محمدامیر براهوئی با  تمام 11 رای اعضای شورای اسلامی شهر زاهدان به عنوان شهردار جدید این شهر انتخاب شد.  دکتر  محمدامیر براهوئی شهردار جوان کلانشهر زاهدان  پیش از این  در قسمت های مختلف شهرداری مسوولیت داشته  وهمچنین ریاست شورای  اسلامی شهر زاهدان در دوره چهارم،معاون خدمات شهری،قائم مقام و 
سرپرستی شهرداری زاهدان را درکارنامه کاری  خود دارد در رابطه با عملکرد شهرداری زاهدان  با وی گفتگویی انجام دادیم که در زیر می خوانید:
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سرویس ورزشی: رودری چهارمین اسپانیایی برنده توپ طلا شد و پاداش 
درخشش بی نظیرش را در سالی که گذشت گرفت.

برنده توپ طلای ۲۰۲۴ مشخص شد. رودریگو هرناندز کاسکانته )رودری( 
مزد قهرمانی با منچسترسیتی در لیگ برتر و قهرمانی در جام ملت های 
اروپا را گرفت و توانســت به توپ طلای ۲۰۲۴ برســد. این بازیکن بالاتر از 
لائوتارو مارتینس آرژانتینی و وینیسیوس جونیور از رئال مادرید به عنوان 
بهترین بازیکن جهان انتخاب شــد. این هافبک، یازدهمین بازیکن قرن 
بیســت ویکم اســت که در کنار لیونل مسی و کریستیانو رونالدو موفق به 

دریافت این جایزه معتبر شده است.
هافبک اسپانیایی، فصل گذشته هم برای منچسترسیتی و هم برای اسپانیا 
یک چهره مهم بود. او با سیتی قهرمان لیگ برتر، سوپرجام یوفا و جام جهانی 
باشگاه ها را به دست آورد. او با پیراهن تیم ملی اسپانیا جام قهرمانی جام 
ملت های اروپا را نیز بالای ســر برد و در طول فصل ۱۰ گل زد و ۱۴ پاس 

گل را نیز به ثبت رساند.
قبل از اینکه مسی و رونالدو برای یک دهه این جایزه را بین خود تقسیم 
کنند، آخرین بازیکنی که این جایزه را به دســت آورده بود کاکا در ســال 
۲۰۰۷ بود. لوکا مودریچ پس از اینکه کرواسی را به فینال جام جهانی رساند 

و نقش مهمی در قهرمانی رئال مادرید در لیگ قهرمانان داشت، سال ۲۰۱۸ 
دو قطبی مسی و رونالدو را شکست.

با این حال مسی سال ۲۰۱۹ پس از قهرمانی در لالیگا با بارسلونا و دوباره 
در سال ۲۰۲۱ پس از قهرمانی در کوپاآمه ریکا با آرژانتین توپ طلا را کسب 
کرد. ســال ۲۰۲۲، کریم بنزما پس از رســاندن رئال مادرید به قهرمانی در 
لیگ قهرمانان اروپا و لالیگا این جایزه را دریافت کرد. سپس سال ۲۰۲۳ 
مسی بار دیگر این جایزه را پس از عملکرد قابل توجه اش در جام جهانی 

۲۰۲۲ به دست آورد.
رودری در فصلی که گذشت

قهرمان جام ملت های اروپا ۲۰۲۴ با تیم ملی اسپانیا
قهرمان لیگ ملت های اروپا ۲۰۲۳ با تیم ملی اسپانیا

قهرمان لیگ برتر با منچسترسیتی
قهرمان جام جهانی باشگاه ها با منچسترسیتی

قهرمان سوپرجام یوفا با منچسترسیتی
برترین بازیکن ۲۰۲۴

برترین بازیکن فینال لیگ ملت های اروپا ۲۰۲۳ با تیم ملی اسپانیا
برنده توپ طلای جام جهانی باشگاه ها ۲۰۲۳ با منچسترسیتی

رودری، پسر معمولی!     خبر

مراسم برترین های AFC؛

 سعید احمدعباسی بهترین بازیکن
 سال فوتسال آسیا شد

سرویس ورزشی: مراسم برترین های سال فوتبال و فوتسال آسیا 
به میزبانی کره جنوبی برگزار شد و سعید احمدعباسی بازیکن تیم 
ملی فوتســال کشــورمان جایزه بهترین بازیکن سال فوتسال آسیا را 

از آن خود کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، مراسم برترین های فوتبال و فوتسال آسیا در 
سال ۲۰۲۴ امروز سه شنبه ۸ آبان در شهر سئول، پایتخت کره جنوبی، 
بیســت و هشــتمین مراسم سالانه جوایز کنفدراسیون فوتبال آسیا 
)AFC( برگزار خواهد شــد. این رویداد که از مهم ترین مناسبت های 
تقویم AFC محسوب می شود، برای نخستین بار در کره جنوبی و در 

تالار باشکوه »گرند پیس« دانشگاه کیونگ هی برگزار خواهد شد.
در مراسم AFC Annual Awards ۲۰۲۳ سئول، از بهترین های فوتبال 
آســیا تقدیر خواهد شــد. این جوایز، داســتان های موفقیت فصل را 
ارج می نهــد و بــه تیم ها، بازیکنان و هــواداران فرصت می دهد تا به 
نمایش های درخشان مسابقات جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ قطر، جام 
 AFC جهانی زنان فیفا ۲۰۲۳ در استرالیا و نیوزلند و سایر رقابت های

از جمله لیگ قهرمانان آسیا و جام AFC نگاهی بیندازند.
در پایان این مراسم باشکوه، جوایز ارزشمند بازیکن سال AFC اهدا 
خواهد شد. در بخش مردان، یزان النعیمات، سئول یانگ وو و اکرام 
عفیف رقابت می کنند و در بخش زنان، کورنی واین، کیکو ســیکه و 
کیم هیه ری از نامزدهای برجسته برای دریافت این جایزه هستند.

از ایران هم مهدی طارمی نامزد دریافت جایزه بهترین لژیونر ســال 
آســیا اســت و سعید احمد عباســی هم برای دریافت جایزه بهترین 
بازیکن ســال فوتســال تلاش می کند. فدراسیون فوتبال ایران هم 
در کنار فدراســیون های کره جنوبی و ژاپن هم نامزد دریافت جایزه 

بهترین فدراسیون فوتبال در بخش پلاتینیوم هستند.

 جایزه الماس افتخاری آسیا
 برای جیانی اینفانتینو

در ابتدای این مراسم، شیخ سلمان، رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا، 
 AFC از جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا تجلیل کرد جایزه الماس نوآوری

را به وی اهدا کرد.
اینفانتینو در این مراســم در ســخنانی کوتاه، ضمن ابراز شادمانی از 
حضور در این مراســم، ابراز امیدواری کرد که با همکاری مســؤولان 

فوتبال در آسیا، فوتبال در این قاره به اوج پیشرفت برسد.
در این مراســم از فدراســیون فوتبال قطر به دلیل قهرمانی تیم ملی 
فوتبال این کشور در رقابت های جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا و همچنین 

میزبانی از این مسابقات قدردانی شد.
تجلیل از فدراسیون فوتبال عربستان   

در این مراســم از رئیس فدراســیون فوتبال عربستان به دلیل تلاش 
برای توسعه و رشد فوتبال در آسیا تجلیل شد.

بهترین فدراسیون فوتبال در بخش یاقوت
فدراسیون فوتبال لائوس

بهترین فدراسیون فوتبال در بخش طلایی
فدراسیون فوتبال نپال

بهترین فدراسیون فوتبال در بخش الماس
فدراسیون فوتبال تایلند

بهترین فدراسیون فوتبال در بخش پلاتینیوم
فدراسیون فوتبال ژاپن

بهترین کنفدراسیون سال آسیا
کنفدراسیون فوتبال آسیای مرکزی )کافا(

بهترین فدراسیون در بخش فوتبال پایه )برنز(
فدراسیون فوتبال ویتنام

بهترین فدراسیون در بخش فوتبال پایه )نقره(
فدراسیون فوتبال هند

    خبر

چشمی به دیدار مقابل تراکتور رسید
ســرویس  ورزشــی : بازیکن تیم فوتبال استقلال تهران به دیدار 

مقابل تراکتور در هفته دهم لیگ برتر رسید.
تیم های فوتبال استقلال تهران و تراکتور تبریز در هفته دهم لیگ 
برتر باید روز پنجشــنبه در ورزشــگاه شهدای شهر قدس رو در روی 
هم قرار گیرند. برای این بازی استقلالی ها روزبه چشمی را در اختیار 

خواهند داشت. 
روزبه چشــمی با بازگشــت به تمرینات گروهی از شرایط خوبی برای 
همراهــی تیــم در بازی مقابل تراکتور برخوردار بوده و احتمالا برای 

این بازی نام وی در لیست استقلال خواهد بود.

بنا بر اعلام یک سایت عراقی

لیگ ایران پنجمین لیگ برتر فوتبال آسیا
ســرویس ورزشی: یک سایت عراقی اعلام کرد که در جدیدترین 
رده بندی بهترین لیگ های آسیا لیگ برتر فوتبال ایران در رده پنجم 

قرار دارد.
 بر اساس اعلام سایت عراقی »اخبار الکره العالمیه« جدیدترین رده 
بندی بهترین لیگ های آسیا اعلام شد. لیگ عربستان همچنان که 
پیش بینی می شد همچنان بهترین لیگ آسیا به شمار می آید و در 

صدر این رنگینک قرار دارد.
بعد از لیگ عربستان در رده دوم نوبت به لیگ ژاپن می رسد. لیگ های 

کره جنوبی و امارات هم در رده های سوم و چهارم قرار دارند.
بر اســاس این رده بندی، رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران جلوتر از 

لیگ ستارگان قطر در رده پنجم قرار دارد.
قــرار گرفتــن لیگ ایران در رده پنجم در حالی اســت که ایران تنها 
دو تیم در لیگ نخبگان آســیا دارد و قرار اســت در ســال بعد به یک 
سهمیه رسمی و یک سهمیه پلی آف تبدیل شود و این باعث می شود 
که شانس تیم های ایرانی برای قهرمانی در آسیا بسیار کمتر از قبل 
شود اما طبق این رده بندی سهمیه ایران در فصل ۲۷-۲۰۲۶ لیگ 
نخبگان بار دیگر به ۲ سهمیه مستقیم و یک سهمیه پلی آف افزایش 

خواهد یافت.

احمدعباسی بهترین بازیکن فوتسال آسیا شد
 ســعید احمدعباســی بازیکن تیم ملی فوتسال ایران، عنوان بهترین 

بازیکن سال فوتسال آسیا را از آن خود کرد.
دیشــب مراســم توپ طلای ۲۰۲۴ برگزار شــد و رودری هافبک 
اســپانیایی تیم فوتبال منچسترســیتی توانست توپ طلا را بدست 
بیاورد. یک روز پس از این مراســم، مراســم برترین های آسیا در کاخ 
صلح بزرگ دانشگاه کیونگ هی شهر سئول کره جنوبی برگزار شد. 
جانی اینفانتینو رئیس فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا(، شیخ سلمان 
بن ابراهیم آل خلیفه رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( و رئیس 

فدراسیون فوتبال کره جنوبی در این مراسم حاضر بودند.

سرویس ورزشی :پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: 
اگر مهدی هاشمی نسب گفته است که من را نمی بخشد مهم 

نیست و این هم به ترتیب به دسته کسانی که از من بدشان 
می آید اضافه می شود. تنها دلیل رفتن او از پرسپولیس 

به خاطر پول بود.
علــی پروین در حاشــیه تمرینات پیشکســوتان تیم فوتبال 
پرســپولیس، اظهار داشــت: مدیرعامل باشگاه به من زنگ زد و 

گفت به همراه خوان کارلوس گاریدو داریم به تمرینات 
پیشکســوتان می آییــم. من هــم از طرف تمامی 
پیشکسوتان از او و سرمربی تیم تشکر می کنم که 

در این جا حضور پیدا کردند. من خودم به گاریدو 
گفتم از نحوه بازی کردن تیم راضی هســتم و 

به عنوان طرفدار همیشه حمایتت می کنم.
وی افزود: خوب بازی کردن و امتیاز نگرفتن 
در آسیا اصلا اتفاق قشنگی نیست. اما امیدوارم 
در انتها پرسپولیس قهرمان شود و با اختلاف 

چند امتیاز جام را به دســت بیاورد. شــک ندارم 
می توانیم دل هواداران را شاد کنیم.

پیشکسوت پرسپولیس در مورد گل  نزدن در آسیا، گفت: موقعیت 
درست کردن یک هنر است و باید بازیکنان تمرین تک به تک انجام 
دهند. من هم شــک ندارم بازیکنان در بازی آینده می توانند 

گل بزنند و دل هواداران را شاد کنند.
پروین یادآور شد: منصفانه نیست که مدیرعامل باشگاه را 
به خاطر یک دقیقه حرف زدن چند ماه محروم می کنند و 
به نظر من باید رأی را در خصوص رضا درویش برگردانند.

وی دربــاره صحبت هــای مهدی هاشمی نســب، 
خاطرنشان کرد: اگر مهدی هاشمی نسب گفته 
است که من را نمی بخشد مهم نیست و این هم 
به ترتیب به دســته کسانی که از من بدشان 
می آید اضافه می شود. تنها دلیل رفتن او از 
پرســپولیس به خاطر پول بود و هیچ جعبه 

سیاهی وجود ندارد.
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص وضعیت 
اســتقلال اظهار کرد: استقلال با یک برد به 
روزهای خوبش برمی گردد. امیدوارم در آینده 

هم این تیم از حاشیه ها فاصله بگیرد.

پروین:

 هاشمی نسب به خاطر پول از پرسپولیس رفت

آگهی مفقودی
مدل  تیبا2  سواری  مالکیت  شناسنامه  و  سندکمپانی 
1399 به رنگ مشکی به شماره پلاک 249ط25-ایران46 
شاسی  شماره  به   M159092345 موتور  شماره  به 
NAS821100L1292451 متعلق به علیرضا ابراهیمی 

سندی مفقود وازدرجه اعتبارساقط میباشد.

آگهی مفقودی
پراید  وکارت سواری  مالکیت  و شناسنامه  سندکمپانی 
مدل 1389 به رنگ سفید روغنی به شماره پلاک 633 م 
18-ایران46 به شماره موتور 3674920 به شماره شاسی 
S1422289191260 متعلق به محمد علیزاده مفقود 

وازدرجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی
اینجانب نوید عابد حسین نژاد مالك خودرو پژو 206 آریان به شماره شاسي 
14189018170بعلت  موتور  شماره  به  NAAP31EG7AJ238169و 
فقدان اسناد فروش تقاضاي رونوشت المثني مذكور را نموده ام.لذا چنانچه 
هركس ادعایي در مورد خودروي مذكور دارد ظرف 10 روز به دفتر حقوقي 
شركت ایران خودرو واقع در كیلومتر 14جاده مخصوص تهران كرج شهرك 
پیكانشهر ساختمان سمند طبقه 1 مراجعه نماید. بدیهي است پس از انقضاي 

مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

کارت خودرو ،

مریم کامرانی با کد ملی 3932566459 شماره شناسنامه 617 فرزند ماشاالله 
خودرو تندر 9۰ رنگ ســفید مدل 1392 شماره پلاک 43ط123 شماره شاسی

NAPLSRALDD12۰9237 شــماره موتورW148918بــه نــام مریم 
کامرانی در تاریخ 14۰3/۰8/۰2 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت ملی, کارت ملی هوشمند, گواهینامه پایه دو ،

سیدیوســف علوی با کد ملی 1292721251 شماره شناسنامه 1136 فرزند 
سیدجعفر در تاریخ 14۰3/1۰/1۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

برگ سبز خودرو ،

حدیثه قاســمی با کد ملــی ۰۰23174242 فرزند غیضعلی خــودرو کوییک 
رنگ ســفید مدل 1399 شــماره پلاک ایران 5۰ 747 ل 44 شــماره شاسی
NAS8411۰۰L1۰491۰1 شماره موتورM15/8913835به نام در تاریخ 

14۰3/۰7/16 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

كارت هوشمند سوخت, گواهینامه پایه سه, کارت عابر بانک, کارت دانشجویی ،

علی سارنج با کد ملی 1274۰63353 فرزند حمیدرضا در تاریخ 14۰3/۰7/25 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

برگ سبز خودرو ،

حجت آله شیرزادی با کد ملی 3241۰91759 فرزند حسین خودرو پژو پارس 
رنگ خاکستری منالیک مدل 1387 شــماره پلاک 473 م 11 ایران 38 شماره 
نام  موتور12487۰69۰۰6به  شماره   NAAN۰1CAX8E719379شاسی
حجت آله شــیرزادی در تاریخ 14۰3/۰7/1۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط است.

برگ سبز خودرو ،

ســجاد طاووســی با کد ملــی 127۰176994 فرزند حبیب خودرو ســانتافه 
رنگ مشــکی مدل 2۰17 شــماره پلاک 27ق745 ایران 97 شــماره شاسی
kmhsu81bdhu761282 شماره موتورG4KJGA911433به نام محمد 
ســعید مرادی در تاریخ 14۰3/۰2/29 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.

سند کمپانی, برگ سبز خودرو ،

گروه فناوری ارتباطات و اطلاعات شاتل با شناسه ملی 1۰1۰2548855 خودرو 
وانت پیکان رنگ ســفید مدل 1387 شماره پلاک 135ق81 ایران 55 شماره 
نام  موتور11487۰52385به  شماره   NAAA36AA19G8۰2۰33شاسی
شــرکت آریا رســانه تدبیر در تاریخ 14۰3/۰7/۰8 مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند, كارت هوشمند سوخت, گواهینامه پایه دو, کارت عابر بانک, کارت 
معافیت سربازی, کارت هوشمند خودرو ،

اســداله اروین با کد ملــی 5229895446 فرزند ســلطانعلی خودرو پراید 
رنگ ســفید مدل 1395 شــماره پلاک 1۰ایران759ب28 شــماره شاســی
نام اسداله  موتورM13/57۰7364به  NAS4111۰۰G1254294 شماره 

اروین در تاریخ 14۰3/۰8/۰6 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت هوشمند خودرو ،

زینب حســینی با کد ملی ۰1581۰9724 شماره شناسنامه ۰1581۰9724 
فرزنــد غلام خودرو 2۰6 رنگ مشــکی متالیک مدل 139۰ شــماره پلاک 68 
ق 214 ایــران 2۰ شــماره شاســیNAAP13FE4BJ459411 شــماره 
موتور15۰9۰۰16958به نام زینب حســینی در تاریخ 14۰3/۰6/13 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

سند کمپانی, برگ سبز خودرو ،

حســین کریمیان با کــد ملــی 1293251224 شــماره شناســنامه 2858 
فرزند خلیل الله خودرو ســمند رنــگ آبی-متالیک مدل 1395 شــماره پلاک 
67ایران568ل48 شــماره شاســیNAACS1HE5GF21۰493 شماره 
موتور147H۰183218به نام حسین کریمیان در تاریخ 14۰3/۰7/۰1 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند, شناسنامه, کارت عابر بانک, کارت دانشجویی ،

احمدرضــا آرامش نیا با کــد ملــی 422۰8۰5885 فرزند فرهــاد در تاریخ 
14۰3/۰8/۰7 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

برگ سبز خودرو ،

محمد بیاتی با کد ملی 41329983۰4 شــماره شناســنامه 9 فرزند ابراهیم 
خودرو دنا رنگ ســفید مدل 1396 شــماره پلاک 97م857ایران 55 شماره 
شاسیNAAW۰1HE2HE468562 شماره موتور147H۰3۰76۰7به نام 
محمــد بیاتی در تاریخ 14۰3/۰8/۰8 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

است.

سند مالکیت ،

لیلا اکبری با کد ملی 6۰38581251 شماره شناسنامه 1252 فرزند فیض الله 
در تاریخ 14۰3/۰7/۰2 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است. سند گم 

شده سند خودروی پژو پارس میباشد

کارت ملی هوشمند ،

مرتضی رســتگاری منش با کد ملــی ۰32۰544184 فرزند جــواد در تاریخ 
14۰3/۰8/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

یک فقره کاغذ A4 دارای امضا و اثر انگشــت اینجانب حسین شعبانی بوده که 
هیچ متنی در آن تایپ نشده است و کاملا سفید بوده است که در دفتر خدمات 

پیش خوان دولت مفقود شده است.

کارت ملی هوشمند ،

احترام شــیخ محمدی با کد ملــی ۰32252788۰ فرزنــد قربانعلی در تاریخ 
14۰3/۰7/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند ،

حســین تحریمی با کد ملی ۰48۰626383 شماره شناسنامه ۰ فرزند علی در 
تاریخ 14۰3/۰6/27 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند, كارت  هوشمند  راننده, كارت هوشمند سوخت, گواهینامه  پایه  یک, 
کارت عابر بانک, کارت معافیت سربازی, پروانه/جواز کسب, کارت هوشمند خودرو ،

بهنــام بهجتی با کد ملی ۰324۰14759 شــماره شناســنامه 15447 فرزند 
ابوالفضل خودرو پژو 2۰6 رنگ سفید صدفی مدل 1382 شماره پلاک ایران 3۰-
693م38 شماره شاسی۰۰82628592 شماره موتور1۰FSJ54446398به 
نام بهنام بهجتی در تاریخ 14۰3/۰8/۰5 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.

سند کمپانی, برگ سبز خودرو ،

مبین بهبودی با کد ملی 431117۰۰۰9 فرزند رضا خودرو پراید رنگ مشکی 
مدل 1384 شماره پلاک 79ایران 513ل71 شماره شاسی1412284484372 
شماره موتور۰11۰2656به نام مبین بهبودی در تاریخ 14۰3/۰7/۰4 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت خودرو ،

شــیدا بافکر با کد ملی ۰۰18۰۰7325 شماره شناســنامه ۰۰18۰۰7325 
فرزند محسن خودرو پژو رنگ نقره ای مدل 1383 شماره پلاک 41د6۰-128 
شماره شاسی836۰9295 شــماره موتور1۰FSM84652۰59به نام شیدا 

بافکر در تاریخ 14۰3/۰4/۰4 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند, شناسنامه ،

علی اشــرفی با کد ملی 154۰565432 شماره شناســنامه 154۰565432 
فرزند رحیم در تاریخ 14۰3/۰8/12 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

است.

کارت پایان خدمت ،

حامد فضیلتی با کد ملی 136۰۰8۰546 شــماره شناسنامه 136۰۰8۰546 
فرزنــد احمد در تاریخ 14۰3/۰8/۰5 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

است.

کارت خودرو ،

فاطمــه مرجانی با کــد ملی 1219586889 فرزند حســن خــودرو پراید 
رنگ ســفید مدل 1398 شــماره پلاک 4۰ایران514ق77 شــماره شاسی
فاطمه  نام  موتورM13/63648۰2به  NAs4111۰۰k3564۰۰5 شماره 
مرجانــی در تاریــخ 14۰2/۰1/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

است.

کارت خودرو ،

ســعید آل محمود اردهائــی با کد ملی 2۰2۰483۰41 شــماره شناســنامه 
2۰2۰483۰41 فرزند منوچهر خودرو تیپا رنگ ســفید- روغنی مدل 1396 
 NAS8111۰۰H5766626شماره پلاک 38ایران394س93 شماره شاسی
شــماره موتورM158491473به نام ســعید آل محمود اردهائــی در تاریخ 

14۰3/۰8/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

گواهینامه پایه سه ،

دانیــال رمضانی مقدم زیارت با کد ملی ۰67۰575186 فرزند مجید در تاریخ 
14۰3/۰7/3۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند, شناسنامه ،

علی اشرفی با کد ملی 154۰565432 شماره شناسنامه 154۰565432 فرزند 
رحیم در تاریخ 14۰3/۰8/12 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

برگ سبز خودرو ،

مجتبــی یاوری بــا کــد ملــی ۰۰16۰971۰6 فرزند مصطفی خــودرو پراید 
رنگ ســفد مدل 1388 شــماره پلاک 23ایران611ص85 شــماره شاســی

s1412288328294 شــماره موتور3۰88137به نام مجتبی یاوری در تاریخ 
14۰3/۰8/۰7 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

 کارت ملی هوشمند, كارت هوشمند سوخت, گواهینامه پایه دو
 گواهینامه موتور, کارت عابر بانک ،

محمدرضا ابراهیمی با کد ملی ۰۰57328994 شماره شناسنامه 8555 فرزند 
حسین در تاریخ 14۰3/۰8/۰5 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

سند کمپانی ،

فتانه هاشم سمیعی با کد ملی 2591168253 شماره شناسنامه 326۰9 
فرزند حسین خودرو فیدلیتی پرایم رنگ سفید-روغنی مدل 14۰1 شماره 
 NAGC1AB49N1۰13342شاسی شماره  56ایران581ب45  پلاک 
شــماره موتورSQRE4T15CBJNH6۰938بــه نــام فتانه هاشــم 
ســمیعی در تاریخ 14۰3/۰8/۰2 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.

کارت خودرو ،

اعظم نجفی با کد ملی ۰۰67۰19668 شــماره شناسنامه 424۰ فرزند حسین 
خودرو برلیانس رنگ مشکی مدل 1394 شماره پلاک 62ه886 ایران 2۰ شماره 
شاسی شــماره موتوربه نام در تاریخ 14۰1/۰6/1۰ مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است.

کارت ملی هوشمند, گواهینامه پایه دو, کارت عابر بانک ،

ســپیده جهانیان با کــد ملــی 418۰1۰7368 فرزند امیرحســین در تاریخ 
14۰3/۰5/31 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

سند مالکیت, سند کمپانی, برگ سبز خودرو ،

صادق صدیقی مورنانی با کد ملی 127۰261۰37 فرزند عباســعلی خودرو 
پژو2۰6 رنگ نقره ای متالیک مدل 1382 شــماره پــلاک 42ق929ایران 
13 شــماره شاسی826۰2849 شــماره موتور1۰FSF94164827به نام 
علی داوری در تاریخ 14۰2/۰8/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

است.

سند مالکیت ،

زهــرا جاویــدی بــا کــد ملــی ۰۰5۰914138 فرزنــد اســمعیل در تاریخ 
14۰3/۰7/1۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

برگ سبز خودرو ،

زهــره نایبی با کــد ملــی ۰۰56967551 فرزند عیســی خــودرو ریو رنگ 
ســفید مــدل 1388 شــماره پــلاک 85ص418 ایران 55 شــماره شاســی
NAS61۰۰2291164653 شــماره موتور1۰63244به نام زهره نایبی در 

تاریخ 1399/۰8/27 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

کارت خودرو ،

ناصــر کوثــری با کد ملــی 413۰424475 فرزنــد مهدی خــودرو پژو 2۰7 
رنگ مشــکی مدل 1397 شــماره پلاک 14ایران448و58 شــماره شاســی

نام ناصر  NAAR۰3FE4JJ62547 شــماره موتور178B۰۰11283بــه 
کوثری در تاریخ 14۰3/۰2/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
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اخبار استان ها

 پروژه های برق منطقه ای خوزستان
 برای تامین برق تابستان ۱۴٠۴

ر  نــگا خبر ، ن یا ر ا هز - ز ا هو ا
عصررســانه : معاون طرح و توسعه 
شــرکت برق منطقه ای خوزســتان 
گفت: از سوی وزارت نیرو ۱۴ مگا پروژه 
بــرای کاهش ناترازی تولید و مصرف 
برق بمنظور گذر موفق از اوج بار ۱۴۰۴ 
تعریف شده است . احمدرضا بخشی در 

ششمین جلسه کمیته پیگیری پروژه ها که با حضور معاونین، مدیران، 
مجری پروژه ها برگزار شد، بیان کرد: وزارت نیرو ۱۴ مگاپروژه برای 
کاهــش ناتــرازی تولید و مصرف برق جهت گذر از اوج بار تابســتان 
۱۴۰۴ ابلاغ کرده است که پروژه های حیاتی شرکت برق منطقه ای 
خوزستان نیز ذیل این ابلاغیه تعریف شده است. وی افزود: این پروژه 
های حیاتی شــامل ۱۹ پروژه در حوزه طرح و توســعه و ۱۰ پروژه در 
حوزه بهره برداری برای برق منطقه ای خوزستان تعریف شده است. 
معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان با اشاره به فعال 
بودن عملیات اجرایی این پروژه ها برای گذر از پیک مصرف تابستان 
۱۴۰۴، تصریح کرد: لازم اســت در جلسات کمیته پیگیری پروژه ها 
که به صورت منظم و در فواصل زمانی کوتاه برگزار می شوند، آخرین 
وضعیت اجرایی، مشکلات و موانع موجود بررسی و برطرف گردند تا 
در موعد مقرر برنامه ریزی شده، وارد مدار شوند. بر اساس این گزارش، 
در این نشست ۲۹ پروژه مذکور به تفکیک مورد بررسی قرار گرفت و 
مجریان پروژه ها، گزارش آخرین وضعیت پروژه خود را ارائه کردند. 
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ 

استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

با هدف هم اندیشی پیرامون مسائل فرهنگی و نماز؛

نشست  ائمه جماعات شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه گلستان برگزارشد

گرگان-زهراکارزگر،خبرنگارعصررسانه : اولیــن  نشست ائمه 
جماعات شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلســتان با 

هدف هم اندیشی پیرامون مسائل فرهنگی و نماز  برگزار شد.
سید محمد حسینی  مدیر منطقه در این نشست رسالت روحانیون و 
ائمه جماعت در جامعه امروز را توانمندشدن به علم روز و آشنایی با 

فضای مجازی و پاسخگو بودن به شبهات دینی عنوان کرد.
وی در ادامه گفت: بایستی با چهره و زبانی خوش این فرهنگ دینی 
را در جامعه ترویج داد و لازمه این کار، امام جماعت است که شناخت 

کافی به مسائل فرهنگی بویژه فرهنگ نماز  را داشته باشد.
در ادامه این نشســت امامان جماعت منطقه و نماینده ســتاد اقامه 
نماز استان  به بیان دیدگاه ها و پیشنهادات پیرامون مسائل فرهنگی 

پرداختند. 
این نشست  یکروزه در راستای هم افزایی بیشتر  با رویکرد اجرای برنامه 
های فرهنگی با حضور امامان جماعت منطقه و نماینده ستاد اقامه 
نماز استان به میزبانی روابط عمومی و شورای اقامه نماز برگزار گردید

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

٢۸ دستگاه الکتروپمپ برای ایستگاه های 
پمپاژ فاضلاب  بوشهر خریداری شد

بوشهر-خبرنگارعصررســانه:  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
اســتان بوشــهر گفت: در راســتای افزایش راندمان و بهره برداری 
بهینه از ایســتگاه های پمپاژ فاضلاب، ۲۸ دســتگاه الکتروپمپ برای 

ایستگاه های پمپاژ فاضلاب این استان خریداری شد.
 ابوالحســن عالــی در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: الکتروپمپ های 
خریداری شــده بــا توان های متفاوت و با اعتبــار ۱۰۰ میلیارد ریال 

تامین شده اند.
وی افزود: با توجه به شــرایط خاص ایســتگاه های پمپاژ و فرسودگی 
ســریع تاسیســات، اورهال تجهیزات موجود در ایستگاه های پمپاژ 

فاضلاب امری اجتناب ناپذیر است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر تصریح کرد: در این 
استان، شبکه فاضلاب در سه شهر ساحلی بوشهر، گناوه و دیلم اجرایی 
شده است و این امر در بنادر شمالی بوشهر در مراحل پایانی قرار دارد.

وی افزود: پروژه احداث شبکه فاضلاب در بوشهر نیز اکنون در محلات 
جنوبی با سرعتی مناسب و قابل قبول در حال اجراست.

عالی تاکید کرد: احداث شبکه فاضلاب یکی از پروژه های راهبردی 
برای ارتقای بهداشــت و ســطح سلامت عمومی است که به ویژه در 

شهرهای ساحلی استان بوشهر با جدیت دنبال می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبرداد : 

 برق رسانی به پروژه های
 نهضت ملی مسکن در گلستان

گرگان-زهراکارزگر،خبرنگارعصررسانه :مدیرعامــل شرکت 
توزیع نیروی برق گلستان از انجام عملیات برق رسانی به پروژه های 
نهضت ملی مسکن در استان طی ۲۵ روز و با اعتباری بیش از ۱۱۳ 

میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال خبر داد.
احمد موسوی اظهارکرد: تابستان سختی را پشت سر گذاشتیم با این 
وجود در گلستان وضعیت بهتری نسبت به استان های دیگر داشتیم. 
در تابستان امسال پیک هزار و ۵۸۰ مگاواتی را تجربه کردیم در حالیکه 
در شــرایط عادی تولید مصرف برق در اســتان حدود یک چهارم این 
میزان اســت.مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلستان با اشاره به 
اجرای برق رسانی به پروژه های نهضت ملی مسکن گفت: در دو سال 
اخیر بیش از دو هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان پروژه برق رسانی در سراسر 
اســتان اجرا شــده است. همچنین اعتبار موردنیاز برای برق رسانی به 
پروژه های نهضت ملی مسکن از محل اعتبارات ملی تامین شد و خیلی 
کار سختی بود که بتوانیم در مدت ۳۵ تا ۴۰ روز این اعتبارات را جذب 
کنیم. با این وجود نشستی با فرمانداران، راه و شهرسازی و پیمانکاران 
برگزار کردیم و در مدت ۲۵ روز پروژه های برق رسانی را انجام دادیم.

وی بیان کرد: امروز زیرساخت برای تامین برق همه پروژه های نهضت 
ملی مســکن در اســتان فراهم شده است. در ۲۵ روز اخیر بالغ بر ۱۱۳ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال در قالب ۸ پروژه برق رسانی در پروژه های 

نهضت ملی مسکن اجرا شده است.

    خبر

اصفهان-احســان عالیخانــی، خبرنــگار 
عصررســانه: رئیس کمیســیون بازرگانی، 
خدمات و ارتباطات اتــاق بازرگانی اصفهان 
گفت: پروژه های خوبی که در دولت گذشــته 
بنا گذاشته شده پیگیری شود تا نتایج مطلوب 

حاصل شود.
، محمدرضا رجالی در نشســت کمیسیونی با عنوان 
»چشم انداز توسعه اصفهان، گسترش بخش خدمات« 
اظهار کرد: با اســتاندار پیشین استان تعاملات خوبی 
داشتیم، ایشان برای احیای زاینده رود با دغدغه مندی 
تلاش کرد به نوعی که اگر سه پروژه ای که بنیان نهاد 
با همین سرعت فعلی پیشرفت کند، تنها یک سال تا 

رسیدن به نتیجه مطلوب فاصله داریم.
وی افــزود: اکنــون نیز که فصل جدیدی در مدیریت 
استان آغاز شده است، امیدواریم با توجه به تعاملات 
با استانداری و شهرداری در گسترش بخش خدمات 
اتاق و دســتیابی به چشم انداز توسعه استان اصفهان 

بتوان قدم های خوبی برداشت.
 باید به معماری اقتصاد آینده استان    

پرداخت
در ادامه این، نشست مهدی طغیانی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس اظهار کرد: اقتصادهای دنیا همگی 

یــک روال طبیعــی را طی کرده اند به نوعی که تا قرن 
شــانزدهم این اقتصاد بیشتر بر پایه کشاورزی استوار 
بود و ســپس اقتصاد صنعتی رونق گرفت.وی افزود: 
اکنــون دنیــا از اقتصاد صنعتی نیز عبور کرده و اغلب 
کشورهای جهان به اقتصاد دانش بنیان روی آورده اند. 
البته این موضوع به معنای تولید کمتر نیســت؛ بلکه 
بدین معناست که چه مقدار از منابع و نیروی کار را به 

اقتصاد تخصیص داده اند؛ یعنی صنعت و کشاورزی در 
عین اینکه با تولید بالا به دلیل سرمایه گذاری و بهره وری 
فعالیــت خود را ادامه می دهند؛ اما نیروی انســانی و 
ســرمایه گذاری ها را به ســمت حوزه دیگری هدایت 

کرده اند که همان بحث خدمات را تشکیل می دهد.
نماینده اصفهان در مجلس شــورای اســلامی با بیان 
اینکــه اصفهــان با وجود اینکه زودتر از بقیه کشــور 

صنعتی شده است؛ اما هنوز تکلیف خود را برای عبور 
از اقتصاد صنعتی نمی داند، بیان کرد: برای پایه گذاری 
اقتصاد جدید، امکانات اولیه نیز باید برای اقتصاد جدید 

سرمایه گذاری شود.
وی با اشــاره به اینکه بایــد به معماری اقتصاد آینده 
اســتان بپردازیم و باز طراحی شود، گفت: معیارهای 
مختلف برای این معماری با توجه به شرایط اصفهان باید 
در نظر گرفته شود، به طور مثال نرخ فارغ التحصیلی 
دانشــگاهی در اصفهــان بیش از ۳۰ درصد اســت، 
براین اســاس معماری اقتصــاد آینده اصفهان باید با 
نرخ فارغ التحصیلان دانشگاه سازگار باشد.طغیانی با 
اشــاره به اینکه سهم تورم زمین و مسکن در اصفهان 
و درعین حال رکود در این بخش بالاســت، بیان کرد: 
زمین و مسکن ۴۰ درصد وزن شاخص تورم را تشکیل 
می دهد، طبیعی اســت که این موضوع در بالا رفتن 
نرخ تورم اصفهان نسبت به کل کشور تأثیرگذار بوده 
است.وی با بیان اینکه در معماری آینده باید بر روی 
خدمات مالی تمرکز خاص داشته باشیم، تأکید کرد: 
این به معنای آن است که باید از سهم صنعت برداشت 
و به ســهم خدمات مالی اضافه کنیم درعین حال از 
صنعت موجود برای رونق بخشــی به بخش خدمات 

مالی استفاده کنیم.

 رئیس کمیسیون بازرگانی، خدمات و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان :

پروژه های آبی استان تا رسیدن به نقطه مطلوب دنبال شود

شیراز-خبرنگارعصررسانه : اســتاندار فارس با اشاره به گفتمان وفاق 
ملی دولت چهاردهم، این گفتمان را یک ضرورت غیرقابل انکار برای جامعه 

امروز توصیف کرد.
حســینعلی امیری در دیدار با اعضای ســتاد ثمر مســعود پزشکیان در استان 
فــارس بــر ضرورت بهره گیری از تجارب دیگران تاکید کرد و با توجه قرار دادن 
گفتمان وفاق ملی در دولت چهاردهم، گفت: گفتمان، موضوع ثابتی است که 

نیاز آن در جامعه نمایان می شود، پس امروز وفاق یک انتخاب نیست بلکه یک 
ضرورت غیر قابل انکار است.وی افزود: در دولت وفاق ملی حرف همه افراد حتی 
رقیب های انتخاباتی و افرادی که در پای صندوق های رای حاضر نشده اند هم 
شنیده می شود.امیری گفت: انتخابات در کشور ما نعمت بزرگی است و از آن به 
عنوان تنفس می توان نام برد چرا که اگر انتخابات وجود نداشت انرژی نهفته در 
جامعه به شکل دیگری بروز می کرد.امیری با تصریح اینکه به مردم فارس بدهکار 

است، اظهار کرد: خدمت به مردم استان فارس برای من افتخار است و به سبب 
این توفیق خدا را شکر می کنم.وی با بیان تاریخ فارس، برخی مشکلات استان 
را برشمرد و با ابراز تاسف، اظهار کرد: طبق آمارها سرانه شهری همچون شیراز 
در بسیاری از شاخص ها پایین است و در زیر واژه برخوردار، مشکلات اساسی 
وجود دارد اما بنده ناامید نیستم و به یاری خدا و با تمام توان به میدان آمده ام تا 

موانع توسعه را تا استفاده از ظرفیت های همه، برطرف کنیم.

استاندار فارس:وفاق ملی ضرورت غیرقابل انکار جامعه امروز است

تبریز-عینالو،خبرنگارعصررسانه : مدیر کل حفاظت محیط 
زیســت آذربایجان شرقی در جلسه شوراي برنامه ریزي و توسعه 
استان  که با حضور استاندار دوستدار محیط زیست و مدیران کل 
۲۲ دســتگاه اســتان برگزار شد از تقلیل زمانی پاسخ استعلامات 

واحدهای صنعتی خبر داد.
دکترشــهنام اشــتری مدیر کل حفاظت محیط زیست استان در 
حضور بهرام سرمســت اســتاندار دوستدار محیط زیست گفت : 
استعلام و ارزیابی واحد صنعتی  بمنظور طرح توسعه ای یا بهره 
برداری یا هر فعالیت دیگری مراجعه و یا از طریق سامانه هوشمند 
اقدام نماید در بازه زمانی ۸ روزه پاسخ استعلامات  در حول محور 
برنامه هفتم توسعه  اعلام می گردد.در این جلسه گزارش آخرین 
وضعیت صدور مجوز پروژه های پیشران معرفی شده در شورای 
برنامه ریزی و توسعه ای استان اعلام  گردید : این واحدهای توسعه 
ای شامل پتروشیمی تبریز ، سهند فلوت ، شیرین عسل ۲ ، طلای 
سونا جیل ، داروسازی دانا ، صنایع معدنی مهر اصل ، طلای زایلیک 
، مس سرمد ، فولاد میانه و تعدادی دیگراز واحدها ذکر شد.   مدیر 
کل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی همچنین آماربازدید 
و پایــش مراکز توســط ایــن اداره کل را در مورد عملکرد ، صدور 
مجوز و استعلامهای اصالت زمین در سامانه جامع محیط زیست 
را بیان نمودند که  در خصوص بازدید و پایش مراکزصنعتی  رتبه 
اداه کل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی در سطح کشور 
۴ و درصدور مجوز رتبه ۳  همچنین استعلامات اصالت زمین از 

۷۹۴ استعلام با ۷۵۲ استعلام موافقت گردیده است

خرم آباد -خبرنگارعصررسانه:  رئیس پارک علم و فناوری لرستان 
بر لزوم استفاده از ظرفیت شرکت های فناور و دانش بنیان در حوزه رفع 

نیازهای آب و فاضلاب این استان تأکید کرد.
امین طاهری گراوند در دیدار با معاون شــرکت آب منطقه ای لرســتان 
در راســتای هماهنگــی برگزاری رویداد تانا و تبــادل فناوری، اظهار 
داشــت: لازم اســت هر یک از اجزای اکوسیستم فناوری استان نقش 
خود را به درســتی ایفا کند تا در مجموع شــاهد رونق کل اکوسیستم 
باشــیم.وی افزود: ایجاد هر اشــتغال پایدار در حوزه فناوری منجر به 
ارزآوری، اشــتغال و افزایش امنیت خواهد شــد که منفعت آن برای 
کل اســتان اســت و این خروجی دستاورد همه دستگاه های دخیل در 
اکوسیستم محسوب می شود.محمودرضا رحمتی معاون برنامه ریزی 
و بهبود مدیریت شرکت آب منطقه ای لرستان نیز با ابراز خرسندی از 
افزایش نقش پارک علم و فناوری و مراکز رشــد در توســعه فناوری در 
استان، اظهار داشت: شرکت های فناور و دانش بنیان و اساتید دانشگاه ها 
کسانی هستند که می توانند نقشی به مراتب بهتری از وضعیت موجود 
ایفا کنند و شرکت آب منطقه ای لرستان مشتاق است که از ظرفیت های 
موجــود بهره مند شــود.وی با اشــاره به مفاد قانــون جهش تولید و با 
اشــاره به پتانســیل های دانش بنیان موجود در استان، برای حمایت از 
واحدهای فناورانه تولیدی بار اول و همچنین استفاده از توان فناورانه 
این واحدها در رفع نیازهای این شرکت اعلام آمادگی کرد. در این جلسه 
بر تشــکیل جلسات تکمیلی در راستای حصول توافق جهت برگزاری 
رویداد تخصصی تانا در حوزه انرژی و عقد تفاهم نامه همکاری فی مابین 

دستگاه های مرتبط تأکید شد.

کرمانشاه-خبرنگارعصررســانه:  مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان کرمانشاه از بهره برداری ۹ مجتمع خدمات رفاهی جدید 

تا پایان سال جاری در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه خبر داد.
ســید شــهرام کهریزی  اظهار کرد: ۹ مجتمع خدمات رفاهی جدید در 
محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه تا پایان سال جاری به بهره برداری 
می رســد.وی افزود: در حاضر ۳۵ مجتمع خدمات رفاهی در محورهای 
مواصلاتی اســتان کرمانشــاه در حال خدمات دهی به کاربران جاده ای 
هستند که تا پایان سال جاری تعداد مجتمع های خدمات رفاهی به ۴۴ 

مجتمع می رسد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه تصریح کرد: 
بــا بهره برداری از مجتمع هــای خدمات رفاهی جدید، میانگین فاصله 
مجتمع ها در محورهای مواصلاتی اســتان کرمانشاه کمتر خواهد شد، 
این امر نشان دهنده تعهد این اداره کل به ارتقای کیفیت سفرهای جاده ای 
و افزایش دسترسی به خدمات رفاهی است.وی ادامه داد: مجتمع خدمات 
رفاهی شامل فضاهای مانند نمازخانه، سرویس های بهداشتی، رستوران، 
فضای اقامتی، جایگاه ســوخت و فروشــگاه است و به طور قطع در زمان 
بهره برداری نقش بسیار مهمی در ارائه خدمات به مسافران و گردشگران 
ایفا خواهد کرد.کهریزی در پایان افزود: فراهم کردن زمینه آسایش و رفاه 
مسافران و رانندگان، جلوگیری از پراکندگی واحدهای خدماتی در جاده 
و حضور افراد در یک مکان، دسترسی سریع کاربران جاده ای به خدمات و 
جلوگیری از اتلاف وقت آنها، کمک به کاهش تصادفات و افزایش ضریب 
ایمنی جاده ها، ایجاد فرصت های شغلی و… از مهمترین اهدافی است 

که در ساخت مجتمع های خدمات رفاهی دنبال می شود.

 جلسه شوراي برنامه ريزي و توسعه آذربایجان 
شرقی برگزار شد

 لزوم استفاده از ظرفیت شرکت های فناور
 در حوزه نیازهای آب و فاضلاب

 بهره برداری از ۹ مجتمع خدمات رفاهی
 در محورهای مواصلاتی کرمانشاه

      سرزمین من

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان عنوان کرد: 

نفتگاز  مصرف  درصدی   ۷  افزایش 
کردستان استان  در 

سنندج-سارافیضی،خبرنگارعصررسانه 
:  مدیــر شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
منطقه کردســتان از مصرف بیش از ۵۶ میلیون 
لیتر نفتگاز یورو ۴ در اســتان کردســتان در شش 
ماهه نخست سال جاری خبر داد و گفت: این میزان 
مصرف نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد ۷ 

درصدی همراه بوده است.
جهانبخش نوکانی در گفت وگو با خبرنگاران بابیان 
این مطلب و اشــاره به فعالیت ۵۰ جایگاه عرضه 
نفتگاز در اســتان اظهار کرد: در راســتای ایفای مســئولیت اجتماعی، تحقق حقوق شهروندی و 
حفاظــت از محیــط زیســت، روزانه بیش از ۳۰۰ هزار لیتر نفتــگاز یورو۴ در ۲۰ جایگاه عرضه 
فرآورده های نفتی استان توزیع می شود که افزایش راندمان سوخت خودروها، افزایش طول عمر 
متوسط ناوگان حمل و نقل و سازگاری با محیط زیست از مزایای استفاده از این فرآورده است.

نوکانی، در ادامه از مصرف بیش از ۱۶۹ میلیون لیتر نفتگاز در بخش حمل و نقل استان در شش 
ماهه نخست سال جاری خبرداد و افزود: این میزان مصرف ۶۰ درصد از نفتگازمصرفی استان است.

نوکانی با اشــاره به افزایش ۵ درصدی مصرف نفتگاز بخش حمل و نقل اســتان نســبت به مدت 
مشــابه ســال قبل عنوان کرد: گروه های گشــت و بازرســی این شرکت به صورت شبانه روزی از 
همه مجاری عرضه ســوخت بازدید و با هرگونه عرضه خارج از شــبکه فرآورده های نفتی و کم 
فروشی برابر با مقررات شرکت برخورد می نمایند و هم اکنون نیز هیچ گونه کمبود سوختی در 

جایگاه های عرضه سوخت وجود ندارد.

 مدیرکل بهزیستی استان اعلام کرد : 

سامانه  در  مازندرانی  متقاضی   ۳۱۷ نام  ثبت 
خواندگی" "فرزند 

ساری-زهراامیری فر ،خبرنگارعصررسانه :  
فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی استان مازندران 
گفت: در ســال جاری در مجموع ۲۵ خانواده از 
طریــق فرزندخواندگی یا حکــم امین موقت در 

استان مازندران صاحب فرزند شدند.
وی بــا اشــاره بــه بالاترین میزان درخواســت 
فرزندخواندگی، تصریح کرد: بیشترین تقاضا برای 
سرپرستی فرزند از سوی زوج های فاقد فرزند بوده 
و بعد از آن درخواست بانوان مجرد در این زمینه 
ثبت شده است.بنابر اظهارات بریمانی، امسال ۳۱۷ نفر در استان با نام نویسی و ارایه درخواست، 
متقاضی سرپرستی فرزند شده اند که ۵۷ درصد متقاضیان خواستار کودک دختر، ۲۶ درصد 

خواستار کودک پسر و ۱۷ درصد انتخاب را به بهزیستی سپرده اند.
این مسوول بیشترین سن مورد تقاضای فرزندخواندگی را با ۵۶ درصد بین صفر تا ۲ سال عنوان 
کرد و اظهار داشت: ۲۵ درصد متقاضیان نیز خواستار فرزندخواندگی کودکان بین سه تا چهار 
سال و ۱۱ درصد خواستار کودک ۵ تا ۶ سال هستند ضمن اینکه ۶ درصد متقاضیان خواستار 
فرزندخواندگــی بــا نیازهای ویژه و نیازمند درمان بوده که این امر بیانگر عاطفه و نوعدوســتی 

شهروندان مازندرانی است.
وی خاطرنشان کرد: در سال ۱۳۹۹ در مجموع ۲۸ کودک، سال ۱۴۰۰ تعداد ۵۳ کودک، ۱۴۰۱ 
تعداد ۵۶ کودک، سال ۱۴۰۲ تعداد ۷۰ کودک و در ۶ ماهه نخست امسال نیز ۲۵ فرزند توسط 

بهزیستی مازندران به خانواده های فرزند پذیر سپرده شدند.



پولیتیکو بررسی کرد  ؛

    خبر

دولت ســال گذشــته از محل اســقاط ۷۲ هزار و ۲۲۸ 
دستگاه خودروی فرسوده، به میزان ۱۵۲ میلیون و ۶۵ 
هزار و ۳۶۰ دلار در پرداخت یارانه سوخت صرفه جویی 

کرده است.
 طبق آخرین آمار و اطلاعاتی که توسط مرکز پژوهش های 
مجلس منتشــر شده، در ســال گذشته دولت از محل 
اســقاط ۷۲ هزار و ۲۲۸ دســتگاه خودروی فرسوده، به 
میزان ۱۵۲ میلیون و ۶۵ هزار و ۳۶۰ دلار در پرداخت 

یارانه سوخت صرفه جویی کرده است.
بر این اســاس بیش از ۶۶۶ میلیون لیتر کاهش مصرف 
سوخت ناشی از اسقاط این تعداد از خودروهای فرسوده، 
۱۵۲ میلیون دلار صرفه جویی در پرداخت یارانه پنهان 
سوخت توسط دولت و بیش از ۴۴۷ میلیون دلار درآمد 
بالقوه از محل صادرات سوخت صرفه جویی شده برآورد 
می شود.برای فهم بهتر این ارقام لازم است اشاره کنیم که 
در نیمه نخست سال جاری ۴۳۸ میلیون و ۶۶۸ هزار دلار 
خودرو وارد کشور شده است و سال گذشته نیز این رقم تنها 
۳۶ میلیون و ۵۶۵ هزار دلار بود. بنابراین اگر تنها سوخت 
صرفه جویی شده از محل اسقاط خودروهای فرسوده در 
سال ۱۴۰۲ صادر شود، می توان با ارز آن تقریباً به میزان 
کل خودروهایــی کــه بعد از رفع ممنوعیت واردات وارد 
کشور شده اند، خودرو وارد کرد.چنین صرفه جویی ای در 

مصرف بنزین تنها طی یک سال و در بازه زمانی که یارانه 
ســوخت فشــار زیادی بر دوش دولت گذاشته و هرگونه 
رشد قیمت آن نیز با ریسک سیاسی قابل توجهی همراه 
اســت، نشــان می دهد که مسیر اسقاط فرسوده ها باید 
بسیار پیش تر از این آغاز می شد و تأخیر صورت گرفته از 
ســال ۹۷ تاکنون برای از رده خارج کردن این خودروها 

هزینه زیادی را بر کشــور تحمیل کرده است.همچنین 
طبق آمار منتشرشده توسط بازوی پژوهشی مجلس، از 
۳۵ میلیون دستگاه خودروی در حال تردد در کشور، ۱۳ 
میلیون دستگاه فرسوده هستند. حال اگر دولت توانسته 
با اسقاط ۷۲ هزار دستگاه ۱۵۲ میلیون دلار صرفه جویی 
در یارانه سوخت داشته باشد، اگر کل فرسوده ها را از رده 

خارج کند می تواند صرفه جویی ۲۷.۵ میلیارد دلاری را 
رقم بزند. این میزان سوخت مصرف نشده اگر صادر هم 
شود درآمد ۸۰.۷ میلیارد دلاری برای کشور داشته باشد. 
همین موضوع نشان می دهد تردد خودروهای فرسوده در 
کشور تا چه اندازه به اقتصاد کشور آسیب می زند.از بین 
خودروهای فرسوده اسقاط شده بیشترین تعداد مربوط 
به سواری ها می شود. طی سال گذشته ۵۳ هزار و ۳۵۴ 
دســتگاه خودروی سواری اســقاط شده که خروج این 
خودروهــا از ناوگان حمل ونقل باعث صرفه جویی ۲۴۲ 
میلیون و ۱۲۲ هزار و ۵۰۰ لیتر بنزین شده است. دولت 
از محل اسقاط سواری های فرسوده ۵۳ میلیون و ۴۵۴ 
هزار دلار یارانه کمتری به سوخت داده است. همچنین 
اگر بنزین صرفه جویی شده از طریق اسقاط سواری های 
فرسوده در سال ۱۴۰۲ صادر شود، می تواند درآمد ۱۴۵ 
میلیون و ۲۷۳ هزار دلاری برای کشــور داشــته باشد.

همچنین در سال گذشته هشت هزار و ۹۸ دستگاه تاکسی 
اسقاط شده که برای آن بیش از ۶۳ میلیون لیتر کاهش 
مصرف سوخت ناشی از اسقاط این تعداد از خودروهای 
فرسوده، ۲۵ میلیون دلار صرفه جویی در پرداخت یارانه 
پنهان ســوخت توسط دولت و نزدیک ۳۸ میلیون دلار 
درآمد بالقوه از محل صادرات سوخت صرفه جویی شده 

برآورد می شود.

پارسال رقم خورد؛    سرمقاله

صرفه جویی ۱52 میلیون دلاری در یارانه سوخت با اسقاط 72 هزار خودرو  نوسان متناوب نرخ ها
 و بازارهای بی ثبات 

ادامه  از صفحه نخست...   

به رغم اینکه دولت بر افزایش کف حقوق برای مالیات ستانی مانور می دهد باید 
گفت، هزینه سبد معیشت کارگران حداقل ۲۸ میلیون تومان ارزیابی شده 
و در همین وضعیت نیز حقوق بگیران با دریافتی میانگین ۱۵- ۱۶ میلیون 
تومانی و تورمی که احتمالا افزایش ۲۰ درصدی حقوق ها را می بلعد به سفره 
خود بدهکارند. شاید بیراه نگفته باشیم اگر عنوان کنیم که همه دولت ها در 
چند دهه اخیر درصدد حل مشکلات خود هستند و ادعای آنها هم این بوده 
که با جبران کسری بودجه، تورم را مهار خواهند کرد. اما آنچه که برآیند کلی 
زندگی مردم و اقشار کم درآمد نشان می دهد چیزی غیر از این دریافت است. 
کوچک شدن سفره ها نشان داد که عملکرد دولت ها نه تنها به بهبود معیشت 
ختم نشده، بلکه زیر سایه تنش های سیاسی روند معیوبی یافته که هرگونه 
سرمایه گذاری و امنیت کسب و کار را به محاق برده است. به عبارتی دولت ها 
نه توانسته اند با سازوکارهای اقتصادی و مهندسی شده به کمک توسعه و رفاه 
مردم بروند و نه توانسته اند با سیاست های خود در حوزه داخلی و خارجی 
به ثبات در روند اقتصادی کمک کنند. اینطور باید گفت که همه مسیرهای 
منتهی به شرایط بهتر در اقتصاد از سوی کارگزاران قفل شده و بی ثباتی در 
عرصه سیاست و اقتصاد به یک امر عادی بدل شده است. از این روست که 
نگاه ها به بودجه ریزی فقط در مسیر کاهش بارمالی دولت معطوف است و 
مسئله توسعه رفاه کم درآمدها زیر سایه رویکردهای غیرمنطقی به حاشیه 
رفته است. شعار مسعود پزشکیان درباره عدالت و رفع تبعیض ها فعلا نمایی 
در بودجه و گردش اقتصاد نداشته است. باید صبر کرد، اما فرصت طلایی 

بهبود کوتاه است و امیدها را کمرنگ خواهد کرد.

5۳ خانواده حادثه دیده معدن طبس طی 
۳ روز آینده صاحب خانه می شوند

وزیر راه و شهرســازی گفت: با تلاش های انجام شــده و اقدامات به 
عمل آمده، ۵۳ خانواده حادثه دیدگان معدن طبس که فاقد مسکن 
بوده یا مسکن در خور شان نداشتند، طی ۲ تا سه روز آینده صاحب 

خانه می شوند.
فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی ضمن تسلیت مجدد به خانواده های 
آســیب دیدگان و جان باختگان حادثه معدن طبس گفت: بلافاصله 
پس از این حادثه ضمن اعلام همدردی از ســوی دولت، با دســتور 
رئیس جمهور مقرر شد با توجه به ظرفیت های قانونی تأمین مسکن 

برای خانواده های جان باختگان در اولویت باشد.
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رئیس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور با اشاره به 
تولید ۲ هزار نیسان جمع آوری زباله گفت: این میزان خودرو، 

زباله ۱۰ هزار روستا در کشور را جمع آوری می کند.
 مســعود نصرتی   در آیین تحویل ۲ هزار دســتگاه کامیونت 
کمپرســی زامیاد به سازمان شهرداری و دهیاری های کشور 
با اشــاره به اینکه تولید و این خودروها بســیار ارزشمند است، 
افزود: تولید هر خودرو به اشتغال زایی در کشور کمک زیادی 
می کند. وی ادامه داد: هر خودرو به جمع آوری زباله پنج روستا 
کمک می کند و با اســتفاده از این خودروها جمع آوری زباله 
۱۰ هزار روســتا انجام خواهد شــد در حالی که پیش از این ۸ 

هزار و ۸۰۰ نیســان جمع آوری زباله در اختیار داشــتیم و با 
افزوده شدن این خودروها این رقم به ۱۰ هزار و ۸۰۰ خودرو 
خواهد رســید.نصرتی، تحویل ۵۸ روزه ۲ هزار خودرو حمل 
زبالــه را یکــی دیگر از اتفاقات خوب ایــن طرح عنوان کرد و 
افزود: امیدواریم روند بوروکراســی برای تحویل این خودروها 
نیز زیاد طول نکشــد و هرچه زودتر این نیســان به دهیاری ها 

تحویل داده شود.
رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری ها افزود: امیدواریم بتوانیم 
تا پایان سال قراردادهای دیگری برای تحویل خودروهای دیگر 
با این شرکت خودروساز منعقد کنیم.رئیس سازمان شهرداری 

ها و دهیاری های کشــور همچنین در حاشــیه این مراسم به 
خبرنگاران گفت: تحویل این میزان خودرو نیســان در مدت 
کوتاه ۵۸ روزه حرکت مفیدی برای چرخه اقتصادی کشور و 
اشتغال زایی محسوب می شود.نصرتی افزود: وزیر کشور تاکید 
ویژه ای بر تسویه حساب این قرارداد و تحویل هرچه سریعتر  
این خودروها به دهیاری های کشور داشته است.وی با اظهار 
امیدواری نسبت به اینکه تا پایان سال قرارداد ۵ هزار نیسان 
دیگر نهایی شــود، ادامه داد: با افزوده شــدن ۲ هزار نیسان از 
امروز، تعداد ناوگان حمل زباله در دهیاری های کشــور به ۱۰ 

هزار و ۸۰۰ دستگاه افزایش یافت.

٢ هزار خودروی حمل زباله به ناوگان دهیاری ها اضافه شد

شهرداری شهر صالحیه در دوره ششم مدیریت شهری با سکانداری محمد آگاهی 
مند بعنوان شهردار شهر صالحیه ضمن ایجاد اتحاد و همبستگی با اعضای پارلمان 
شهری این شهر به تمرکز بر روی رفع نواقص شهری همچنین پاسخ به مطالبات 
مردمی نسبت به دغدغه های شهری، توانسته است گام بلندی در راستای مدیریت 

مردم محور و ایجاد وفاق با شهروندان شهر صالحیه بردارد.
پیش تر شهر صالحیه با توجه به نو پايی و تبديل اين شهر به يک شهر مستقل با توجه به گسترش 
روز افزون شهری از حیث جمعیت همچنین نیاز های لازمه با مشکلاتی عديده مواجه بود که اصلاح 
و پیشرفت اين امر جدا از رکن اساسی يعنی وجود يک مدير عمرانی بعنوان سکاندار شهرداری شهر 
صالحیه، اتحاد و همبستگی میان مسئولین اين شهر با مردم را نیز می طلبید تا صالح آباد سابق به شهر 

صالحیه کنونی با چاشنی رضايتمندی مردم اين شهر تبديل شود
شهرداری شهر صالحیه در طول مديريت کنونی با تمرکز بر روی مسائل فرهنگی، ايجاد برنامه های 
متنوع برای تقويت بیش از پیش خانواده، تبلیغ زندگی اسلامی و ...با انجام مراسماتی مانند)همايش 
های بزرگ خانوادگی در مناسبت های ملی و مذهبی در جهت ترويج و استحکام خانواده، جشن های 
ملی و مذهبی در کنار مردم، ترويج برنامه های فرهنگی در کتابخانه ها، ايجاد بستر های فرهنگی برای 
بانوان و...(  در کنار وظايف ذاتی عمرانی، همچنین رسیدگی به امور جاری شهری توانسته ضمن تقويت 

صمیمیت بین مردم با شهرداری به رضايتمندی عمومی نیز دست يابد 
اقداماتی از قبیل:

١- گام بلند شهرداری شهر صالحیه
 در راستای نهضت آسفالت با توزیع ٩ هزار تن

از وظايف شهرداری ها بعنوان يک دستگاه اجرای و خدمات رسان تزريق آسفالت معابر  بصورت دستی 
برای لکه گیری معابر و يا آسفالت مکانیکی در متراژ بالاست که معمولا اين امر در فاز های چندگانه 

عمرانی و در چند فصل انجام می شود 

شهرداری شهر صالحیه اما در اقدامی جهادی با اولیت بخشی مناطق و معابری که مطالبات ديرينه مردم 
اين شهر در بازديد ملاقات مردمی، بازديد های میدانی در حاشیه رزمايش های محله محور، درخواست 
ها در سامانه برخط صالحیه من و ... بوده ضمن برگزاری نشست های متعدد با حضور کارشناسان 
مربوطه همچنین معاونت های دواير مختلف مربوطه دست به اقدامی قابل توجه و تحسین بر انگیز در 

راستای نهضت آسفالت معابر شهر صالحیه زد
توزیع ٩٠٠٠ تن آسفالت  در ١۵ مسیر پر تردد و پهنه ی فعال شهر که شامل:

١6 متری شهید غلامی،شهدای گمنام، مهستان سوم، شهید محسن محمدی، شهید بابايی، کوچه 
نیستان و مهر يکم، حول محور میدان شهید توانايی پور، خیابان ١6 متری شهدای شرقی و غربی، 
نگارستان ١٢ و ١٨، سفیر امید، گلستان ١۵ و ١٩ و خیابان شهید کشوری  بمنظور ساماندهی شبکه 
معابر اصلی همچنین اجرای روکش آسفالت سرتاسری گامی بلند در جهت انجام پروژه های عمرانی 

شهرداری اين شهر است
گفتنی ست که اين امر مطابق برنامه ريزی های انجام شده توسط متخصصین امر طی ٢٠ روز انجام 
شده که علاوه بر نام نهضت بر اين پروژه عمرانی میشود اين اقدام را بعنوان يک عمل جهادی در 

کارنامه محمد آگاهی مند و همکارانش ثبت کرد
شهردار شهر صالحیه در اين خصوص عنوان داشت: پس از برگزاری جلسات مردمی، حضور در محلات  
با نیت شناسايی بهتر نواقص محلی و شنیدن مطالبات و دغدغه های شهروندان، لازمه تاثیر اين بازديد 
ها اقدامی جهادی در جهت رفع اصولی مطالبات مردم بود که باتوجه به درخواست های مکرر مشابه 
وضعیت آسفالت معابر در مسیر های فوق از سوی مردم شريف شهر صالحیه پس از نشست های متعدد 
و تصويب اعضای محترم شورای شهر اين اقدام در محور های مذکور در زمانبدی مشخص با نظارت 

دقیق بر روی کیفیت انجام و پیش کشی مردم شريف شهر صالحیه شد
شهردار شهر صالحیه در ادامه افزود: تمام تلاش همکارانم در مديريت شهری رسیدگی بر مطالبات 
مردم و ايجاد رضايت مردمی نسبت به وظايف در شهرداری شهر صالحیه است که مطمئناً دغدغه های 

مردمی بر حسب اولويت بر مدار اجرا قرار خواهد گرفت
گفتنیست در حاشیه اين پروژه عظیم عمرانی با حضور و مصاحبه با ساکنین اين محلات، ضمن قدردانی 
مردم شهر صالحیه و رضايتمندی از مجموعه شهرداری شهر صالحیه و عملکرد مناسب مجموعه 
شورای اسلامی اين شهر در خصوص نحوه رسیدگی و حصول نتیجه مطالبات ذکر شده به مديريت 

شهری ابراز خرسندی کردند
٢- رزمایش جهادی محله محور شهر صالحیه

از رسومی که محمد آگاهی مند بعنوان شهردار اين شهر نهادينه کرده است طرح رزمايش جهادی 
محله محور با حضور مديران دواير مختلف همراه با اعضای شورای شهر صالحیه در محلات مختلف 

اين شهر است.
اين طرح با هدف آشنايی با مطالبات مردمی و بازديد میدانی در محلات به جهت رسیدگی هر چه 
بهتر مطالبات مردمی و رفع نواقص محلات بصورت هفتگی در يکی از مساجد بعد از نماز مغرب و 

عشاء برگزار می شود.
محمد آگاهی مند نیز در خصوص اين نشست ها عنوان داشت:  رزمايش جهادی محله محور حول 
تمرکز بر خدمات رسانی بهتر به محلات و مردم شريف شهر صالحیه در دستور کار مديريت شهری قرار 
گرفته که با انجام طرح مذکور همچنین بازديد میدانی علاوه بر شنیدن مطالبات مردمی کمک شايانی 
نیز در جمع آوری پیشنهادات برای حل آن معضل نیز جمع آوری شده و پس از جلسات با کارشناسان 

مربوطه در شهرداری حل آن مشکل برای دواير مربوطه آسان تر خواهد بود
٣- احداث و اتصال مسیر های دسترسی شهر صالحیه

 در جهت حل معضل ترافیک
پیشرفت جمعیتی شهر ها همواره بدلیل نیاز گسترش خدمات بصورت همزمان از دغدغه های مديريت 
شهری بوده و اگر اين امر بصورت متوازن انجام نشود  تبديل به بروز مشکلاتی می شود که ناکارآمدی 

مديريت آن حوزه بیش از هر موضوع ديگری مشهود خواهد بود
شهر صالحیه نیز از اين قاعده مستثنی نبوده و گسترش محیطی اين شهر بواسطه نزديکی به مرکز 
استان همچین زمین ارزان نسبت و دلايل مختلف ديگر می توانست در صورت عدم توجه به اين 

موضوع مهم باعث چنین مشکلاتی  شود
 با گسترش شهر صالحیه و به طبع آن افزايش روزافزون جمعیت و افزايش تردد وسايل نقلیه در 
ساعات اوج ترافیک و ضرورت مديريت ترافیک در خیابان سی متری ولیعصر )عج(، شهرداری صالحیه 
در راستای توسعه زيرساخت های ترافیکی جهت کاهش اين معضل و صرفه جويی در هزينه و وقت 

شهروندان، اقدام به احداث مسیرهای دسترسی جديد نموده است.
 خوشبختانه همدلی و همراهی اعضای شورای اسلامی و مديريت شهری موجب شده که شهر صالحیه 
شاهد اتفاقات خوبی در حوزه توسعه مسیرهای دسترسی از جمله اتصال محله شهید نقاوت به خیابان 
ولیعصر)عج( و شهر گلستان به همراه پروژه اتصال خیابان شهید فردی صالحیه به میدان سوم گلستان 

باشد.
مطابق بازديد میدانی، پروژه اتصال محله شهید نقاوت به خیابان ولیعصر)عج( و شهر گلستان نشان می 
دهد که از يک سو به طول 88۰ متر، خیابان سی متری ولیعصر)عج( را از طريق کوچه بوستان يکم و 
انتهای کوچه های ضلع شمالی محله نقاوت که شامل ۱7 کوچه میباشد به میدان احداثی شمال بوستان 
ياس متصل میسازد و از سوی ديگر به طول ۲۰۰ متر، انتهای کوچه های خرداد دوم و سوم محله نقاوت 

را به میدان مولانای کمربندی جنوبی گلستان میرساند.
اين پروژه، نه تنها موجب تسهیل دسترسی وسايل نقلیه به بلوار ولیعصر)عج( و محله نقاوت خواهد شد 
بلکه بر افزايش کیفیت حمل و نقل و توسعه عمومی و اجتماعی اين منطقه نیز تأثیر بسزايی خواهد 

گذاشت.
۴- ساماندهی محیطی آرامستان بهشت فاطمه )س( شهر صالحیه

با 

گسترش شهر صالحیه در سال های اخیر و افزايش جمعیت اين شهر نبود يک آرامستان مستقل در اين 
شهر يکی از معضلات صالحیه به شمار می رفت که همواره بدلیل دفن متوفیان در شهر های مجاور 

مشکلاتی را از حیث مراسمات، زيارت اهل قبور و ... برای بازماندگان به همراه داشت 
 احداث آرامستان بهشت فاطمه )س( در مساحتی بالغ بر ٨ هکتار در سال های اخیر در دستور کار قرار 
گرفت که ساماندهی اين پروژه لازم الاجرا از حیث نیاز شهر از همان ابتدا نیز بطور ويژه ای در دستور 
کار مديريت شهری است پروژه آرامستان شهر صالحیه پس از بهره برداری از غسالخانه، سرد خانه و 
محل اقامه نماز بر میت، عملیات محوطه سای آن نیز بطور ويژه ای از سوی معاونت فنی و عمرانی 
شهرداری اين شهر در حال پیگیری است  پس از ساخت سرويس بهداشتی و تأمین الزامات رفاهی 
زائرين اهل قبور، فرايند اجرای خشکه چینی، پیاده روسازی و جدولگذاری طی روزهای اخیر با شتاب 
قابل توجهی دنبال می شود و پیش بینی می شود تا پايان ماه آينده تغییرات محسوسی در چهره اين 

محل دينی پديدار شود.
 مديريت شهری صالحیه تلاش می کند تا با بهبود زيرساخت ها و امکانات، احترام و توجه ويژه ای به 
نیازهای زائرين داشته باشد و ضمن حفظ شأن و کرامت مکان های مقدس، محیطی آرام و دل نشین 

برای بازماندگان فراهم آورد.
۵- پروژه سالن اجلاس شهر صالحیه

پروژه سالن اجلاس شهر صالحیه، به عنوان يکی از رويدادهای مهم عمرانی جنوب غرب استان تهران 
است که اين روز ها با آغاز اجرای نمای خارجی پروژه مذکور با شتاب بیشتری در حال پیشرفت است.
اين پروژه که پس از بهره برداری موفق از سینمای آتامان اين شهر، به عنوان سالن نمايش مدرن، 
اهمیت بیشتری يافته با هدف ارائه فضايی جديد برای اکران فیلم های روز کشور، هم اکنون در مرحله 

نهايی ساخت قرار دارد و انتظار می رود تا پايان سال جاری تکمیل و به بهره برداری برسد.
  پروژه مذکور در دو طبقه و با مساحت ۲۰۰۰ متر مربع طراحی شده است که سهم بسزايی در  هويت 
بخشی شهر صالحیه خواهد داشت.  گفتنیست شهرداری صالحیه در نظر دارد پس از بهره برداری اين 
پروژه، برنامه های متعددی در حوزه فرهنگی و اجتماعی در نظر گرفته است که اين سالن به  عنوان 
مکانی برای همايش ها، کنسرت ها، تئاتر و جشنواره ها عمل خواهد کرد همچنین سالن اجلاس میتواند 

سهم قابل توجهی در افزايش کیفیت زندگی فرهنگی منطقه خواهد دتشت. 
 با افتتاح اين سالن، آينده ای روشن و نويد بخش برای اهالی فرهنگ و هنر ديار اخلاق و فضیلت 

رقم خواهد خورد و فضای مطلوبتری برای برگزاری رويدادهای فرهنگی و اجتماعی فراهم می شود.

فرهنگ و تمدن اسلامیفرهنگ و تمدن اسلامی
 در کنار انجام پروژه های عمرانی، در کنار انجام پروژه های عمرانی، سرلوحه شهرداری صالحیه سرلوحه شهرداری صالحیه


